
مردم با شهامت و صلابت خود توطئه 
دشمن را بی اثر کردند

رئیس جمهور با بیان اینکه درست است 
کسانی را که در جنگ ۱۲ روزه از دست 

دادیم، بسیار ارزشمند و عزیز بودند...

سند چشم انداز افق ۲۰ ساله در ایران در 
راستای توسعه کشور در حوزه های مختلف 

سیاسی، اقتصادی، اجتماعی...

 حدود ۲۰ درصد اهداف چشم انداز
 ۲۰ ساله کشاورزی محقق شد

صفحه4 صفحه۲

زیرساخت های بانکی باید امن و 
نفوذناپذیر باشد

جنگ تحمیلی ۱۲ روزه رژیم صهیونیستی 
علیه ایــران، تنها نظامی نبــود و افزایش 

حمله های سایبری به کشور، نشان از جنگ...
صفحه6

قیمت واقعی خودرو پایانی بر سوداگری و دلالی

قیمت واقعی خودرو پایانی بر سوداگری و دلالی
   کریم حسن پور  -    در سال های اخیر، موضوع آزادسازی قیمت خودرو و حذف قیمت گذاری دستوری به یکی از مطالبات جدی صنعت و بازار تبدیل شده است.

 اکنون که سیاست حذف قیمت گذاری دستوری جدی تر از همیشه 
دنبال می شــود، می توان امیدوار بود که با اصلاح سازوکارها، صنعت 
خودرو و بازار از رکود فعلی خارج شوند. حتی بارها بدنه دولت درباره 
موفق نبودن قیمت گذاری دستوری در حوزه خودرو گفته است. چندی 
قبل، سید حامد عاملی معاون وزیر صمت اعلام کرد: » وزارتخانه عمیقااً 
با قیمت گذاری دستوری مخالف است و هدفش حذف این سیاست تا 
پایان خرداد ۱۴۰۴ بوده است.« او معتقد است هیچ مبنای علمی برای 

ادامه این رویکرد وجود ندارد.
 البته اگر حذف قیمت گذاری دستوری با تأخیر همراه شده به دلیل 

شرایط ویژه کشور در این مدت است.
یکی از مهم ترین آثار مثبت حذف قیمت گذاری دستوری، تحریک 
تولید و ارتقای کیفیت خودرو است. وقتی قیمت ها واقعی و متناسب 
با هزینه تولید و فناوری به کار رفته تعیین شــود، خودروسازان انگیزه 
خواهند داشت که برای رقابت پذیری، بهره وری خطوط تولید خود را 
افزایش دهند. ارتقای بهره وری به معنای استفاده از فناوری های نوین، 

کاهش هزینه های تولید و بهبود کیفیت محصول است. در واقع، بازار 
رقابتی تولیدکننده را وادار می کند که به جای اتکا به رانت قیمت گذاری 
دستوری، با ارتقای سطح فنی و تنوع محصولات به حفظ سهم بازار 

فکر کند.
از سوی دیگر، با واقعی شدن قیمت ها، فاصله میان قیمت کارخانه 
و بازار آزاد از بین می رود. این اتفاق باعث حذف دلالی و ســوداگری 
اً جایگاه مصرفی خود را بازمی یابد. در  در بازار می شود و خودرو مجددا
نتیجه، تقاضای کاذب ناشی از انگیزه های سرمایه گذاری کاهش می یابد 
و معاملات به سمت مصرف کننده واقعی هدایت می شود. وقتی خودرو 
از حالت کالای سرمایه ای خارج شود، روند خرید و فروش منطقی تر و 

شفاف تر می شود و بازار از رکود خارج خواهد شد.
از منظــر کلان اقتصــادی نیز حذف قیمت گذاری دســتوری به 
کاهــش بار مالی دولت کمک می کند. دولت ها برای جبران زیان های 
انباشــته خودروســازان که ناشی از قیمت گذاری های غیرواقعی بود، 
ناچار به حمایت های مالی و تســهیلات مختلف بودند. با حذف این 

رکوردشکنی صادرات 
نفت؛ هنر مدیریت و تولید

ستاره ها در تبریز 
خاموش می شوند؟

رمــز ارز بدهید، 
دانــــشجو شوید!
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به دنبال خصوصی سازی 
واقعی هستیم

منصور بیطرف  
روزنامه نگار

آموزه های جنگ تحمیلی ۱۲ روزه

8000 تومان
صفحه03

تغییر الگوی توسعه، 
بحران عمیق آب، 
مهاجرت گسترده 

روستاییان به 
شهرها، کاهش 

بهره وری و 
چالش های محیط 
زیستی از عوامل 

اصلی این افول 
هستند.

روند، خودروسازان باید بر اساس بهره وری و سودآوری واقعی حرکت کنند و نیازی به حمایت های سنگین 
مالی نخواهند داشــت. این امر منابع مالی دولت را آزاد می کند تا در حوزه های زیرســاختی و توســعه ای 

سرمایه گذاری شود.
 البته اجرای موفق این سیاست نیازمند الزامات و پیش شرط های مهمی است. اول آنکه باید بستر رقابتی 
در بازار خودرو فراهم شود. این رقابت نه فقط میان خودروسازان داخلی بلکه با حضور کنترل شده و هدفمند 
خودروهای وارداتی باید شکل بگیرد تا انحصار از بین برود. دوم، نظام نظارتی و تنظیم گری قوی باید فعال 

باشد تا در صورت بروز تخلفات، انحصارطلبی یا افزایش های غیرمنطقی قیمت، مداخله کند.
همچنین برای حمایت از مصرف کننده، لازم است نظام های اعتباری و تسهیلات خرید خودرو به شکل 
گسترده تری فراهم شود تا قدرت خرید متناسب با قیمت های جدید حفظ شود. علاوه بر این، خدمات پس 
از فروش، گارانتی های مطمئن و شفافیت در کیفیت تولید، باید در دستور کار جدی خودروسازان قرار گیرد

در نهایت، باید توجه داشت که آزادسازی قیمت خودرو اگر با سیاست های مکمل در حوزه تقویت رقابت، 
حمایت از مصرف کننده و توسعه فناوری همراه باشد، نه تنها به خروج بازار از رکود منجر می شود بلکه به 
تدریج زمینه های افزایش صادرات و ارتقای صنعت خودرو در ســطح بین المللی را هم فراهم خواهد کرد. 
در غیر این صورت، آزادسازی صرف، بدون الزامات لازم، ممکن است با نارضایتی عمومی همراه شود و به 

اهداف توسعه ای مدنظر نرسد.

 روزنامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعی
چهارشنبه25تیر 1404
20محرم 1447 |16جولای  2025
شماره 719

بامــداد ۲3 خردادماه ۱۴۰۴ حوالی ســاعت حدود 3:3۰، 
اســرائیل در سه عملیات جداگانه به ایران حمله کرد و جنگ 
۱۲ روزه ای را رقــم زد که بدون شــک در آینده جزو دروس 

نظامی خواهد شد. 
یک عملیات رژیم صهیونیستی منجر به شهادت چند تن 
از فرماندهان نظامی کشور شد و در عملیاتی به نام »نارنیا« ۹ 

نفر از دانشمندان هسته ای را ترور کرد. 
عملیات ســوم هــم حمله بــه سیســتم های ناوبری و 
پرتاب کننده های موشکی بود که هرچند هنوز از سوی مقامات 
ایران میزان خسارات آنها معلوم نشده اما تأخیر در مجوز پروازها 
پس از اعلام آتش بس در آسمان های غربی، مرکزی و جنوبی 

کشور نشان از آسیب این سیستم ها می دهد.
ایــن جنگ، آموزه های مهمی بــرای ایران، منطقه و البته 
جهان داشــت و نشــان داد که دفاع از حریم هوایی می تواند 
چقدر ضروری و تعیین کننده باشد. این آموزه برای مثال برای 
کشوری مانند ترکیه کاملااً محسوس شد، به طوری که ترکیه 
در برنامه های دفاعی خود طرح »گنبد فولادی« را برای حفظ 

حریم آسمان خود تدوین کرده است.
جنگ ۱۲ روزه نکته دیگری را هم فاش ساخت. این نکته 
را بهتر اســت از زبان سان تزو، استراتژیست نظامی چینی که 
حدود ۲۵۰۰ ســال پیش در کتاب »هنر جنگ« خود نوشته 

است بیان کنیم. آن هم شناخت دشمن است.
سان تزو درباره شناخت دشمن می نویسد: »اگر دشمن را 
بشــناسی و خود را نیز، از صد نبرد بیمی نخواهی داشت؛ اگر 
خود را بشــناسی و دشمن را نشناسی، برای هر پیروزی یک 
شکست خواهی داشت و اگر نه خود را بشناسی و نه دشمن را 

در هر نبرد شکست خواهی خورد.«
اسرائیل در حمله به ایران از دو فاکتور فریب و نفوذ استفاده 
کرد و همین دو فاکتور باعث شد که ایران در ابتدا غافلگیر شود، 
هر چند که به سرعت توانست نیروی خود را سازماندهی مجدد 
کند.جنگ ۱۲ روزه همچنین نشان داد که ایران در منطقه و 
جهان فاقد یک دوســت تاکتیکی و استراتژیک است. در این 
جنگ هیچ یک از کشورها و دولت هایی که پیش از این اظهار 

دوستی می کردند کمک شایانی به ایران نکردند.
عراق به عنوان یک کشور دوست عملااً فاقد توان پدافند هوایی 
مؤثر علیه اسرائیل بود و آن کشور از فضای هوایی عراق برای 
حمله به ایران استفاده کرد. اینکه چرا کشورهای دوست مانند 
عراق و حتی ترکیه قادر نشــدند با ایران در مقابله با اسرائیل 
همراهی کنند را می توان در این مهم جست که ایران با هیچ کدام 
از کشورهای همسایه و نیز چین و روسیه پیمان نظامی-دفاعی 
نداشــته است. نداشتن یک پیمان نظامی-دفاعی اولین حلقه 
مفقوده ای بود که در این جنگ ۱۲ روزه به خوبی خود را نشان 
داد.پیش از انقلاب، ایران عضو یک پیمان نظامی-دفاعی به نام 
سنتو که شامل کشورهای ترکیه و بریتانیا و پاکستان می شد، 
بود اما پس از انقلاب، ایران از این پیمان خارج شد و عملااً خود 
را در برابر دشمنان ازجمله عراق زمان صدام حسین، تنها باقی 
گذاشت.درحال حاضر در جهان بیش از ۲۰ پیمان نظامی-دفاعی 
وجود دارد که آمریکا و روسیه محورهای این پیمان هستند. 
مهم ترین پیمان های نظامی-دفاعی جهان شامل ناتو است که 
حدود 3۲ کشــور جهان ازجمله ترکیه، همسایه مان، را در بر 
می گیرد. اوکراین در حال پیوستن به این پیمان بود که مورد 
حمله روسیه قرار گرفت. ماده کلیدی این پیمان آن است که 
حمله به یک عضو، حمله به همه تلقی می شود.پیمان نظامی-

دفاعی مهم دیگر پیمان ائتلاف شورای همکاری نظامی خلیج 
فارس است که کشورهای عربی حوزه خلیج فارس با یکدیگر 
امضا کرده اند. ائتلاف هــای نظامی دوجانبه ای هم وجود دارد 
مانند پیمان امنیتی آمریــکا و ژاپن، پیمان امنیتی آمریکا و 
کره جنوبی و اتحاد نظامی آمریکا و فیلیپین. در اصل می بینیم 
که کشــورهایی که به تنهایی قادر به دفاع از خود نیســتند 
 سراغ پیمان های مشترک نظامی می روند که در برابر دشمن

 تــک و تنها نباشــند.اما مورد دیگری که جنــگ ۱۲ روزه 
نشــان داد و ایــران را آسیب پذیر کرده بود، نداشــتن منافع 
 اقتصادی از سوی دیگر کشورها بود. این در واقع دومین حلقه

مفقوده ایران بود.

  نبض بازارهای کشور در جنگ ۱۲ روزه در دستان دولت بود
 نماینده مردم ازنا و دورود در مجلس شورای اسلامی در میدان بودن مسئولان کشور در سخت ترین لحظات کشور را قوت قلبی برای مردم و حفظ آرامش در بازار اقتصادی و ارزی کشور دانست و گفت: نبض بازارهای کشور در جنگ ۱۲ روزه در دستان دولت بود.

روح الله لک علی آبادی، درباره عملکرد دستگاه های اقتصادی در جنگ ۱۲ روزه اظهار داشت: عملکرد وزارت خانه ها به ویژه بخش های اقتصادی در ایام حمله رژیم صهیونیستی به کشورمان قابل تقدیر است؛ مسئولان نظام بانکی و مدیران اقتصادی دیگر همواره در میدان 
حضور داشتند که موجب دلگرمی کارکنان و اطمینان بخشی به مردم بود.

وی یادآور شد: در همان روزهای ابتدایی آغاز تجاوز رژیم صهیونیستی به ایران، نوسان قیمتی که در بازار ایجاد شده بود، به سرعت و با اقدامات بانک مرکزی کنترل شد و باتوجه به تامین و تخصیص سریع ارز کالاهای اساسی، نیازهای مردم نیز با کمبود و کسری مواجه نشد
لک علی آبادی تصریح کرد: بازار ارز کشور با توجه به شوک وارد شده تنها حدود ۱۰ درصد افرایش پیدا کرد اما بلافاصله پس از اعلام آتش بس نرخ ارز به محدوده قبل از شروع جنگ بازگشت . متاسفانه در این ایام شاهد موج شدیدی از حملات سایبری به شبکه بانکی کشور 

بودیم که البته به سرعت رفع شد و به جز یکی دو بانک، دیگر بانک ها را درگیر نکرد.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

 برترین اخبار ایران و جهان

www.ofoghemroz.ir



اقتصاد کلان 

www.marzeghtesad.ir
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تغییر جغرافیای تقاضای مسکن
   مریم لطفی    -   رکود و کاهش واقعی قیمت، مشخصه اصلی بازار مسکن تا پایان سال است

اقتصاد کلان 

 اتاق های 
بازرگانی به عنوان 

پلی بین بخش 
خصوصی و دولتی، 

با شناسایی 
دقیق شکاف های 

مهارتی، به تدوین 
سیاست های 

آموزشی و مهارتی 
کارآمد کمک 

می کنند.

معاون وزیر ارتباطات: 
سیاست فیلترینگ در 
 کشور شکست
خورده است

معاون سیاستگذاری و برنامه ریزی توسعه فاوا و اقتصاد دیجیتال وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه سیاست دولت، اینترنت عمومی و باز برای همه مردم است، گفت: سیاست 
فیلترینگ در کشور شکست خورده است. احسان چیت ساز روز سه شنبه در پنل تخصصی اقتصاد دیجیتال نشست اینترنت و آینده ایران که در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 
شد، با بیان اینکه سیاست فیلترینگ در کشور شکست خورده است، افزود: این شکست به این دلیل است که هدف گذاری ها محقق نشده و ابزارهای مبارزه با فیلترینگ در دسترس عموم 
قرار دارند، اما نتوانسته اند کارایی لازم را داشته باشند.وی تصریح کرد: این ابزارها )فیلترینگ(  نه تنها نتوانسته اند نیازهای مردم را برآورده کنند، بلکه به عنوان ابزارهای ضد زیرساخت های 

کشور مورد سوءاستفاده قرار گرفته اند، به طوری  که حجم زیادی حملات زیرساخت های داخلی و خارجی از طریق این ابزارها صورت می گیرد.
معاون وزیر ارتباطات خاطر نشان کرد: سرمایه گذاری های چند میلیارد دلاری در زیرساخت های اقتصادی دیجیتال، در صورت محدود کردن یا بستن این ابزارها، ممکن است منجر به 

نابودی اقتصاد دیجیتال و کاهش فرصت های اقتصادی شود.

جنگ ۱۲ روزه میان ایران و رژیم صهیونیستی و همچنین خروج گسترده اتباع غیرمجاز 
از کشور، بازار مسکن را در وضعیت متفاوتی قرار داده است.

 حجم معاملات بسیار کاهش یافته، انتظارات ضد و نقیضی شکل گرفته و روایت هایی 
درباره ریزش احتمالی قیمت ها در فضای مجازی دست به دست می شود. در چنین شرایطی 
چه افقی را می توان برای بازار مسکن تصویر کرد؟ منصور غیبی، کارشناس حوزه مسکن به 
تجارت نیوز گفته است تا زمانی که تهدیدات منطقه ای و بین المللی فروکش نکند و ثبات 
نسبی برقرار نشود، نمی توان انتظار داشت بازار مسکن به سمت رشد و رونق حرکت کند. 
او در ادامه تاکید کرده اســت که نباید انتظار کاهش ۵۰ درصدی را برای قیمت مســکن 

داشت و اگر فردی دارای تمکن مالی است اکنون وقت خرید خانه است.
 بازار مســکن در یکی از بلاتکلیف ترین دوره های خود قرار گرفته است؛ از یک طرف، 
جنگ ۱۲ روزه میان ایران و رژیم صهیونیستی، فضای روانی جامعه را تحت تاثیر قرار داده 
و از سوی دیگر، بازگشت گسترده اتباع غیرمجاز به کشورهای مبدا، موجی از گمانه زنی و 

تحلیل ها را درباره افت احتمالی قیمت ها به دنبال داشته است.

 چالش خروج مهاجران افغان برای بازار مسکن
در این میان، انتظارات تورمی و بلاتکلیفی سرمایه گذاران و مصرف کنندگان باعث شده 
بازار در وضعیت رکودی و ســردرگم قرار گیرد. در چنین شرایطی، بازار مسکن نسبت به 

این تحولات سیاسی چه واکنشی نشان خواهد داد و چه افقی پیش رو دارد؟

 نگرانی برای امنیت باعث کم رونقی بازار مسکن شده است
منصور غیبی، کارشــناس حوزه مسکن در گفت وگو با تجارت نیوز اظهار کرد: »مقوله 
امنیت، موضوعی بسیار مهم در حوزه اقتصادی، به ویژه در ســطح کلان و به تبع آن، در 
اقتصاد مسکن است. مردم نگران امنیت هستند و این نگرانی، باعث شده تا شاهد حضوری 
کم رونق در بازار باشیم.«وی افزود: »بازار مسکن به طور کلی شامل سه گروه رفتاری است. 
گروه اول، ســرمایه گذاران و سازندگانی هستند که با دریافت پروانه نوسازی از شهرداری 

وارد عرصه ساخت وساز می شوند و از این طریق درآمد کسب می کنند.«
غیبی ادامه داد: »دســته دوم، افرادی هستند که در حال تبدیل وضعیت ملکی خود 
هســتند؛ کسانی که ملک خود را با گزینه ای دیگر جایگزین می کنند.« وی افزود: »گروه 

سوم نیز خانه اولی هایی هستند که برای اولین بار به خرید ملک اقدام می کنند.«

 نگرانی نســبت به آینده دارایی ها باعث کاهش حضور خریداران در بازار 
مسکن شده است

غیبی درباره گروه دوم توضیح داد: »تمرکز اصلی صحبت من بر گروه دوم است؛ کسانی 
که در حال تبدیل وضعیت هستند،  به طور کلی بیشترین حضور را در بازار مسکن دارند. 
بــا ایــن حال، در حال حاضر حضور این گروه در بازار کاهش یافته و یکی از دلایل اصلی 

آن، نگرانی نسبت به آینده دارایی هایشان است.«
این کارشناس بازار مسکن اضافه کرد: »برای مثال، فردی که آپارتمان ۷۰ متری دارد 
و قصــد دارد واحدی ۹۰ متری تهیه کنــد، باید چند میلیارد تومان برای این جابه جایی 
هزینه کند. اما در شرایط فعلی، ترجیح می دهد دارایی خود را به صورت نقد یا در بازارهایی 

با قابلیت نقدشوندگی بالا نگه دارد، زیرا نگران است و می خواهد در صورت بروز مشکل، 
امکان دسترسی سریع به پول نقد را داشته باشد.«

غیــبی افــزود: »از این منظر، می تــوان گفت یکی از دلایل واردنشــدن افراد به بازار 
مســکن، همین دغدغه امنیت اســت. تا زمانی که سایه تهدیدات منطقه ای و بین المللی 
فروکش نکند و شــرایط به یک ثبات نهایی نرســد، نمی توان انتظار رونق و رشــد قابل 
توجهی در بازار مســکن داشــت. زیرا تصمیم گیرندگان اصلی این بــازار، مردم عادی و 
 سرمایه گذاران هستند و اغلب در نگرانی از تداوم سرمایه گذاری یا تبدیل وضعیت خود به

سر می برند.«

 خروج افغانستانی ها از کشور، عامل کافی برای کاهش قیمت مسکن نیست
این کارشــناس بازار مسکن درباره تاثیر خروج اتباع غیرمجاز افغانستانی از ایران بیان 
کرد: »موضوع دوم که اخیرا بسیار مورد بحث قرار گرفته، تاثیر خروج اتباع افغانســتانی، 
بر بازار مســکن اســت. در این زمینه، آنچه اهمیت دارد، برخورد اولیه و تحلیل منطقی 

این موضوع است.«
غیبی ادامه داد: »ما نباید صرفا به واسطه اینکه برخی واحدهای مسکونی ممکن است 
خالی شــوند یا فرصت خریدی به دلیل کاهش تقاضا فراهم شود، تصور کنیم که انگیزه 
برای سرمایه گذاری به طور ناگهانی در میان سرمایه گذاران شکل خواهد گرفت. البته این 

موضوع در آینده مشخص خواهد شد.«
وی در ادامه گفت: »واقعیت آن است که سرمایه گذاری در مسکن، نیازمند ثبات و اعتماد 
به آینده است و این امر به سادگی و صرفا با تغییر در ترکیب جمعیتی بازار محقق نمی شود.«

گمانه زنی های فضای مجازی درباره کاهش شدید قیمت مسکن کاملا غلط است
این کارشناس بازار مسکن اظهار کرد: »در حال حاضر، نوعی بازدارندگی در رفتار بازار 
دیده می شود که بخشی از آن ناشی از فضای مجازی و گمانه زنی هایی است که درباره  کاهش 
شدید قیمت مسکن و آزادسازی گسترده واحدها پس از خروج افغانستانی ها مطرح می شود 
که این موضوع کاملا غلط است.«وی درباره آثار دیدگاه های غلط شکل گرفته در بازار مسکن 
هشدار داد و بیان کرد »چنانچه این تحلیل ها و پیش فرض ها مبنای رفتار مصرف کنندگان 
قرار گیرد، ممکن است منجر به تعویق در تصمیم گیری برای خرید یا تبدیل وضعیت شود. 
در این صورت، چنانچه در آینده، اقتصاد دچار التهاب تازه ای شود و قیمت ها افزایش یابد، 
آن دســته از متقاضیانی که می توانستند از فرصت های فعلی استفاده کنند، دچار ضرر و 
زیان خواهند شد.«غیبی افزود: »از این رو، لازم است تحلیل های دقیق و مبتنی بر آمار، 
مانند گزارش های بانک مرکزی، منتشر شود تا مردم بتوانند از تصمیم گیری های هیجانی 

پرهیز کرده و بر اساس اطلاعات واقعی اقدام کنند.«

 مالکان فشارهای اقتصادی را به مستاجران منتقل می کنند
این کارشناس بازار مسکن درباره بازار اجاره توضیح داد: »موضوع سوم که هم اکنون 
در بازار مسکن مشاهده می شود، مربوط به فصل جابه جایی و اجاره نشینی است. همان طور 
که در سال های گذشته نیز شاهد بودیم، مالکان در چنین شرایطی، رفتار خود را متناسب 
با وضعیت اقتصادی بالانس و تنظیم می کنند. بسیاری از موجران، تحت فشــار روانی و 
اقتصادی، سعی دارند بالاترین و حداکثر نرخ ممکن را برای اجاره ملک خود تعیین کنند.«

    آغاز فروش رسمی خودروهای 
وارداتی از ۲٨ تیرماه

جدیدتریــن اطلاعیه ســامانه یکپارچه عرضه 
خودروهای وارداتی، از آغاز طرح تازه فروش خودروهای 
 وارداتی پس از گذشــت چندین ماه خبر می دهد

 جدیدترین اطلاعیه سامانه یکپارچه عرضه خودروهای 
وارداتی، از آغاز طرح تازه فروش خودروهای وارداتی 
پس از گذشت چندین ماه خبر می دهد؛ اولین دور 
از فروش خودروهای وارداتی از صبح روز شنبه هفته 
آینده )۲٨ تیر ماه( اغاز می شود و به مدت ۱۴ روز و 
تــا پایان روز جمعه )۱۰ مرداد ماه( ادامه دارد؛ برای 
مشارکت در این طرح، متقاضیان باید از روز چهارشنبه 
۲۵ تیرمــاه برای تعریف حســاب وکالتی خود نزد 
بانک های عامل واجد شرایط اقدام کنند.آخرین دور 
عرضه خودروهای وارداتی به حدود چهار ماه پیش و 
در اســفند ماه سال گذشته برمی گردد؛ پس از آن و 
در سال ۱۴۰۴، هیچ طرح فروش خودروهای وارداتی 
برای متقاضیان اجرایی نشد؛ تا اینکه سامانه یکپارچه 
عرضه خودروهای وارداتی در جدیدترین اطلاعیه خود، 
از آغاز دور جدید فروش این خودروها خبر داده است.

بر اساس اطلاعیه سامانه یکپارچه عرضه خودروهای 
وارداتی، ثبت نام کلیه متقاضیان واجد شرایط )مصوبه 
۵۴3 شورای رقابت( از ساعت ۹ صبح روز شنبه ۲٨ 
تیرماه آغاز می شــود؛ این طرح فروش به مدت ۱۴ 
روز و تا پایان ساعت ۲3 و ۵۹ دقیقه روز جمعه ۱۰ 
مرداد ماه ۱۴۰۴ ادامه خواهد شد.بر این اساس این 
امکان برای متقاضیان فراهم است از امروز )چهارشنبه 
۲۵ تیرماه( تا ساعت ۱۲ روز شنبه چهارم مرداد ماه 
فرصت دارند یکی از حساب های خود نزد بانک های 
عامل مورد تأیید سامانه یکپارچه عرضه خودروهای 
وارداتی وکالــتی کرده و مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان را 
در حساب خود مسدود کنند.متقاضیان پس از تعریف 
حساب وکالتی و بلوکه کردن وجه ۵۰۰ میلیون تومانی 
در این حساب در بازه زمانی اعلام شده جهت ثبت نام 
می توانند از طریق سامانه یکپارچه عرضه خودروهای 
وارداتی نسبت به انتخاب سه اولویت مورد نظر خود از 
بین سبد محصولات عرضه شده در این مرحله انتخاب 
کنند.پس از اعلام اسامی منتخبان )پس از پایان مهلت 
ثبت نام و انجام فرآیند قرعه کشی میان متقاضیان( از 
سوی سامانه یکپارچه به شرکت عرضه کننده خودرو، 
شرکت های واردکننده ضمن فراخوان واجدینِ شرایط 
منتخب جهت واریز کل قیمت مصرف کننده خودرو، 
همزمان نسبت به عقد قرارداد فروش فوری با موعد 

تحویل حداکثر ۴۵ روز اقدام خواهند کرد.

  افزایش خوداظهاری در بازار زمین و 
ساختمان

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به رشد خوداظهاری مردم در سامانه املاک و 
اسکان گفت: تکمیل این سامانه فواید بسیاری برای 
اقتصاد مسکن کشور دارد و می تواند بازار زمین و 
ساختمان را ساماندهی کند. سید جمال موسوی، 
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اهمیت ســامانه املاک و اسکان و رشد 
مشــارکت مردم مطابق با آمارهای رسمی که در 
شش تا هفت ماه گذشته خوداظهاری مردم رشد 
۱۵۰ درصدی در ســامانه املاک و اسکان داشته 
است، گفت: این اتفاق بسیار مهمی است و نشان 
می دهد مردم اهمیت این سامانه را درک کرده اند 
و به ضرورت ثبت اطلاعات ملک و مسکن خود پی 
برده انــد چرا که در این زمینه الزام قانونی داردیم.

وی با بیان اینکه تکمیل ســامانه املاک و اسکان 
فواید بسیاری برای کشور دارد، افزود: این سامانه 
اگر به طور کامل اجرا و به روزرسانی شود، می تواند 
نقش مهمی در ساماندهی بازار زمین و مسکن ایفا 
کند. یکی از مشکلات اصلی کشور در حوزه مسکن، 
نبود بانک اطلاعــاتی دقیق از وضعیت زمین ها و 
واحدهای مســکونی است. همین موضوع موجب 
شــده برنامه ریزی های وزارت راه و شهرســازی و 
دولت برای تامین مســکن دقیق نباشد.موسوی 
ادامــه داد: وقتی آمار واقــعی از زمین های داخل 
محدوده شــهرها و املاک بلااســتفاده در اختیار 
باشد، می توان برای استفاده از این زمین ها در قالب 
طرح های ملی مسکن برنامه ریزی کرد. بسیاری از 
زمین هایی که در محدوده شهری هستند، قابلیت 
تبدیل به پروژه های مسکونی را دارند و می توانند 
به خانه دار شدن مردم کمک کنند.عضو کمیسیون 
عمران مجلس با اشاره به وضعیت نابسامان قیمت 
زمین و مسکن گفت: متأسفانه در سال های اخیر 
شاهد رشد بی رویه قیمت زمین و مسکن بوده ایم. از 
طرف دیگر، افزایش قیمت مصالح ساختمانی مانند 
فولاد و سیمان نیز هزینه ساخت وساز را چند برابر 
کرده است. همه این عوامل باعث شده مسکن به 
کالایی لوکس تبدیل شود و اقشار متوسط و پایین 
توان خرید خانه را نداشــته باشند.وی تاکید کرد: 
تکمیل ســامانه املاک و اســکان و اجرای پروژه 
اتصال کد ملی به کد پستی می تواند بازار مسکن 
را شــفاف کند. این ســامانه امکان رصد وضعیت 
سکونت و مالکیت افراد را فراهم می کند و می تواند 
در سیاست گذاری های کلان حوزه مسکن، به ویژه 
برای شناسایی خانه های خالی و ساماندهی اجاره بها 
نقش موثری داشته باشد.موسوی افزود: اتصال کد 
ملی به کد پستی اگر به خوبی اجرایی شود، بسیاری 
از مشکلات موجود را برطرف خواهد کرد. در حال 
حاضر بخشی از نابســامانی بازار مسکن به دلیل 
نبود اطلاعات دقیق از وضعیت املاک اســت. این 
سامانه می تواند جلوی سوداگری و احتکار مسکن را 
بگیرد و زمینه را برای اخذ مالیات از خانه های خالی 
فراهم کند.این نماینده مجلس در پایان خاطرنشان 
کرد: امیدواریم با تکمیل سامانه املاک و اسکان، 
اجرای دقیق پروژه های ملی مسکن، کنترل قیمت 
مصالح ساختمانی و رفع ناترازی برق که بر صنعت 
ساختمان تاثیر مســتقیم دارد، بتوانیم بخشی از 

مشکلات حوزه مسکن را حل کنیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه درســت است کســانی را که در جنگ ۱۲ روزه از دست 
دادیــم، بسیار ارزشــمند و عزیز بودنــد، اما وفاق و همدلی که به دســت آوردیم بسیار 
گرانقدرتر است، گفت: مردم ایران اسلامی در این مقطع، تصویری بی سابقه و افتخارآمیز 
 از رشــادت، شــهامت و صلابت به نمایش گذاشــتند و توطئه دشــمن را بی اثر کردند

مســعود پزشــکیان در آییــن تجلیل از تلاش هــای کارکنان وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتمــاعی در دوران جنــگ تحمیلی رژیم صهیونیســتی، ضمن گرامیداشــت یاد همه 
شــهیدان ایــن جنایت اظهار داشــت: رژیــم صهیونیســتی تصور می کــرد، پس از به 
شــهادت رســاندن فرماندهان نیروهای مسلح کشــورمان که عمر و زندگی خود را وقف 
ســربلندی ایــران اسلامی کــرده بودند، نظام دچار چالش می شــود، امــا درایت رهبر 
معظــم انــقلاب اسلامی و انتصاب فــوری جانشین فرماندهان به شــهادت رسیده و از 
 ســوی دیگر دفاع مقتدرانه نیروهای مســلح، نقشــه های دشــمن را نقش بر آب کرد

رئیس جمهور با اشاره به اینکه مردم ایران اسلامی نیز در این مقطع تصویری بی سابقه و 
افتخارآمیز از رشــادت، شهامت و صلابت به نمایش گذاشتند، افزود: کار بزرگتر و مهمتر 
را مــردم ایران کردند؛ نقشــه دشــمن این بود که در فاصله کوتــاهی از آغاز حملاتش، 
مردم ناراضی شــده و به خیابان ها خواهند آمد و نظام جمهوری اسلامی ایران ســقوط 
 خواهــد کرد، اما مردم نیز در برابر دشــمن ایســتادند و توطئه هــای او را بی اثر کردند

پزشکیان با بیان اینکه حتی کسانی که مورد جفا قرار گرفته بودند و با آنان برخوردهای 
مناســبی صورت نگرفته بود، کســانی که در زندان بودند یا کسانی که با نارضایتی کشور 
را ترک کرده بودند نیز به دفاع از کشــور برخاســتند، تصریح کرد: این ســرمایه وحدت 

و انســجام که در این ۱۲ روز ایجاد شــده به هیچ وجه قابل قیمت گذاری نیســت. البته 
جای تاســف و شرمساری اســت که عده معدودی نیز خفت خیانت و وطن فروشی را به 
 جان خریده و از یک رژیم وحشی، جنایتکار و نســل کش و کودک کش حمایت کردند

رئیس جمهور گفت: درســت اســت کســانی را که در این ۱۲ روز از دست دادیم، بسیار 
ارزشــمند و عزیز بودند، اما وفاق و همدلی که به دســت آوردیم بسیار گرانقدرتر است. 
ایران متعلق به همه ما فارغ از نژاد، جنسیت، زبان، قومیت و مذهب می باشد و هر کس 
که علاقمند به خدمتگزاری به کشــور و مردم اســت، باید صرفا بر اساس شایستگی ها و 
توانمندی هایش مجال و فرصت خدمت داشته باشد؛ ملاک برتری افراد فقط برخورداری 

 از تقواســت و تقوا نه تعبد ظاهری، بلکه تعهد به انجام صحیح کارها و ماموریت ها است
پزشــکیان با بیان اینکه نباید اجازه دهیم بر اســاس ظواهر یا تفاوت نظرات در حق افراد 
شایسته اجحاف شود، خاطرنشان کرد: باید تلاش کنیم وحدت، انسجام و همدلی ایجاد 
 شــده در کشور را حفظ کرده و برای ساختن و آبادانی ایران از هیچ تلاشی دریغ نورزیم

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه زندگی فانی است، اما عزت و شرف ابدی و باقی هستند، 
افزود: امیدوارم خداوند ما را یاری کند تا در برابر این ملت شریف شرمنده نباشیم. ما بار 
ســنگینی در عرصه خدمتگزاری بر عهده داریم و باید تلاش کنیم ایران را به نحوی که 
 شایسته این ملت است، بسازیم. طی این مسیر نه با حرف که با عمل و اقدام ممکن است

پزشــکیان در ادامه با اشــاره به پیشــبرد طرح محله محوری تصریح کرد: هر کسی هر 
توانمنــدی دارد می توانــد در محله خود ارائه و به حل مشــکلات کمک کند، دولت نیز 
تمام قد از این تلاش ها حمایت می کند. در این مسیر مهم نیســت که افراد لزوما همسو 
با ما هســتند یا نه و آیا باورهای آنها شــبیه ما هست یا نه؟ مهم این است که باور داشته 
باشیم خدمت به مردم و رفع مشــکلات آنها موجب رضایت خالق اســت؛ معنای اسلام 
 و تســلیم همین تلاش برای کســب رضایت خداوند در مسیر خدمت به مردم اســت

رئیــس جمهور در پایان ضمن قــدردانی صمیمانه از همه تلاش های صورت گرفته برای 
خدمت به مردم در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دوران جنگ تحمیلی 
رژیم صهیونیســتی گفت: می دانم که از دســت دادن عزیزان چقدر ســخت اســت، اما 
زندگی جریان دارد و ما مامور به تلاش برای ســاختن آینده ای روشن برای کشور، مردم 

و فرزندان مان هستیم.

مردم با شهامت و صلابت خود توطئه دشمن را بی اثر کردند

غیبی اضافه کرد: »در واقع، برخی از مالکان، فشارهای موجود در حوزه اقتصادی 
را به مستاجران منتقل می کنند و سعی دارند تمامی هزینه ها یا نارضایتی های خود 
را از این طریق جبران کنند. در چنین وضعیتی، لازم اســت دولت با نظارت جدی 
و موثر، کنترل بیشــتری بر روند افزایش اجاره ها داشته باشد و درصدهای اعلامی 
برای افزایش اجاره را به درستی رصد و اجرا کند، تا فشار روانی و اقتصادی مضاعفی 

بر مستاجران وارد نشود.«

 در صورت تثبیت شرایط کشور، انتظار انتقال سرمایه ها از بازارهای 
موازی به سمت بازار مسکن وجود دارد

این کارشــناس بازار مســکن درباره وضعیت بازار طی سه ماه آینده اظهار کرد: 
»انتظار این اســت که در ســه  ماه آینده، در صورتی که با یک روند تثبیت یافته در 
سطح بین الملل و داخل کشور مواجه شویم، سرمایه ها از بازارهای موازی به سمت 
بازار مطمئنی نظیر مسکن منتقل شوند. تجربه نشان داده که در یک سال گذشته، 
التهابات ارزی و بازارهایی مانند طلا و ســکه، در صورتی که افراد در آنها تخصص 

کافی نداشته باشند، می توانند آسیب زا باشند.«
وی افزود: »بار روانی ناشی از نگهداری این نوع دارایی ها، از جمله مراجعه روزانه 
برای اطلاع از قیمت ها، بسیار بالاست. در حالی که سرمایه گذاری در بخش ملک و 
مسکن، همواره با ارزش افزوده همراه بوده و در بلندمدت، مطمئن ترین نوع دارایی 

برای مردم محسوب می شود.«

 مردم در صورت آمادگی مالی، اقدام به خرید مسکن کنند
غیبی در ادامه به مردمی که قصد خرید مســکن دارند،  توصیه کرد: »مردم در 
صورت آمادگی مالی، خرید ملک را به تعویق نیندازند؛ حتی اگر تصور کنند قیمت ها 
بالاست. زیرا بازار مسکن نشان داده که در طول پنج سال گذشته، در برخی مقاطع با 
افزایش ۲۰۰ درصدی قیمت ها مواجه بوده، اما در بهترین حالت، میزان ریزش قیمت ها 
کمتر از ۱۵ درصد بوده است. این آمار با یک جست وجوی ساده قابل تایید است.«

این کارشناس بازار مسکن در ادامه بیان کرد: »برای مثال، طی ۶ سال اخیر، بین 
۱٨۰ تا ۲۲۰ درصد افزایش قیمت مسکن در بازه های زمانی مختلف اتفاق افتاده، اما 
حتی در شدیدترین دوره های رکود، کاهش قیمت به ۲۰ درصد هم نرسیده است. 
بنابراین، انتظار ریزش ۵۰ درصدی قیمت ها، با واقعیت های موجود همخوانی ندارد 

و غیرواقعی است.«

 اگر قیمت آپارتمان متری ۱۰۰ میلیون تومان باشد، بالغ بر ٨۰ میلیون 
تومان آن هزینه ساخت است

غیبی در ادامه تاکید کرد: »ما باید به هزینه ساخت توجه داشته باشیم. هزینه های 
شهرداری، نظام مهندسی، مصالح ساختمانی، خدمات فنی، حقوق کارگران و همچنین 
سود منطقی سرمایه گذار، همگی در قیمت نهایی یک واحد مسکونی اثرگذار هستند. 
به عنوان مثال، اگر امروز یک آپارتمان نوساز با قیمت متری ۱۰۰ میلیون تومان عرضه 
می شود، در واقع چیزی حدود ۷۰ تا ٨۰ میلیون تومان آن هزینه ساخت بوده است.«

وی افزود: »علاوه بر این، خرید زمین، قراردادهای مشــارکت و سایر هزینه های 
جانبی نیز باید در نظر گرفته شــود. بنابراین، تولیــد چنین محصولی با هزینه ای 
حدود ٨۰ میلیون تومان در هر متر انجام می شــود. با این محاســبات، ۵۰ درصد 
 باید از چه بخشی کاهش یابد؟ بنابراین، انتظار کاهش ۵۰ درصدی قیمت از چنین

 سطحی، واقع بینانه نیست.«

 کاهش 6۰ درصدی قیمت مسکن با واقعیت های اقتصادی هماهنگی 
ندارد

این کارشناس بازار مسکن در ادامه توضیح داد: »در طول سال های اخیر، همواره 
گفته ایم قیمت ها کاذب است یا حباب دارد، اما این انتظار که قیمت مسکن به یکباره 
۶۰ درصد کاهش یابد، این کاهش با واقعیت های اقتصادی هماهنگی ندارد. اگر کسی 
امروز بخواهد زمینی خریداری کند و وارد فرآیند ساخت وساز شود، با در نظر گرفتن 

۲۰ تا ۲۵ درصد سود منطقی، فضای چندانی برای کاهش قیمت باقی نمی ماند.«
غیبی افزود: »این آگاهی باید به مخاطبان بازار مســکن منتقل شود. کسانی که 
قصد خرید یا تصمیم گیری دارند، نباید با اطلاعات گمراه کننده مواجه شوند، بلکه 

باید تحلیل ها منطبق با واقعیت های اقتصادی باشد.«

 خرید مسکن تصمیم منطقی تری نسبت به نخریدن است
این کارشناس بازار مسکن در ادامه به دلایل خرید مسکن توسط مصرف کنندگان 
اشاره و تشریح کرد: »از منظر دیگر، اگر فردی توانایی خرید دارد، به اعتقاد من، باید در 
هر زمانی که می تواند، اقدام به خرید کند. وقتی که من مصرف کننده هستم و پول لازم 
برای خرید را در اختیار دارم، خریدن تصمیم منطقی تری نسبت به نخریدن است.«

غیبی اضافه کرد: »با تورم موجود در جامعه که نرخ اسمی آن بین 3٨ تا ۴۰ درصد 
است، و در واقع ممکن است بالاتر هم باشد، هر سال ممکن است ارزش دارایی  که 
در اختیار دارم، کاهش یابد و قیمت آپارتمان مورد انتظارم 3۰ تا ۴۰ درصد رشــد 
کند. پس خرید به موقع، اگر منبع مالی فراهم است، اقدامی عقلانی و به صرفه است.«

این کارشناس حوزه مسکن در پایان توضیح داد:  »در نهایت، می ماند گروهی از 
جامعه که هیچ گونه امکان ورود به بازار مسکن را ندارند. در اینجا، لازم است دولت 
 با طرح های حمایتی و پشــتیبانی اصولی وارد عمل شــود تا این قشر نیز از مزایای

 حداقلی بهره مند شوند.«

 افزایش ۲4 درصدی فروش خودروهای برقی در جهان
نتایج یک تحقیق نشان می دهد که فروش خودروهای برقی در جهان در ماه ژوئن نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۴ درصد بیشتر شده است.

 به نقل از رویترز، موسسه رهو موشن گزارش داد که در که ماه ژوئن سال جاری فروش خودروهای برقی و برقی هیبریدی در جهان ۲۴ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است.
دلیل این رشد نیز تمایل مشتریان چینی و اروپایی به خرید این نوع خودروها اعلام شده است.

با وجود افزایش فروش خودروهای برقی در جهان در بازه زمانی مذکور اما در آمریکا فروش این خودروها ۱ درصد کاهش داشته و به نظر می رسد طی سال جاری به طور کلی شاهد رشد چشم گیر فروش این خودروها در این کشور نباشیم.
یکی از بزرگترین چالش های پیش روی خودروسازان بین المللی، اعمال تعرفه ۲۵ درصدی بر واردات خودرو به آمریکا از سوی دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، است که چشم انداز فروش آنها را با اختلال جدی مواجه کرده است.دلیل افزایش فروش خودروهای برقی 

در اروپا هم گسترش شبکه ایستگاه های شارژ این خودرو ها از یک سو و مشوق های دولتی برای خریداران آنها در کشورهایی نظیر آلمان و اسپانیا بوده است.
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به دنبال خصوصی سازی واقعی هستیم

   فرحناز نعمتی  -   وزیر اقتصاد گفت: در دوره جاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، آنچه که به صورت جدی دنبال می شود، توسعه 
بخش خصوصی و خصوصی سازی واقعی است.

  حمایت  از بورس تمام عیار نیست؛ غفلت 
از سهام کوچک ادامه دارد

یک کارشناس بازار سرمایه تمرکز حمایت ها بر 
نمادهای شاخص ساز را اقدامی ناکارآمد و غیرحرفه ای 
تلقی کرد و با انتقاد از این رویکرد، خواستار توزیع 

متوازن حمایت ها از کل بازار شد.
مهدی دلبری، مدرس و تحلیلگر بازارهای مالی و 
از کارشناسان بازار سرمایه، به بررسی ابعاد مختلف 
اوراق تبعی فروش با نماد معاملاتی همیار پرداخت

وی در ابتدا درباره سازوکار این اوراق گفت: نکته 
مهم درباره اوراق تبعی همیار این است که قیمت ها 
بر اســاس نرخ روز ۱۷ تیر ماه تضمین شده اند. در 
واقع، اگر سهامداری یک سال کامل سهام خود را 
نگه دارد و آن ها را نفروشد، می تواند از سود تضمینی 

۲۰ درصدی بهره مند شود.
دلبری در ادامه با اشــاره به یکی از ایرادات این 
طرح اظهار کرد: مشکل طرح بیمه سهام اینجاست 
که زیان ناشی بعد از جنگ را سهامدار باید خودش 
تحمل کند و این طرح فقط برای از این به بعد است 
و نه زیانی که سهامدار در این مدت متحمل شده 
است. در حالی که همان طور که دولت برای کنترل 
قیمت ها در بخش هایی مانند حمل ونقل و کالاهای 
اساسی ورود کرده، انتظار می رفت در بازار سرمایه 
هم دولت نقش فعال تری در پوشــش ریسک ایفا 
کند. حداقل می شد این اوراق را به قیمتی نزدیک 
به آغاز جنگ ۱۲ روزه تعریف کرد تا از افت ارزش 

پورتفو جلوگیری شود.
وی با اشــاره به جامعه هدف این اوراق افزود: از 
آنجایی که این طرح شامل سرمایه گذاران حقیقی با 
پورتفوی کمتر از ۵۰۰ میلیون تومان می شود، بخش 
زیادی از سهامداران خرد را پوشش می دهد. همین 
موضوع می تواند به آن ها اطمینان خاطر دهد که به 
راحتی سهام شــان را نفروشند و در عوض، تمرکز 
بیشــتری روی تحلیل بنیادی، گزارش های مالی، 
مجامع و چشم انداز شــرکت ها داشته باشند. این 
باعث می شــود تصمیم گیری آگاهانه تری در مورد 

آینده پرتفوی خود داشته باشند.
این کارشناس بازار سرمایه در بخش دیگری از 
صحبت هایش با اشاره به وضعیت سهام کوچک از 
نوع حمایت های فعلی در بازار انتقاد کرد و گفت: در 
شرایط فعلی، بسیاری از نمادهای با ارزش بازار پایین، 
یا اصطلاحااً سهام کوچک، از حمایت کافی برخوردار 
نیستند. در این دسته از نمادها، سهام ارزان قیمت 
به وفور دیده می شــود، اما معمولااً این شرکت ها از 
بازارگردانی قوی برخوردار نیستند. نبود بازارگردان 
فعال باعث شــده تا این نمادها در شرایط رکودی، 
فشار فروش سنگینی را تجربه کنند و نقدشوندگی 

پایین تری داشته باشند.
وی ادامــه داد: بــه همیــن دلیل بهتر اســت 
حمایت هایی که از طریق صندوق توسعه یا بانک ها 
صورت می گیرد، صرفااً به سهام شاخص ساز محدود 
نشــود و در کل بازار به ویژه بین سهام کوچک نیز 
توزیع شــود. این کار به متعادل سازی کلیت بازار و 

افزایش اعتماد عمومی کمک می کند.
این تحلیلگر بازارهای مالی در ادامه تاکید کرد: 
حمایت ها بیشــتر روی سهام شاخص ساز متمرکز 
شده اند و به نظر من این رویکرد حرفه ای نیست و 
بهتر است صندوق توسعه و بانک ها حمایت های خود 

را به صورت متوازن در بازار توزیع کنند.
دلبری در پایان چند راهکار برای بهبود وضعیت 
بــازار ســرمایه ارائــه داد و تأکید کــرد: به جای 
شاخص سازی، بهتر است از طریق تقسیم سود بالاتر 
و پرداخت ســود نقدی در زمان کوتاه تر به افزایش 
جذابیت بازار و رشد جریان نقدینگی در بازار کمک 
کنیم. علاوه بر این، باید اختلاف زیاد میان نرخ دلار 
نیما و دلار توافقی هر چه سریع تر کاهش یابد. این 
شــکاف قیمتی تأثیر منفی بر سودآوری شرکت ها 
دارد. اگر دولت به جای حمایت مســتقیم، شرایط 
نرخ ارز را متعادل کند، سود شرکت ها پایدارتر خواهد 

شد و بازار نیز در مسیر منطقی تری قرار می گیرد.

 تعادل در بازار نفت برقرار است
دبیرکل اوپک پیش بینی کرد که تقاضای جهانی 
نفت در سه  ماه سوم ۲۰۲۵ مطلوب باشد و تعادل 

بین عرضه و تقاضا افزایش یابد.
به نقل از ریانووســتی روسیــه، هیثم الغیص 
در حاشیه ســمینار بین المللی سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( در وین گفت: هشت کشور 
ائتلاف این ســازمان و متحدانش )اوپک پلاس( در 
حال لغو کاهش عرضه داوطلبانه اضافه خود هستند 
و این انتظار وجود دارد که تقاضای جهانی نفت در 

سه ماه سوم امسال بسیار قوی باشد.
وی افزود: بر اســاس ارزیابی های اوپک، رشــد 
تقاضای جهانی نفت در سال ۲۰۲۵ نسبت به سال 
گذشته میلادی، به طور میانگین یک میلیون و 3۰۰ 
هزار بشکه در روز خواهد بود؛ موضوعی که ناشی از 
اقتصاد جهانی قوی و بهبود مصرف در کشورهای 

در حال توسعه است.
بر اســاس این گزارش، اوپک انتظار دارد در سه 
ماه چهارم نیز رشد تقاضای مطلوبی ثبت شود، اما 
تعادل بازار در آن بازه زمانی در بالاترین حد خواهد 
بود؛ موضوعی که از نظر این سازمان، یکی از عوامل 
اصلی لغو کاهش عرضه داوطلبانه اضافه هشت عضو 

اوپک پلاس به شمار می آید.
در همین حال پنج منبــع مطلع اعلام کردند 
که هشــت عضو ائتلاف اوپک پلاس قرار است در 
نشســت آینده تصمیم بگیرند برای ماه سپتامبر 
بخش دیگری از کاهش عرضه داوطلبانه اضافه خود 
را بــه بازار بازگردانند؛ اقدامی که در ادامه روند لغو 
کاهش عرضه داوطلبانه اضافه آنها انجام خواهد شد

سخنان دبیرکل اوپک در حالی مطرح می شود 
که اوپک هفته گذشته در بولتن آماری سالانه خود 
در سال ۲۰۲۵، پیش بینی هایش از تقاضای جهانی 

مشکلات اقتصاد 
دیجیتال کشور باید 
 با گفت و گو
 حل شود

 معاونت اقتصادی و تنظیم مقررات مرکز ملی فضای مجازی با تاکید بر اینکه اقتصاد دیجیتال ایران نسبت کشورهای منطقه بسیار عقب مانده تر است، گفت: باید مشکلات موجود در 
اقتصاد دیجیتال را با گفت وگو حل کرد.

امیر سیاح در پنل اقتصاد دیجیتال نشست اینترنت و آینده ایران به اهمیت و ضرورت اصلاحات در حوزه اقتصاد و ارتباط بین بخش خصوصی و دولت مرکزی تأکید کرد و افزود: در حال 
حاضر، ساختارهای قانونی و ساختاری موجود مانند شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی، به اندازه کافی نقش مؤثر در حل مسائل اقتصادی ایفا نمی کنند و دولت و بخش خصوصی 

باید بیشتر و بهتر با هم همکاری کنند.
وی با اشاره به اینکه در قانون اصل ۴۴ و تدوین سیاست های مربوط به ارتباط دولت با فعالان اقتصادی، تصور بر این بود که این ارتباط به صورت مستقیم و مؤثر برقرار شود، اما در عمل 

این هدف محقق نشده است، خاطر نشان کرد: اهمیت شفافیت و دقت در مطالبه گری مهم است و باید مشکلات به صورت روشن و دقیق بیان شوند تا بتوان راه حل های مناسب ارائه داد.

سید علی مدنی زاده وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی، در آغاز نشســت این شورا گفت: دوره مسئولیتم در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در شرایط جنگی و همزمان با جنگ تحمیلی ۱۲ 
روزه آغاز شد که از همان ابتدای کار، فعالیت های مقابله ای متناسب با شرایط 

جنگی را آغاز کردیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی، از همدلی و وفاق و انسجام ملی به عنوان مؤلفه 
مهم برای عبور سرافرازانه کشور از شرایط اخیر نام برد و افزود: از اعضای اتاق 
بــازرگانی، تولیدکنندگان و اصناف و همه گروه هایی که با حضور فعالانه خود 
تلاش کردند تا در عرصه اقتصادی کاری کنند که مردم تا حد ممکن احساس 
آرامش را به خصوص در تأمین کالاهای اساسی و زندگی روزمره داشته باشند 

و کمترین آسیب را از این حیث متحمل شوند.
مدنی زاده همچنین با قدردانی از تلاش های شبانه روزی همه اعضای هیئت 
دولت و کارکنان دولت به منظور تداوم بی وقفه خدمات رسانی به مردم در دوره 

جنگ تحمیلی اخیر و ساماندهی اقدامات پدافند غیرعامل، گفت: تأمین مایحتاج 
مردم در شرایط جنگی اخیر با کمترین نارسایی صورت گرفت.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در تشــریح خسارت های ناشی از جنگ اخیر، 
علاوه بر خسارت های جانی هموطنان و خسارت های مستقیم به منازل مسکونی 
و اماکن عمومی، به هزینه هایی اشاره کرد که به بنگاه های اقتصادی به خاطر 
کاهش سطح فعالیت های اقتصادی در دوره جنگ وارد آمده است و بیان کرد: 
این وضعیت، نوعی موج کاهش تقاضا و همین طور عرضه را در کشــور ایجاد 
کرد و یک حرکت دومینویی را مشاهده کرده و می کنیم که اگر تدبیر نشود، 

ممکن است ادامه پیدا کند.
مدنی زاده افزود: هر قدر ذهنیت مردم از واقعیت ریسک دورتر باشد و ریسک 
را بیشتر از آن میزانی که هست برآورد کند، میزان سرمایه گذاری کمتر می شود 
و این در سال جاری که با عنوان سال سرمایه گذاری برای تولید نامگذاری شده 

است، می تواند ما را از اهدافمان دور کند.

او به تصویب و ابلاغ بســته های حمایتی دولت برای صنایع بزرگ و برای صنایع کوچک و متوســط 
اشــاره و ابراز امیدواری کرد خســارت های هایی که به صنایع وارد شده است با اجرایی سازی بسته های 

حمایتی، به تدریج از بین برود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره اولویت برنامه خود در این وزارتخانه، بیان کرد: برنامه شماره یک 
من، کاهش تصدی گری دولت و توسعه بخش خصوصی و افزایش نقش و مشارکت مردم در اقتصاد است

او افــزود: در دوره جــاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، آنچه که به صورت جدی دنبال می شــود، 
توســعه بخش خصوصی و خصوصی سازی واقعی است، به این معنا که دولت و نهادهای عمومی دست 
از فعالیت های اقتصادی بردارند و نه تنها مالکیت بلکه مدیریت ها را هم واگذار کنیم تا بخش خصوصی 

بتواند توسعه پیدا کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین به برنامه های متعدد برای ســرمایه گذاری اعم از مولدســازی 
دارایی های دولت و اصلاح نظام تأمین مالی اشــاره کرد و گفت: ســهم بازار سرمایه در نظام تأمین مالی 
تولید در کشورمان کم است و بیشتر بانک محور هستیم. در وزارت امور اقتصادی و دارایی، برنامه جدی 

دیده شده است تا نقش بازار سرمایه را گسترش دهیم.
صمد حســن زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران و دبیر شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی نیز در این نشست، با تسلیت شهادت فرماندهان و دانشمندان بزرگ کشورمان 
در جنگ تحمیلی اخیر، حضور و مشارکت بخش خصوصی در هدایت و تنظیم جریان تولید و توزیع در 
شــرایط جنگی را حضوری مسئولانه و قابل تقدیر دانست و گفت: در کنار همه سختی ها، ملت ایران با 
نشان دادن همدلی و انسجام ملی در عمل به خلق جلوه هایی زیبا پرداختند و در کنار برنامه های دولت 

و سیاست های مسئولان نظام، حماسه آفریدند.
حســن زاده افزود: کارهای بسیار شایسته ای را در جامعه به عنوان وفاق ملی و تعامل و همکاری بین 
مردم شاهد بودیم که نشان دهنده میهن دوستی و عرق ملی در این شرایط سخت بود تا معیشت مردم 

در شرایط جنگی دچار آسیب و چالش نشود.
کیوان کاشفی، قائم مقام شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نیز در این نشست بر اجرایی شدن 
مصوبات این شورا که با حضور نمایندگان قوای سه گانه برگزار می شود، تاکید کرد و گفت: انتظار می رود 
موردی که در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی تصویب می شود، مورد توجه و اعتنا قرار گیرد

او افزود: بر اساس قانون، مصوبات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی باید طی 3۰ روز توسط 
هیأت دولت تعیین تکلیف شــود اما گاهی در این باره دچار مشــکل هستیم و گاهی این مدت 3۰ روز 

رعایت نمی شود و طولانی می شود.
کاشفی به وزیر امور اقتصادی و دارایی پیشنهاد کرد، در سفرهای استانی، برگزاری یک جلسه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استانی را برنامه ریزی کنند تا وزیر بتواند رسیدگی ویژه ای به مسائل 
استان ها داشته باشد.در پایان این نشست مدنی زاده در جمع خبرنگاران به بسته های حمایتی طراحی شده 
برای بازار ســرمایه اشاره کرد و افزود: در کنار بسته های حمایتی ویژه صنایع بزرگ، کوچک، متوسط و 

صنوف آسیب دیده، در حوزه بازارهای دارایی، به ویژه بازار سرمایه، تمهیداتی در نظر گرفته شده است.
وی افزود: هدف ما این است که ضمن صیانت از سرمایه های مردم، زمینه هدایت پس اندازها به سمت 

تولید، زیرساخت ها و طرح های مولد را فراهم کنیم.
مــدنی زاده تأکید کرد: هدف نهایی دولت، ایجاد ثبات پایدار در بازار ســرمایه و تقویت بســترهای 
سرمایه گذاری مولد است؛ چرا که رشد اقتصادی پایدار، بدون تقویت تولید و اعتماد سرمایه گذاران، قابل 

تحقق نیست.
وزیر اقتصاد با اشــاره به مباحث مطرح شده در این جلســه درباره تأمین نهاده های دامی و کالاهای 
اساسی گفت: هم زمان با اصلاح سیاست های کلان بودجه، بانک و ارز، پیگیری تسهیل فرایندهای تأمین 
کالاهای اساسی و نهاده های تولید نیز در دستور کار است تا تولیدکنندگان در کم ترین زمان ممکن به 

مواد اولیه خود دسترسی پیدا کنند.

رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با تاکید بر اینکه باید در شرایط امروز کشور 
مراقب بود و به اختلافات دامن نزد، گفت: شــروع دوباره دعواهای سیاسی نه تنها ذائقه 
مردم را پس از جنگ تحمیلی اخیر تلخ می کند بلکه چه بسا دوگانه هایی ایجاد می کند 

که دوباره مردم از هم متفرق شوند.
مهدی غضنفری درباره الزامات کشور پس از جنگ تحمیلی ۱۲ روزه رژیم صهیونیستی 
به کشــورمان اظهار داشــت: به نظر می رسد یک برگ مهم تاریخی در حال ورق خوردن 

است که بسیار مهم است؛ یعنی سالهای سال راجع به این روزها صحبت خواهند کرد.
وی افزود: در این برهه اگر به لطف و اذن الهی پیروز شویم، این رویکرد که پنج کشور 
بگویند چه کشوری هسته ای بشود یا چه کشوری غنی سازی بکند یا نه، دگرگون می شود 
و به جهان عادلانه ای نزدیکتر می شویم و این در تاریخ خواهد ماند که چه کسی توانست 
این برگ تاریخ را برگرداند؛ و اگر خدای ناکرده شکست بخوریم، هیچ تنابنده و موجودی 

تا سالهای آینده جرأت نمی کند این هژمونی را به هم بزند.
غضنفری با بیان اینکه هدف این ســخنان، دادن مأموریت عدالت گستری در جهان یا 
مأموریت جنگی به کسی نیست بلکه تحلیلی در مورد جنگ تحمیلی ۱۲ روزه است، اظهار 
داشت: آنهایی که این جنگ را آغاز و به ایران تحمیل کردند باید اینگونه به موضوع نگاه 
می کنند. لذا یا باید در مقابل آنهایی که پس از جنگ جهانی دوم، فراحکمرانی جهانی را 
بدست آوردند و تحمیل هژمونی می کنند تسلیم شویم یا اینکه حق ایران عزیز را از آنها 
بگیریم و ایران نجیب را نه تنها برای خود بلکه برای همه ملتهای جهان حفظ کنیم. این 

مأموریت را آنها پیش پای ما مردم ایران گذاشته اند.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی خاطر نشان کرد: هدف آنها میرا شدن ندای حق 
طلبی است. هیچ ایرانی نمی تواند ببیند که قرار است سرزمینش نابود شود، چون نمی خواهیم 
این اتفاق بیافتد و انشاءالله مقاومت می کنیم و پیروز می شویم، پس منافعش را همه دنیا می 
برند. ما ایران را می خواهیم ولی اگر ایران را حفظ کنیم جهان عدالت را حفظ کرده ایم.

دشمنان به نقشه های خائنانه مشغولند
وی با پیش بینی درباره آینده رخدادهای منطقه خاورمیانه بطور عام و ایران بطور خاص 
اظهار داشت: برخی پیش بینی می کنند که روزهای سختی ممکن است در پیش باشد که 
انشاءالله اینگونه نباشد. به نظر می آید اروپا هنوز دارد این رژیم منحوس و این پنجره کثیف 

را تحریک می کند. آمریکا نیز می خواهد نشان دهد برنده شده است.
غضنفری ادامه داد: به گمان برخی، ایران هنوز در جنگ ۱۲ روزه، میخ آخر را بر تابوت 
آنها نکوبیده و سنگ آخر را بر مزار آنها نگذاشته است. لذا آنها دوباره به جمع آوری سلاح 
و طرح نقشه های خائنانه مشغولند. قاعدتااً همه اینها بخاطر یمن و غزه و لبنان نیست چون 
می دانند اینگونه نیروهای مقاومت از جای دیگری - ایران - انرژی می گیرند و آن مرکز 

انرژی باید از بین برود.

 چه باید کرد؟
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اظهار داشت: قبل از هر چیزی باید از خداوند 
منان بسیار سپاسگزار بود که ایران هم شامل الطاف خفیه الهی شد و هم مردم در این جنگ 
تحمیلی واقعا عالی عمل کردند. فوق العاده هوشمندانه و متمدنانه. آنها بهترین تصویری 
که از یک تمدن، از یک ملت فرهیخته، از یک فرهنگ متعالی و از یک سابقه شکوهمند 
انتظار می رود را به نمایش گذاشــتند. نیروهای مسلح هم با هدایت های راهگشای مقام 
معظم رهبری، سنگ تمام گذاشتند و در یک مارپیچ تعالی بخش به سمت اثربخشی فوق 
تصور رفتند و طرف مقابل را به دریوزگی انداختند. البته ما سرداران بزرگ و دانشمندان 
افتخارآمیزی را از دست دادیم. در بین مردم و نیروهای مسلح هم شهدای بسیاری از بین 

ما پرگشودند و پرواز کردند که جای همه آنها خالی است.
وی تصریح کرد: خدا را شکر اینک دغدغه  جدی به اسم شکاف نسلی و یا کاهش سرمایه 
اجتماعی نداریم، چون همه اقشار از پیر و جوان و خرد و کلان از تحمیل این نزاع بر ایران 

عزیز ناراحت هستند و عملیات مقابله را مطالبه می کردند و می کنند.
غضنفری خاطر نشــان کرد: همه متوجه شــدیم که ایران عزیز ما مورد طمع است و 
با وجود خویشــتنداری ما، آنها قصد دارند آسمان ایران ناامن و متعلق به خودشان باشد. 
یکی از نظر ذهنی، یادمان باشــد که ایران مظلوم اســت. دلمان با ایران باشد. در خانواده، 
در بسیج، در امداد، هر جا کاری از دستمان بر می آید انجام دهیم. آن ناملایمات و زخم 
های اقتصادی که در ذهنمان بوده فعلا مطرح نکنیم. ایران در کل، مظلوم است. مراقبت و 

تیمارگری کنیم و هر کاری که در توانمان است برای ایران انجام دهیم.
وی بــا تاکید بر اینکه دولت انصافا در خلال این جنگ خیلی خوب عمل کرد، افزود: 
دولتمردان باید بسرعت فضای کسب و کار را به رونق بیندازند و آرامشی که برای حرکت 
اقتصاد لازم است ایجاد شود.وی گفت: باورمان باشد اگر خدای ناکرده شکست خوردیم خیلی 
بد پشیمان می شویم. تجربه اش نکنیم، تن به آن ندهیم. آثار شومی که از غلبه دشمن در 
کشور شکست خورده در جنگهای پیشین اشاره داشتم را در ذهن داشته باشید. انشاءالله 
عقب ماندگی فناوری هم باید بسرعت جبران شود و آسمان و زمین ایران عزیز، امن تر شود

 به دنبال رفاه و امنیت مردم باشیم
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی اظهار داشت: مراقب باشیم فعلا به اختلافات دامن 
نزنیم. ما باید ایران را توسعه دهیم، به دنبال رفاه و امنیت و آرامش مردم باشیم. توسعه و 
رفاه خوب است اما لازمه آنها این است که حکمرانی مستقل خودمان بالای سرمان باشد. 
اگر بخواهد این حکمرانی و استقلال از ما گرفته شود اسمش دیگر عزت نیست، ذلت است. 
یعنی اول آزاده بودن، مستقل بودن، زیر بار هژمونی ذلت نرفتن و سپس آرامش و توسعه

غضنفری افزود: در این راستا در درجه اول، از نظر ذهنی باید ذهنمان را اصلاح کنیم 
و به همه هم بگوییم ذهنشان را درست کنند زیرا اگر از نظر ذهنی شکست بخوریم، در 

میدان عمل هم شکست خواهیم خورد.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: به دنبال اصلاح و تکمیل یکی از مهم ترین 
قوانین اقتصادی سال های اخیر یعنی »قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت« هستیم.

 با توجه به اینکه شعار سال ۱۴۰۴ با عنوان »سرمایه گذاری برای تولید« بر نقش کلیدی 
بخش خصوصی در رشــد اقتصادی تأکید دارد، مجلس شــورای اسلامی به دنبال اصلاح و 
تکمیل یکی از مهم ترین قوانین اقتصادی سال های اخیر یعنی »قانون تأمین مالی تولید و 
زیرساخت« است. قانونی که در سال گذشته تصویب و ابلاغ شد، اما برخی خلأهای اجرایی 

و ساختاری آن، نیاز به بازنگری را الزامی کرده است.
مهدی طغیانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، قانون »تأمین 
مالی تولید و زیرساخت« را گامی بسیار مهم در جهت رفع موانع تأمین مالی در کشور دانست 
و به مهر گفت: این قانون به تعیین متولی تأمین مالی و همچنین پرداختن به فرآیندهایی 
که پیش تر مغفول مانده بودند، از جمله نظام اعتبارسنجی و نقش مؤسسات تخصصی در 
این حوزه، پرداخته اســت؛ مسائلی که در واقع نقش »روغن کاری« برای حرکت بهتر نظام 
تأمین مالی کشور دارند.وی ادامه داد: پس از ابلاغ قانون، دستگاه های مختلف اجرایی به ویژه 
وزارتخانه های بخشی مانند نیرو و نفت، مســائلی را مطرح کردند که فراتر از موارد عمومی 
پیش بینی شده در قانون بود؛ از جمله موضوعات مربوط به سرمایه گذاری های ارزی و مشوق های 
لازم در این خصوص. همین ضرورت ها موجب شد که بحث اصلاح و تکمیل قانون در دستور 
کار قرار گیرد.طغیانی با تأکید بر اینکه اصل ماجرای تأمین مالی باید معطوف به توانمندسازی 
بخش خصوصی باشد، افزود: هرچند بخشی از تأمین مالی قرار است با تسهیل گری دولت 
صورت گیرد، اما سرمایه گذاری اصلی را باید فعالان اقتصادی و بخش خصوصی انجام دهند. 
به همین دلیل هم شناخت دقیق انتظارات و نیازهای فعالان اقتصادی در این مسیر اهمیت 
بسیار دارد.وی در ادامه به نشست بررسی ابعاد مختلف این قانون با نمایندگان اتاق بازرگانی 
اشاره کرد و گفت: هدف از این جلسات، ایجاد تعامل مؤثر با بخش خصوصی برای تدوین 
نهایی قانونی است که پاسخگوی نیازهای واقعی سرمایه گذاران باشد. باید بتوانیم زمینه ای 
فراهم کنیم که حداقل هایی که سرمایه گذاران در کشورهای دیگر در اختیار دارند، در ایران 

هم در دسترس شان باشد.

 حذف موانع قانونی برای سرمایه گذاری در شهرک های صنفی و کارگاهی
طغیانی همچنین به موضوعاتی که هم اکنون در دســتور بــررسی و اصلاح قانون قرار 
دارد، اشــاره کرد و گفت: برای مثال، در گذشته ما تنها شهرک های صنعتی را به رسمیت 
می شناختیم و برای آن ها تسهیلات، مشوق ها و مجوزهای قانونی ارائه می دادیم، اما شهرک های 

صنفی یا کارگاهی که در برخی مناطق به صورت کلونی شکل گرفته اند، از هیچ گونه حمایت 
یا تســهیلاتی برخوردار نبودند. اکنون در حال بررسی این هستیم که این شهرک ها نیز از 

مزایای مشابه برخوردار شوند.
وی یکی دیگر از موارد در حال بررسی را نحوه بازپرداخت تسهیلات ارزی عنوان کرد و 
گفت: در حال بررسی پیشنهادی هستیم که رفع تعهد ارزی صادرکنندگانی که از صندوق 
توسعه ملی تسهیلات دریافت کرده اند، از محل ارز حاصل از صادرات آن ها انجام شود. این 
رویکرد می تواند هم فرآیند بازپرداخت را تسهیل کند و هم تعهد ارزی را به شکل مناسبی 
تسویه نماید.نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تأکید کرد: امیدواریم با ادامه این روند 
اصلاحی و تعاملی، بتوانیم قانونی را به تصویب برســانیم که به درســتی در خدمت توسعه 

سرمایه گذاری و تولید در کشور قرار گیرد.

 ۲۰ میلیارد دلار ارز به صورت نقدی در منازل مردم نگهداری می شود
همچنین هادی قوامی، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی، 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اهمیت قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت، این قانون 
را یکی از ظرفیت های مهم برای پشتیبانی از بنگاه های تولیدی کشور دانست و گفت: اکثر 
آئین نامه های اجرایی این قانون نوشته شده، اما برخی مواد آن نیازمند اصلاح بود و در عین 
حال، مواردی نیز باید به طور کامل در قانون پیش بینی می شد. از همین رو، با توجه به شعار 
سال ۱۴۰۴ که سرمایه گذاری برای تولید نام گذاری شده، طرحی برای اصلاح این قانون تهیه 

کرده ایم و هم اکنون مراحل نهایی بررسی آن در حال انجام است.

قوامی با بیان اینکه این طرح با دریافت پیشنهادهای فعالان اقتصادی و پس از چکش کاری 
کارشناسی در مسیر نهایی قرار دارد، ابراز امیدواری کرد که در آینده نزدیک این طرح برای 
تصویب به صحن علنی مجلس ارائه شود تا بتوان در همین سال جاری، از ظرفیت های آن 

برای تأمین مالی بنگاه ها استفاده کرد.
وی در ادامه به یکی از چالش های جدی نظام تأمین مالی اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
حدود ۲۰ میلیارد دلار ارز به صورت نقدی در منازل مردم نگهداری می شود که در واقع مردم 
به جای بانک مرکزی آمریکا، کار ذخیره سازی و حبس دلار را انجام می دهند. این وضعیت 
نه تنها سودی برای کشور ندارد، بلکه به نفع اقتصاد آمریکا نیز هست. هدف ما این است که 
این منابع را با طراحی سازوکارهای قانونی و مشوق های مؤثر، وارد چرخه تولید کشور کنیم

 جزئیات مشوق ها
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه، به برخی از مشوق های در نظر گرفته شده در قالب 
اصلاحیه این قانون اشاره کرد و افزود: در این طرح پیش بینی شده است که اگر افراد، ارزهای 
خود را به بانک ها ســپرده گذاری کنند، ضمن برخورداری از سود ارزی ۵ درصد، از اجرای 
برخی قوانین نظیر مقررات مربوط به پول شویی و قاچاق ارز نیز مصون بمانند؛ به عنوان نمونه، 
در صورت سپرده گذاری ۵۰۰ هزار دلاری، فرد سپرده گذار می تواند یک خودروی ۱۰۰ هزار 

دلاری را با تعرفه صفر وارد کشور کند.
وی همچنین گفت: برای واردات ماشین آلات تولیدی و معدنی، مشوق های بیشتری در 
نظر گرفته شده اســت؛ مثلااً با سپرده گذاری ۲۵۰ هزار دلاری، امکان واردات ماشین آلات 
راهســازی و معدنی فراهم خواهد شــد. حتی اگر این ماشین آلات هیبریدی باشند، میزان 

سپرده موردنیاز نیز تا ۲۵ درصد دیگر کاهش می یابد.
قوامی تأکید کرد: نمونه هایی از این مشوق ها نشان می دهد که می توان با سیاست گذاری 
هوشمندانه، سرمایه های راکد را به سمت تولید سوق داد و در عین حال، دغدغه های امنیتی 

و اقتصادی مربوط به منابع ارزی را نیز مدیریت کرد.
 اصلاح قانون تأمین مالی تولید و زیرســاخت، با هدف واقعی ســازی مشوق ها، تسهیل 
سرمایه گذاری خصوصی، بهره گیری از منابع ارزی غیررسمی و تقویت زیرساخت های تولیدی 
کشور، اکنون به یکی از محورهای اصلی فعالیت مجلس در سال ۱۴۰۴ تبدیل شده است. 
به نظر می رسد اگر این طرح با مشارکت فعالان اقتصادی و نهادهای تخصصی به سرانجام 
برسد، می تواند یکی از مؤثرترین ابزارهای تحقق شعار سال و جهش در سرمایه گذاری بخش 

خصوصی باشد.

 مراقب باشیم و به اختلافات دامن نزنیم

قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت در مسیر اصلاح
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کشاورزی 

حدود ۲۰ درصد اهداف چشم انداز ۲۰ ساله 
کشاورزی محقق شد

  بیتا حسن پور   -      سند چشم انداز افق ۲۰ ساله در ایران در راستای توسعه کشور در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی تدوین شد. در حوزه اقتصاد، بخش کشاورزی از اهمیت بسزایی برخوردار است زیرا امنیت ملی به امنیت غذایی گره خورده است.

وزیر راه و شهرسازی 
از پروژه باند دوم تونل 
آزادی ایلام بازدید کرد

فرزانه صادق مالواجِرد از پروژه عملیات اجرایی باند دوم تونل آزادی و مسیر ورودی شــهر ایلام بازدید کرد؛ پروژه ای که نقش کلیدی در افزایش ظرفیت رفت و آمد زوار اربعین، رفع 
نقاط حادثه خیز و کاهش خطرات ترافیکی مسیر پر تردد حمیل- ایلام- مهران ایفا می کند. وزیر راه و شهرسازی، صبح امروز )سه شنبه( با هدف بازدید و بررسی روند اجرای طرح های 
عمرانی، حمل ونقل و مسکن، وارد استان ایلام شد و مورد استقبال استاندار، نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی و جمعی از مدیران و مسئولان محلی قرار گرفت.تونل آزادی و 
باند دوم آن به عنوان یکی از محورهای راهبردی و مسیرهای اصلی تردد زائران اربعین حسینی، همواره جزو اولویت های عمرانی و زیرساختی استان ایلام بوده و تکمیل آن موجب کاهش 
تصادفات جاده ای، ارتقای ایمنی عبور و مرور، تسهیل تردد و صرفه جویی در مصرف سوخت خواهد شد.عملیات اجرایی باند دوم این مسیر با هدف ارتقای زیرساخت های حمل ونقل، کاهش 
بار ترافیکی در ایام پیک تردد به ویژه ایام اربعین و بهبود خدمات جاده ای آغاز شده است.طول باند دوم تونل آزادی در قطعه اول هزار و ۶۷۰ متر و قطعه دوم هزار و ۵3۰ متر است و با 

بهره برداری کامل از آن، علاوه بر حذف نقاط حادثه خیز و افزایش ایمنی، دسترسی زوار به مرز بین المللی مهران و عتبات عالیات آسان تر خواهد شد.

 هیچ کالای اساسی دولتی در بنادر باقی 
نمانده است

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان 
اینکه هیچ کالای اســاسی دولــتی در بنادر باقی 
نمانده است، گفت: میزان ذخایر کالاهای اساسی 
کشور اطمینان بخش است و هم دولت و هم بخش 
خصوصی، نقش مؤثری در این موفقیت داشته اند.

به گزارش از وزارت جهادکشاورزی،  سید سعید 
راد با اشــاره به اقدامات دولــت در دوران جنگ 
تحمیلی ۱۲ روزه علیه مردم ایران، اظهار داشــت: 
از هفته ها و ماه ها قبل، تأمین گندم، آرد و ســایر 
کالاهای اساسی با برنامه ریزی جدی و دقیق انجام 
شد تا در روزهای جنگ و پس از آن، سفره مردم 
خالی نماند و با وجود شرایط بحرانی در زم، نه تنها 
هیچ کمبودی احســاس نشد، بلکه بازار با آرامش 

کامل به کار خود ادامه داد.
وی با تشریح اقدامات انجام شده در آن دوران 
گفت: نان صنعتی به ایرنا از وزارت جهادکشاورزی، 
ســعدالله منصوری با اشــاره به وابستگی نزدیک 
به ۹۰ درصدی کشــور به واردات روغن خوراکی 
اظهار داشت: وقتی امکان افزایش تولید در کشور 
را داریــم، هیچ عقل س و تولید داخلی تاکید کرد 
و افــزود: اگر واردات دانه روغنی با قیمت پایین تر 
انجام شــود، صنایع تبدیلی رغبتی به خرید دانه 

تولید داخل ندارند.
وی با اشــاره به مشکلات اقتصادی و بازرگانی 
موجود در زمینه تولید روغن در کشور تصریح کرد: 
طرح تولید روغن در کشور هیچ ایراد فنی و تکنیکی 
ندارد و با رفع مشکلات بازرگانی و اقتصادی، می توان 

به خودکفایی در این زمینه دست یافت.
منصوری با بیان اینکه تخصیص ارز دولتی برای 
واردات روغن خرید از خارج را به صرفه تر از تولید 
داخل می کند، گفت: تجربه نشان داده که با حمایت 
به موقع از کشاورزان تمایل به کشت دانه های روغنی 

به طور چشمگیری افزایش می یابد.

  پیش بینی رگبارهای ضعیف و پراکنده 
باران در زنجان

 کارشــناس پیش بینی اداره کل هواشناسی 
استان زنجان گفت: احتمال وقوع رگبارهای ضعیف 
و پراکنده باران در اســتان طی امروز و فردا پیش 

بینی شده است.
مرتضی قدیمی افزود:در ساعات بعدازظهر امروز 
پوشش ابرها و سرعت وزش باد در مناطق مختلف 
استان افزایش می یابد که این شرایط تا پایان هفته 

جاری ادامه خواهد داشت.
قدیمی اظهار داشت:  سرعت وزش باد از اواخر 
هفته شدت بیشتری خواهد گرفت و به لحاظ دمایی 
نیز روزهای آینده تغییر محسوسی وجود نخواهد 
داشت اما روند کلی دما در مناطق مختلف استان 
افزایشی است به خصوص برای هفته آینده هوای 

گرمتری انتظار می رود.
وی افزود: طی شــبانه روز گذشــته ایستگاه 
هواشناسی استان در خیرآباد با ۱۰ درجه کمترین 
و گیلوان با ۴۱ درجه بیشــترین دمای اســتان را 

ثبت کردند.
این کارشــناس هواشناسی استان خاطرنشان 
کرد: دمای کمینه و بیشینه شــهر زنجان نیز طی 
۲۴ ساعت گذشته بین ۱۵ و 3۲ درجه سانتیگراد 

بوده است.
به گفته وی، دمای فعلی شهر زنجان ۲۴ درجه 
سانتیگراد است که نسبت به روز گذشته در همین 

ساعت دو درجه افزایش دارد.
استان زنجان از ۵۷ ایستگاه هواشناسی برخوردار 
است که کارشناسان حرفه ای در چهار باب از این 
ایستگاه ها به صورت شبانه روز و در چهار ایستگاه 

دیگر طی ۱۲ ساعت مستقر هستند.
داده های وضعیت جوی در مابقی ایستگاه های 

استان نیز به صورت خودکار جمع آوری می شود.

 طرحی برای تولیدات باکیفیت؛ اجرای 
»سایه بان« در ۷۰ هکتار از باغ های هرمزگان 

آغاز شد
 مدیر باغبانی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان 
گفت: هــم اکنون طرح ســایه بان )نت هاوس یا 
شِیدینگ( در بیش از۷۰ هکتار از باغ های این استان 
با هدف جلوگیری از تنش گرمایی، بالابردن کیفیت 
میوه و افزایش عملکرد محصول، در حال اجرا است

محمدرضا شیخ زاده گفت: طرح سایه بان برای 
باغ های مرکبات و محصولات گرمسیری مانند انبه 

و گواوا در هرمزگان اجرا می شود.
وی بیان کرد: باتوجه به تغییر اقلیم و گرم شدن 
چند درجه ای دمــا، باغداران هرمزگانی می توانند 
باغ های خود را به صورت متراکم و در زیرسایبان 
احداث کنند تا از آسیب های احتمالی جلوگیری 

شده و بهره وری افزایش پیدا کند.
مدیر باغبانی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان 
اظهار کرد: سطح زیرکشت محصولات باغی استان 
٨۰ هزار هکتار است که این میزان شامل 3٨ هزار 
هکتار نخیلات، 3۵ هزار هکتار مرکبات و سه هزار 
و ۷۰۰ هکتار محصولات گرمسیری همچون انبه 

و گواوا است.
»طرح ســایه بان با هدف اهمیت و پیشگیری 
از مخاطــرات حــوادث غیرمترقبــه و افزایــش 
کــمی و کیــفی محصــول در باغ هــای میوه از 
 جملــه تگرگ، ســرمازدگی، آفتاب ســوختگی

 اجرا می شود.
در این روش با استفاده از پوشش های خاصی 
مانند سایه اندازها، توری های ضد تگرگ، توری های 
ضد حشرات و پوشش های بادشکن نسبت به کنترل 
یک یا چند عامــل از عوامل محیطی زنده و غیر 
زنده موثر در تولید محصولات کشاورزی و باغبانی 

اقدام می شود.

 در چنــد گزارش عملکرد مربــوط به بخش های مختلف 
کشاورزی را اعم از میزان سرمایه گذاری، تولید، بهره وری و... را 
پیگیری کرده و منتشر شد. در ادامه به عملکرد مدیران مربوطه 

طی این دو دهه در حوزه آب و خاک پرداخته می شود.

 عملیاتی شدن برنامه ها به اعتبار نیاز دارد
ادریس مرسلی، مشاور مطالعاتی معاون آب و خاک وزارت 
جهاد کشاورزی درباره اقدامات مربوط به حوزه آب و خاک طی 
۲۰ سال اخیر، عنوان کرد: آب و خاک عمده ترین مسائل حوزه 
کشــت در کشاورزی است. عنوان می شود حدود ٨۰ درصد از 
اعتباراتی که در بخش کشاورزی تخصیص یافته عمدتااً برای 

بخش های زیربنایی یعنی آب و خاک هزینه می شود.
وی افزود: آب و خاک حوزه های سرمایه بر به شمار می روند. 
در موضوع آب برنامه های مطرح در ســند چشــم انداز شامل 
توسعه شــبکه های آبیاری، تجمیع و نوسازی، عملیات آب و 
خاک در عرصه تشکل ها و تعاونی ها، انتقال آب با لوله، بازسازی 

و نوسازی قنوات می شود.
وی با بیان اینکه موضوع خاک هم به تازگی مطرح شــده 
اســت، ادامه داد: سال گذشته اعتباری که برای تحقق اهداف 
این دو حوزه پیشــنهاد شد برای اینکه بتواند ما را به سمت و 
ســویی که در سند چشم انداز آمده، رهنمون کند ۱۴۶ همت 
بود؛ اما فقط 3 درصد این مبلغ پرداخت شد. به این ترتیب در 
ســال ۱۴۰3 کل اعتبار تخصیصی برای آب و خاک ۵.۲ هزار 

میلیارد تومان بود.
وی اظهار کرد: ۱۴۶ هزار میلیارد تومان برای این بود تا بتوانیم 
با این مبلغ ۲۰۰ هزار هکتار سامانه نوین آبیاری انجام شود که 

۱۵۰ هزار هکتار آن زیرسطحی باشد، ۷۰ هزار هکتار شبکه اجرا 
شود ،۶۰ هزار هکتار تجمیع و نوسازی داشته باشیم و سالانه 3 

هزار کیلو متر قنات بازسازی و نوسازی شود.
مشاور مطالعاتی معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی 
توضیــح داد: با توجه به اعتبار مــورد نیاز تنها 3.۴ درصد آن 
تأمین شــد. حال اگر این موضوع به کل برنامه ها و تخصیص 
بودجه تسری داده شود خواهیم دید که باید منابع فراهم باشد 

تا طرح ها به بهره برداری برسند.

 حدود ۲۰ درصد اهداف چشــم انداز ۲۰ ســاله 
کشاورزی محقق شد

وی تصریــح کرد: اگر به آمار اجرای طرح ها در حوزه آب و 
خاک برگردیم، ســال گذشته حدود 3۰ هزار هکتار در بخش 
آبیاری نوین سامانه عملیاتی شد. همچنین نزدیک به 3۰ هزار 

هکتار در دست اقدام است.
مرســلی با بیان اینکه ۵۵۰ هکتــار از این آمار با توجه به 
آبیاری زیرسطحی و هوشمند پیش بینی شده در برنامه هفتم 
تاکنون انجام شده اســت، اظهار کرد: بحث های زیر سطحی 
هوشمندسازی به تازگی مطرح و در حال راه اندازی است و تا 
رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم.وی تصریح کرد: 
در بحث شبکه ها حدود ۱۶۵۰۰ هکتار به بهره برداری رسیده 
است؛ اگرچه اجرای این طرح همان طور که آمد نیاز به سرمایه 
زیادی دارد. همچنین در بخش تجمیع و نوسازی ۲۷۰۰ هکتار، 
در نوســازی و بازسازی قنوات حدود ۷۶۰ کیلومتر، در تأمین 
انتقال آب به باغات حدود 3۹۰ هکتار، در انتقال آب با لوله حدود 
۵۹۰ کیلومتر، در بحث کانال های آبیاری حدود ۲۲ هزار هکتار 

 ادامه خشکسالی و کاهش منابع زیرزمینی خراسان جنوبی، بیش از 3۰۰ روستا را با تنش 
آبی مواجه کرده و تابستان سختی را پیش روی استان قرار داده است، پروژه های آبرسانی در 

جریان است، اما نگرانی ها نسبت به تداوم بحران همچنان باقی و نیازمند تدابیر ویژه است.
 اســتان خراســان جنوبی به دلیل موقعیت جغرافیایی و اقلیــمی خاص خود، یکی از 
خشک ترین و کم باران ترین مناطق کشور محسوب می شود و نقش استراتژیکی در مرزهای 

شرقی ایران دارد.
این استان که بیش از دو دهه است با خشکسالی های پیاپی و بی سابقه مواجه شده، در 
۲3 سال گذشته کاهش شدید بارندگی را تجربه کرده که به طور مستقیم منابع آبی آن را 

تحت فشار قرار داده است.
در دهه هــای اخیر، روند نزولی بارش ها، همراه با افزایش دما و تبخیر آب، باعث کاهش 

سطح آب های زیرزمینی و خشک شدن چشمه ها و قنوات شده است.
پیامدهای این خشکسالی طولانی مدت به ویژه در بخش کشاورزی، محیط زیست و تأمین 
آب شرب مردم این استان بسیار عمیق بوده و افزایش تنش آبی در نقاط مختلف استان به 

ویژه شهرها و روستاها را به دنبال داشته است.
در این شرایط تامین آب شرب سالم و پایدار برای جمعیت شهری و روستایی استان به 

یکی از اولویت های اساسی مدیریت منابع آب خراسان جنوبی تبدیل شده است.
تا جایی که اســتاندار خراســان جنوبی چندی پیش در سی و یکمین جلسه کارگروه 
سازگاری با کم آبی استان گفت: موضوع تأمین آب فصل تابستان در شهرهای دارای تنش 
آبی استان باید مدیریت شود تا در ایام گرم سال و پیک مصرف آب با مشکلی مواجه نشویم

سیدمحمدرضا هاشمی با بیان اینکه مدیریت مصرف آب در همه بخش ها الزامی و مورد 
تأکید اســت اظهار کرد: بر اســاس گزارش های ابلاغی نزولات جوی استان در سال زراعی 
جاری ۴۰ درصد کاهش در حالیکه ۹۵ درصد آب استان از منابع زیرزمینی تأمین می شود

وی با اشــاره به جمعیت قابل توجه بهره برداران بخش کشــاورزی استان، تصریح کرد: 
حمایت از کشاورزان را وظیفه خود می دانیم اما بر مدیریت مصرف آب از طریق استفاده از 
گونه های کم آب بر، کشت های جایگزین، توسعه سطوح گلخانه ای، تغییر شیوه های سنتی 

آبیاری اراضی و باغات نیز تاکید داریم.
اما در چنین شرایط بحرانی، شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی نیز در تلاش است با 
بهره گیری از منابع موجود، انجام پروژه های آبرسانی جدید، حفر و تجهیز چاه ها و همچنین 
آبرسانی سیار به روستاهای دچار تنش آبی، این بحران را مدیریت کند و برای تابستان ۱۴۰۴ 
کــه معمولااً به دلیل افزایش مصرف و کاهش منابع آب، بحرانی تر اســت، برنامه ریزی های 

ویژه ای انجام دهد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی گفت: در سال جاری از ۱۲ شهرستان 
اســتان شهرهای بیرجند، قاین، طبس، فردوس، سرایان، سربیشه، نهبندان و آرین شهر به 

عنوان کانون های اصلی تنش آبی استان شناخته شده اند.
حدود ۲۱ مجتمع روســتایی خراسان جنوبی که شامل حدود 3۰۰ روستا دچار تنش 
آبی شــده اند که این رقم معادل 3۰ درصد مجموع روستاهای تحت پوشش شرکت آب و 

فاضلاب است
حسین توکلی افزود: حدود ۲۱ مجتمع روســتایی استان که شامل حدود 3۰۰ روستا 
می شــود، دچار تنش آبی شــده اند که این رقم معادل 3۰ درصد مجموع روستاهای تحت 

پوشش شرکت آب و فاضلاب است.
وی ادامه داد: همچنین از ۱۷ مجتمع روستایی که سال گذشته تنش داشتند، با انجام 

عملیات بهسازی و حفر چاه های جدید، ۱۰ مجتمع از بحران تنش آبی خارج شده اند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خراســان جنوبی بیان کرد: علت اصلی این وضعیت، 
وابستگی بیش از ۹۵ درصدی استان به منابع زیرزمینی است که در اثر کاهش بارندگی های 

سال های اخیر، برداشت بی رویه و توسعه مسکن ملی به شدت کاهش یافته است.
وی تصریح کرد: برای جبران این کمبود، شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی در سال 
۱۴۰3 اقدامات گسترده ای شامل حفر و تجهیز چاه های جدید در شهرهای مختلف انجام 
داده اســت، به طور مثال، چهار حلقه چاه جدید در بیرجند و چهار حلقه در طبس حفر و 

وارد مدار شده اند و چند حلقه دیگر نیز در حال اجرا است.
توکلی عنوان کرد: همچنین، به منظور تأمین آب روستاهای دچار تنش، آبرسانی سیار 

از طریق تانکرهای آبرسان در سطح استان انجام می شود.
وی یادآور شد: خرداد ماه گذشته تعداد ۴۰۴ روستا تحت پوشش این آبرسانی قرار گرفتند 

و حدود ۵۶ هزار متر مکعب آب توسط تانکرها توزیع شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان جنوبی گفت: برای اجرای این پروژه، شرکت 
با پیمانکاران بخش خصوصی قرارداد بسته و اعتباری بالغ بر ۱۲۷ میلیارد ریال برای سال 

۱۴۰3 تخصیص یافته است.
وی افزود: با وجود این تلاش ها، تبدیل آبرســانی سیار به سیستم پایدار و دائمی هدف 
اصلی شرکت است که در قالب پروژه های محرومیت زدایی و مجتمع های آبرسانی روستایی 

دنبال می شود.
توکلی بیان کرد: تاکنون بیش از ۱۲ هزار مترمکعب مخزن ذخیره در روستاهای استان 

ساخته شده و ۲۵ هزار مترمکعب دیگر نیز در دست ساخت است.
وی تصریح کرد: فرسودگی ناوگان آبرسانی سیار، وضعیت نامطلوب جاده های روستایی، 
کمبود نیروی انسانی و محدودیت های اعتباری از جمله مشکلات عمده این پروژه ها است.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خراســان جنــوبی عنوان کرد: در مقابل، شــرکت 
 برنامه ریزی کرده اســت با به روزرســانی نــاوگان، اصلاح خطوط انتقال فرســوده، ادامه 
حفر چاه های جدید و اصلاح الگوی مصرف، تابستان پیش رو را با کمترین مشکلات پشت 

سر بگذارد.
وی یادآور شد: از سوی دیگر، اقدامات فرهنگی و آموزشی نیز به منظور ارتقای فرهنگ 
مصرف صحیح آب در میان روستائیان در حال انجام است، این اقدامات شامل پخش پیام های 
آموزشی در رسانه های استانی، جلسات توجیهی با دهیاران، ارسال پیامک های آگاهی بخش 

و برگزاری دوره های آموزشی ویژه بانوان روستایی است.
توکلی افزود: با وجود تلاش های انجام شــده، کارشناسان شرکت آب و فاضلاب استان 

تأکید دارند که برای مقابله با بحران آب، نیاز به تصمیمات کلان تر کشوری همچون اصلاح 
نظام قیمت گذاری آب، کنترل توسعه مجتمع های روستایی و کاهش هدررفت واقعی منابع 

آبی وجود دارد.

 کاهش ۵۰ درصدی بارندگی در خراسان جنوبی
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان جنوبی با اشاره به وضعیت منابع آبی استان 
اظهار کرد: میزان بارش های سال آبی جاری در استان تنها ۶۴ میلی متر بوده که نسبت به 
میانگین بلندمدت ۴۰ درصد و نسبت به سال گذشته نیز حدود ۵۰ درصد کاهش داشته است

عباس سارانی اظهار کرد: خراسان جنوبی در بازه زمانی ۱۰ ساله منتهی به اردیبهشت 
ســال جاری در میان هشت استان کشــور از نظر خشکسالی در وضعیت متوسط تا بسیار 

شدید قرار دارد.
وی به افزایش ۱.3 درجه ای دما در استان و کاهش محسوس بارش ها اشاره کرد و گفت: 
بیش از ۹۵ درصد تامین آب اســتان از منابع زیرزمینی صورت می گیرد که این امر فشــار 

زیادی بر منابع زیرسطحی وارد کرده است.
اکنون از ظرفیت ۷۵ میلیون مترمکعبی ســدهای خراســان جنوبی تنها ۱3.۶ میلیون 

مترمکعب آب معادل ۱۷ درصد این ظرفیت ذخیره دارد
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراســان جنوبی تصریح کرد: خراسان جنوبی دارای 
هشت سد مخزنی با ظرفیت اسمی ۷۵ میلیون مترمکعب است که اکنون تنها ۱3.۶ میلیون 

مترمکعب آب معادل ۱۷ درصد این ظرفیت ذخیره دارد.
وی عنوان کرد: بیش از ۱3 هزار منبع آبی شــامل چاه، قنات و چشمه در استان وجود 
دارد که برداشت سالانه از این منابع بالغ بر ۹۱۰ میلیون مترمکعب است که بیشترین میزان 

در بخش کشاورزی مصرف می شود.
سارانی با تاکید بر اینکه تمامی شهرستان های خراسان جنوبی ) ۱۲ شهرستان( در وضعیت 
بحرانی منابع آبی هستند یادآور شد: کسری مخزن استان در سال آبی ۱۴۰3 - ۱۴۰۲ معادل 

۱۲۷ میلیون مترمکعب و متوسط افت نیز ۲۲ سانتیمتر ثبت است.
وی همچنین به مشــکلات فرونشســت زمین اشــاره کرد و گفت: اکنون 3۵ محدوده 
مطالعاتی متولی در استان وجود دارد که ۱۴ محدوده ممنوعه بحرانی، ۱۲ محدوده ممنوعه 

و ۹ محدوده آزاد است.

 فرونشست زمین در ۱۷ دشت خراسان جنوبی
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراسان جنوبی ادامه داد: از طرفی شاهد فرونشست 
زمین در ۱۷ محدوده مطالعاتی در ۹ شهرستان استان هستیم که تهدید جدی برای پایداری 

منابع آبی و زیست محیطی منطقه به شمار می رود.
وی درباره وضعیت دشــت های استان بیان کرد: اکنون تمامی دشت های استان کسری 

مخزن دارند و سالانه حدود ۱3۰ میلیون مترمکعب کسری مخزن به ثبت رسیده است.
سارانی با بیان اینکه سطح آب های زیرزمینی استان به شدت در حال کاهش است افزود: 
مصرف آب در بخش کشاورزی بیش از ٨٨ درصد کل مصرف آب استان را به خود اختصاص 

داده که نیازمند تجدید نظر و مدیریت دقیق است
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان جنوبی بیان کرد: اگر روند برداشت بی رویه آب 
ادامه یابد، با چهار چالش جدی شامل کاهش منابع آب، کاهش کیفیت آب، بی آبی مناطق 

کشاورزی و عدم توسعه پایدار صنعتی مواجه خواهیم شد.

تنش آبی و کاهش منابع زیرزمینی

اً ۵۵۵ کیلومتر کار انجام شده است. و در جاده بین مزارع حدودا
وی درباره اقدامات انجام شده در حوزه خاک عنوان کرد: برنامه های تدوین شده در این حوزه در برنامه هفتم 

پیشرفت که از سال گذشته شروع شده برای حدود ۵۵ هزار هکتار خاک بوده است.

 از تخصیص اعتبارات تا قدرت خرید آنها
مشاور مطالعاتی معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی درباره روند این امور در سال های گذشته طی افق 
۲۰ ساله سند چشم انداز، اظهار کرد: در حال حاضر عملکرد ما در روش های نوین آبیاری عدد بالای 3 میلیون و 

۱۰۰ هزار هکتار را نشان می دهد.
وی عنوان کرد: اگر این عدد تقسیم بر ٨.۷ میلیون هکتار شود که اراضی آبی کشور است نزدیک به ۴۰ درصد 
این اراضی به سامانه نوین آبیاری مجهز شده اند. به عبارتی از سال ۱3۶٨ که برنامه های توسعه ای به شکل الگوسازی 
در کشور پیگیری می شود )البته قبل از انقلاب هم وجود داشت اما آنها امروز دیگر مستهلک شده اند( گفته می شود 
حدود ۵۰ هزار هکتار قبل از انقلاب در دشت مغان، جیرفت و... به شکل الگویی کار شده اما این امر پس از انقلاب 
سرعت گرفته به ویژه از سال های آخر دهه ۶۰ که برنامه اول توسعه شکل گرفت. امروز هم همان طور که گفتم 

به 3.۱ میلیون هکتار رسیدیم.
این مسئول دولتی با بیان اینکه در برخی سال ها عملکردمان نزدیک به ۲۰۰ هزار هکتار بوده است، افزود: سال هایی 
که در سرمایه گذاری از طریق صندوق توسعه ملی پشتیبانی شدیم پیشرفت ها نزدیک اهداف بوده است. در این مقطع 
زمانی، طرح آبیاری تحت فشار پیش بینی شده به عنوان طرح اقتصاد ملی معرفی و اعتبار به آن تخصیص داده شد

وی اضافه کرد: اگر رقم پروژه های اجرا شده در سیستم آبیاری نوین را به طرح های در حال انجام اضافه کنیم، 
حدود ۵۰ هزار هکتار در سال می شود که با رقم ۲۰۰ هزار هکتار فاصله بسیار دارد.

وی یادآور شد: پیشرفت پروژه ها به عدد اعتبارات و قدرت خرید این اعتبارها بر می گردد. مثلااً با تورم ۵۰ درصد، 
کشاورز به عنوان سرمایه گذار نمی تواند لوله، اتصالات و هر آنچه نیاز است را تأمین کند. از سوی دیگر بودجه دولتی 

هم سوری شده و توان سرمایه گذاری آن به لحاظ واقعی روی زمین کاهش پیدا می کند.

 جزئیات تحقق سیستم آبیاری نوین در 6 برنامه توسعه ای کشور
مرسلی با اشاره به احداث شبکه کشی در طول این دو دهه با توجه به سند چشم انداز افق ۱۴۰۴ ادامه داد: طی 
سال های گذشته بیش از یک میلیون و ۶۷۰ هزار هکتار شبکه آبیاری احداث شد. به همین اندازه هم تجمیع و 
نوسازی داشتیم. همچنین بیش از ۵۱۲ هزار زه کشی انجام شده و نزدیک به 3۴ هزار کیلو متر انتقال آب با لوله 

داشتیم. در موضوع نوسازی قنوات هم نزدیک به 3۲ هزار کیلو متر از آنها بازسازی شدند.
مشاور مطالعاتی معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اقدامات انجام شده در ۶ برنامه توسعه ای 
کشور در موضوع آب، توضیح داد: در برنامه اول ۷۹ هزار و ۵۰۰ هکتار سامانه های آبیاری نوین اجرا شده و این عدد 
در برنامه دوم به ۲۰3 هزار هکتار رسید. در برنامه سوم این رقم برای اراضی کشاورزی ۲۱۶ هزار هکتار بود، برنامه 
چهارم ۴۹3 هزار هکتار، برنامه پنجم ۶۱۷ هزار هکتار و حدود یک میلیون هکتار هم در برنامه ششــم از اراضی 

کشاورزی به سیستم آبیاری نوین مجهز شدند.
وی با اشاره به عملکرد استان ها در این طرح ادامه داد: استان فارس بالاترین رتبه را در سامانه های آبیاری نوین 
با عملکرد ۲۵۴ هزار هکتار داشت. خراسان رضوی، همدان، کرمانشاه، اصفهان، آذربایجان غربی، خوزستان و البرز 

دیگر استان های رتبه دار کشور هستند.

 چقدر از اهداف سند چشم انداز محقق شد؟
مرسلی درباره میزان تحقق برنامه های سند چشم انداز افق ۲۰ ساله عنوان کرد: به طور متوسط بین ۲۰ تا ۲۵ 
درصد برنامه های این سند محقق شده است. البته تاکید می شود میزان سرمایه گذاری عامل اصلی در بحث های 
پشــتیبانی کننده به ویژه کارهای مثل سیستم آبیاری، شبکه کشی و... محسوب می شود. به طوری که هر زمان 
بودجه بوده و اعتبارات بیشتری تزریق شده در آن سال عملکردها بهتر بوده است. این نشان می دهد که ما ظرفیت 

بالایی در توسعه بخش کشاورزی کشور داریم.
وی با اشاره به ریسک پذیرتر شدن سرمایه گذاری در بخش کشاورزی در سال های اخیر، ادامه داد: در سال های 
اخیر هم قدرت مالی اعتبارات و هم خود افزایش قیمت ها ریسک را در این حوزه بالا برده است. یک سرمایه گذار 

برای این امر سودآوری بخش کشاورزی را با سایر حوزه ها مانند بازار ارز، سکه و...مقایسه می کند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر ۹3 درصد از سرمایه کشور در امور خدماتی متمرکز شده است. نظام بانکی در 
ساخت و ساز سرمایه گذاری می کند که خروجی زیادی ندارد. در حالی که اگر این سرمایه ها با همان ۱۰ درصد 

مالیات بر ارزش افزوده در بخش کشاورزی هزینه شود در رونق کسب و کار کمک زیادی شده است.
وی تاکید کرد: نیاز به پشتیبانی داریم تا توزیع ثروت و درآمد در جامعه متعادل شود. رویه فعلی نشان می دهد 
هنوز نتوانسته ایم تمرکز سرمایه را به سمت واقعیت ها و کاهش نابرابری ها هدایت کنیم که جامعه روستایی بتواند 

تولید خودش را داشته باشد.
این مسئول دولتی با بیان اینکه اطلاعات می گوید روند نسبت به گذشته مثبت است، گفت: اما همچنان نسبت 
به اهداف تعیین شده در کشور، همسایگان و دنیا فاصله داریم که یکی از مهمترین دلایلش به سرمایه گذاری بر 
می گردد. در کنار تأمین اعتبارات، اثرات منفی دیگر را نیز شاهد هستیم؛ چون مدیریت های نامناسب، بحث تحریم ها 

و... بین تدوین برنامه ها تا اجرای آنها فاصله انداخته در حالی که می توانستیم بهتر عمل کنیم.

برنامه های تدوین 
شده در این حوزه 

در برنامه هفتم 
پیشرفت که از سال 
گذشته شروع شده 

برای حدود ۵۵ هزار 
هکتار خاک بوده 

است.



www.marzeghtesad.ir

۵
چهارشنبـــه 25 تیر    ماه 1404  شمــاره 719 

رکوردشکنی صادرات نفت؛ هنر مدیریت و تولید 
  لیلا  جلیلوند    -  گزارش های مستند مؤسسات بین المللی بیانگر آن است که صادرات نفت ایران به چین از مرز ۱.۷ میلیون 

بشکه در ماه عبور کرده است؛ رکوردی که نشان دهنده پویا بودن صنعت نفت کشور علی رغم بحران اخیر است.

اقدامات وزارت 
نفت، از ذخیره سازی 

هدفمند گرفته تا 
راه اندازی سامانه های 

پشتیبان، باعث 
شد کوچک ترین 

اختلالی در زنجیره 
تأمین ایجاد نشود.

انرژی 

  جهش طلای سیاه تحت تاثیر احتمال 
تحریم نفتی روسیه و کاهش عرضه

 قیمت نفت تحت تاثیر تصمیم احتمالی رئیس 
جمهوری آمریکا مبنی بر اعمال تحریم های انرژی علیه 
روسیه و تاثیر آن بر عرضه جهانی نفت، به سقف سه  

هفته اخیر دست یافت.
به گزارش از رویترز، نفت خام برنت دریای شمال 
امروز با افزایش ٨۹ سنتی یا ۱.3 درصدی، هر بشکه 
۷۱.۲۵ دلار معامله شــد و معاملات وست تگزاس 
اینترمیدیت نیز با رشــد ۹3 سنتی یا ۱.۴ درصدی، 

هر بشکه ۶۹.3٨ دلار انجام شد.
جیووانی استانوو، تحلیلگر »یوبی اس« می گوید که 
افزایــش واردات چین و انتظار بازار برای بیانیه مهم 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا درباره روسیه، 

از قیمت ها حمایت کرده است.
طبق اطلاعات منابــع صنعت نفت و همچنین 
محاسبات رویترز، صادرات دریایی فرآورده های نفتی 
روسیه در ماه ژوئن با کاهش 3.۴ درصدی نسبت به 

ماه پیش  از آن، به ٨.۹٨ میلیون تن رسید.
ترامپ دیروز گفت کــه قصد دارد برای اوکراین 
ســامانه پدافند هوایی »پاتریوت« ارســال کند. او 
همچنین با اشاره به اینکه به علت عدم پیشرفت در 
مذاکرات صلح و پایــان جنگ اوکراین، از ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهوری روسیه ناامید شده، قرار است 

امروز بیانیه  مهمی درباره مسکو صادر کند.
روند تصویب لایحه دوحزبی که می تواند با اعمال 
تحریم های نفتی، ضربه شــدید به روسیه وارد کند، 
هفته گذشــته در کنگره آمریکا شــتاب گرفت. در 
این بین، نمایندگان اتحادیه اروپا در آستانه تصویب 
هجدهمین بسته تحریمی علیه روسیه هستند که 
کاهش سقف قیمت نفت مسکو را نیز شامل می شود

علاوه بر این، براساس داده های گمرکی، واردات ماه 
ژوئن چین با افزایش ۷.۴ درصدی به ۱۲.۱۴ میلیون 
بشــکه در روز رسید. این بالاترین میزان از آگوست 

۲۰۲3 میلادی محسوب می شود.
پــس از آنکه آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد 
که تقاضــای بازار جهانی نفت احتمالا در ماه کمتر 
از آنچه تصور می شــود، باشد، نفت خام برنت هفته 
گذشــته 3 و وســت تگزاس حدود ۲.۲ درصد رشد 
داشت. سرمایه گذاران همچنین به نتسجه مذاکرات 
تعرفه ای آمریکا و شــرکای تجاری اصلی این کشور 

چشم دوخته اند.

تولید رشــته های  افزایش ظرفیت   
تکمیلی چاه های نفت و گاز

 ظرفیت تولید رشــته های تکمیلی چاه های 
نفت و گاز در خشکی و دریا با تمرکز بر توسعه 
فناوری هــای بومی و ایرانی در کشــور افزایش 
یافت؛ اقدامی راهبردی که با تقویت توان داخلی، 
مسیر خودکفــایی در تجهیزات حیاتی صنعت 
انرژی و صادرات این محصولات را هموار می کند

به گزارش از وزارت نفت، رشته های تکمیلی 
چاه های نفــت و گاز )Well Completion( یکی 
از مراحل حیــاتی در فرآیند حفاری و تولید از 
چاه های نفت و گاز به شمار می آیند. این مرحله 
شامل طراحی و نصب تجهیزات و سیستم هایی 
است که امکان استخراج بهینه، ایمن و اقتصادی 
سیــالات مخزن را فراهم می کنند. انتخاب نوع 
رشته تکمیلی به عوامل متعددی نظیر فشار و 
دمای مخزن، نوع سیال تولیدی، موقعیت چاه 
)در خشــکی یا دریا(، و شــرایط زمین شناسی 
منطقه بستگی دارد. همچنین رشته های تکمیلی 
می توانند شــامل لوله مغزی، پکرها، شیرهای 
کنترل جریان، تجهیزات شن گیر و سایر اجزای 
مرتبط باشــند که هرکدام نقــشی حیاتی در 

عملکرد و ایمنی چاه دارند.
در چاه های دریایی به دلیل شــرایط خاص 
محیطی و محدودیت های دســترسی، طراحی 
رشــته های تکمیلی از حســاسیت بیشــتری 
برخوردار است. سیستم های پیشرفته تری مانند 
شیرهای زیرآبی )Subsea Trees( یا رشته های 
هوشــمند )Intelligent Completions( در این 
چاه ها به کار گرفته می شود تا کنترل از راه دور 
و پایش دقیق عملکرد چاه ممکن شود. در مقابل 
در چاه های خشــکی به دلیل سهولت دسترسی 
و پایین تــر بودن هزینه ها، امکان اســتفاده از 
روش هــای کلاسیک تر وجــود دارد. در هر دو 
حالت، هدف اصلی از اجرای رشته های تکمیلی، 
فراهــم آوردن مسیری ایمن و مؤثر برای تولید 
از چاه، کنترل جریان، جلوگیری از ورود شن یا 
آب نامطلوب و آماده سازی چاه برای بهره برداری 

بلندمدت است.
با ایجــاد ظرفیت های جدیــد در کارخانه 
تجهیزات نفــتی انرژی دانا و تولید محصولاتی 
رقابت پذیــر بــا نمونه هــای بین المللی مطابق 
 API، ISO، با اســتانداردهای جهــانی ماننــد
ASTM، AISI، ASME و NORSOK، نه تنها بخش 
قابل توجــهی از نیازهــا و چالش هــای صنعت 
نفت و گاز کشــور برطرف شــده، بلکه زمینه 
 لازم برای صادرات این تجهیزات به کشورهای

حــوزه خلیج فارس نیز در آینده نزدیک فراهم 
آمده است.

این تجهیزات شــامل تجهیزات درون چاهی 
مانند رشته تکمیلی چاه های نفت و گاز، رشته 
تکمیلی مونوبور با فشار کاری ۵۰۰۰ تا ۱۰۰۰۰ 
پام، سیســتم لاینر هنگر، مســدودکننده های 
درون چاهی )بریج پلاگ( با فشار کاری مشابه، 
 ESP رشته های تکمیلی فرازآوری مصنوعی نظیر
Packer و Side Pocket Mandrel، رشته تکمیلی 
چــاه دوگانه، همچنین تجهیزات و اقلام یدکی 
مربوط به دکل های حفاری است که با افزایش 
ظرفیت تولید متناسب با نیاز میدان های نفت و 
گاز کشور، نقش مؤثری در توانمندسازی صنعت 

انرژی ایران ایفا می کند.

وزیر نیرو گفت: نسبت به سال گذشته 3۱ درصد و نسبت به بلندمدت ۴۴ درصد کاهش بارندگی داشته  ایم و اگر این رویه ادامه داشته باشد به تا ماه آینده سد ماملو را از دست می دهیم
 عباس علی آبادی، وزیر نیرو در آئین بهره برداری از تصفیه خانه های فاضلاب به ظرفیت ۷۱۰۰ متر مکعب در شــبانه روز گفت: این ســه باب تصفیه خانه به ارزش ۱,۱۰۰ میلیارد 

تومان در حال بهره برداری است.
وی ادامه داد: طی سی سال گذشته ۱۰۰ میلیارد متر مکعب آور آب ما کاهش پیدا کرده است و از ۴۰۰ میلیارد متر مکعب به 3۰۰ میلیارد متر مکعب رسیده است. این امر ناشی 
از اقدامات بشر، تغییرات اقلیمی و.... است به همین دلیل باید در رفتار خود تجدید نظر کنیم.علی آبادی با اشاره به تحولات روز افزون در جهان خاطر نشان کرد: باید به سمت هوشمند 
سازی پیش رویم.برای شهرستان های مانند تهران چند راهکار آبی وجود ندارد و امکان قرار دادن آب شیرین کن وجود ندارد و در صورت چنین اقدامی دست کم ۵ دلار هزینه بر است

وی با انتقاد از مشترکان بسیار بد مصرف خاطر نشان کرد: نسبت به سال گذشته 3۱ درصد و نسبت به بلند مدت ۴۴ درصد کاهش بارندگی داشته ایم و اگر این رویه ادامه داشته باشد 
به تا ماه آینده سد ماملو را از دست می دهیم. به همین جهت باید مدیریت مصرف صورت بگیرد.

احتمال خشک شدن 
سد ماملو شدت گرفت

در حالی که هنوز زخم های باقی مانده از جنگ دوازده روزه 
در جامعه احساس می شود و اقتصاد ایران در معرض ریسک های 
متعددی قرار داشته است، صنعت نفت به نماد امیدواری و اقتدار 
ملی تبدیل شد. فرآیندهای تولید، ذخیره سازی، صادرات و حتی 
لجستیک نفت کشور، همگی با منسجم ترین برنامه های مدیریتی 
و فناورانه اداره شدند تا ایران بتواند نه فقط از پس بحران برآید، 
بلکه سهم خود در بازارهای حیاتی همچون چین را با جهشی 

چشمگیر ارتقا دهد.

 وضعیت تولید نفت ایران در ســال ۲۰۲۵؛ جهش 
آماری و چشم انداز روشن

آمارهای رسمی و تحلیلی مؤسسات بین المللی نشان می دهد 

که تولید نفت ایران در سال ۲۰۲۵، تحت تأثیر توسعه میادین 
جدید، تعمیرات اساسی مخازن قدیمی و ورود تکنولوژی های 
بــومی، از مرز 3.۵ میلیون بشــکه در روز فراتر رفته اســت. 
کارشناسان با اشــاره به افزایش چشمگیر »ضریب برداشت« 
از چاه های قدیمی، معتقدند که سیاســت های وزارت نفت در 
مهار افت تولید و افزایش بهره وری، کشور را در جمع پویاترین 
اً سازمان کشورهای  صادرکنندگان جهان قرار داده است. اخیرا
صادرکننده نفت نیز در گزارشی اعلام کرده بود که تولید نفت 
ایران در سال ۲۰۲۴ در میان کشورهای عضو اوپک رکوردشکنی 

کرده است.
کارشناسان بازار نفت معتقدند تداوم فعالیت میادین غرب 
کارون، رشد انتقال فناوری شیرین سازی و تسهیل در دسترسی 

 نیروگاه بادی منجیل به عنوان بزرگترین نیروگاه از نوع انرژی های تجدیدپذیر با فراهم 
شــدن زیرســاخت های لازم آماده درج نماد و عرضه اولیه ۲۵ درصدی سهام در فرابورس 

ایران شده است.
نیروگاه بادی منجیل نخستین نیروگاه بادی ایران و خاورمیانه است که در سال ۱3۷3 با 
نصب نخستین توربین های 3۰۰ کیلوواتی ساخت Nord -Tank دانمارک در سایت منجیل 
و بر فراز بلندی های مشرف بر شهر افتتاح و به تدریج با نصب توربین های بیشتر در همان 
سایت و سایتهای هرزویل و رودبار و سرانجام سیاهپوش توسعه یافته و به بهره برداری رسید

این نیروگاه در ســال ۱3۹۴ با نصب توربین های ۶۶۰ کیلوواتی V۴۷-۴۵ و رسیدن به 
ظرفیت نهایی ۹۲.۲ مگاوات به بهره برداری کامل رسید.

در راستای اصل ۴۴ قانون اساسی، کل سهام شرکت تولید نیروی سبزمنجیل از طریق 
سازمان خصوصی سازی در دی ماه سال ۱3۹۶ شمسی برای فروش به مزایده گذاشته شد 
که شــرکت امید تابان هور به عنوان برنده مزایده و مالک جدید نیروگاه معرفی شد. بعد از 
گذشت سال ها تولید برق توسط این نیروگاه اکنون قرار است بخشی از سهام این نیروگاه در 

فرابورس کشور عرضه شود.
بر همین اساس روزهای اخیر تحلیلگران بازار سرمایه در محل این نیروگاه حضور یافته و 
از نزدیک در جریان فرایندهای این نیروگاه قرار گرفتند؛ محمدتقی بابایی، مدیرعامل و نایب 
رییس هیات مدیره گروه سرمایه گذاری انرژی امید تابان هور در این بازدید سرمایه فعلی شرکت 
را هشــت هزار میلیارد تومان اعلام کرد و این نکته را گفت که روند افزایش ســرمایه تا ۹.۵ 
هزار میلیارد تومان نیز تا دو سال آینده در دستور کار قرار گرفته است تا به سهم 3 درصدی 

تولید برق پایدار کشور تا سال ۱۴۰۷ دست یابد.اکنون این گروه 3 درصد برق تولیدی بخش 
خصوصی، ۱.۷ درصد برق تولیدی کل کشــور، 3۰ درصد برق بادی کل کشور و ۱۰ درصد 
برق تولیدی تجدیدپذیر ایران را تأمین می کند. این اعداد نمایش دهنده نقش راهبردی گروه 
در سبد انرژی ایران است.نیروگاه بادی منجیل با استقرار در چهار سایت عملیاتی )سیاه پوش، 
رودبار، منجیل، هرزویل(، دارای ۱۵۹ دستگاه توربین فعال است که با توجه به افزایش سطح 
فیلتراسیون فنی، ظرفیت عملی تولید به بیش از ۹۰ مگاوات رسیده است. این نیروگاه از منظر 
ظرفیت عملیاتی و تکنولوژی، پیشرفته ترین و بزرگ ترین نیروگاه بادی کشور شناخته می شود

پس از پذیرش نیروگاه منجیل در فرابورس در اردیبهشت سال جاری، طبق برنامه ریزی 
و با هماهنگی ســازمان بورس و اوراق بهادار، امکان درج نماد و انجام عرضه اولیه سهام این 
شرکت تا پیش از پایان سال مالی منتهی به 3۰ آذر ۱۴۰۴ فراهم شده است. این عرضه اولیه 

۲۵ درصدی، رویداد مهمی در راستای عمق بخشی به بازار سرمایه و توسعه سبد مشارکت 
مردمی در صنعت برق سبز خواهد بود.علاوه بر پروژه های اصلی، خرید و نصب ۱۰ دستگاه 
توربین ۶۶۰ کیلوواتی برای سایت های جدید نیروگاه در برنامه است. بازسازی، ارتقای تجهیزات 
کنترلی، به روزرسانی بخش مانیتورینگ و توسعه خطوط انتقال نیز در دستورکار قرار دارد تا 

پایداری و بهره وری تولید برق به حداکثر برسد.
بر اساس سند راهبردی، ارزش کل طرح ها و پروژه های در دست اجرا تا پایان سال ۱۴۰۷ 
بالغ بر ۱.۴ میلیارد یورو هدف گذاری شــده است که از محل آورده نقدی، تسهیلات بانکی، 

افزایش سرمایه و عرضه های اولیه در بازار سرمایه تأمین خواهد شد.
»احمد حقانی« مدیرعامل شرکت تولید نیروی برق سبز منجیل نیز در این زمینه اعلام کرد: 
فرآیند احداث نیروگاه سال ۷3 با نصب دو توربین آغاز شد و تاسیس رسمی شرکت سال ٨۷ 
صورت گرفت. آن زمان نیمی از توربین ها غیرفعال بودند و ظرفیت تولید برق شرکت حدود 

3٨ مگاوات بود. اکنون ظرفیت تولید به حدود ۹۰ مگاوات افزایش یافته است.
وی ادامه داد: تعمیرات توربین ها توســط نیروهای داخلی انجام  و تا حد امکان مهندسی 
معکوس انجام شده است. طرح توسعه با خرید ۱۰ دستگاه توربین ۶۶۰ کیلووات در برنامه 

قرار دارد و سایت منجیل از زمان آغاز بکار، ۹ میلیون یورو سوخت صرفه جویی کرده است.
حقانی افزود: قیمت ثابت خرید برق نیروگاه منجیل ۴۹۵۰ تومان و نحوه فروش مستقیم 
به سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران)ساتبا (است. نرخ خرید هر کیلووات 
ابتدا 3۴۰ تومان بوده، ضریب خورده و اکنون حدود ۱۲ برابر می شود؛ البته در ۱۰ ساله دوم 

که از ۱۴۰۷ شروع می شود، ضریب به ۰.٨ رسیده و کاهش می یابد.

بزرگترین نیروگاه بادی کشور در راه فرابورس

به بازارهای جدید، نشانه بلوغ مدیریتی و صنعتی وزارت نفت در این دوره است؛ به طوری که ایران الگویی برای 
مدیریت هوشمندانه منابع نفتی در شرایط پرچالش شده است.

 عملکرد وزارت نفت در جنگ ۱۲ روزه؛ از مدیریت اضطراری تا تثبیت زنجیره ارزش
جنگ ۱۲ روزه نقطه عطفی برای صنعت نفت کشــور بود. در شــرایطی که دشــمن تلاش داشــت مناطق 
کلیدی تولید و انتقال نفت را هدف قرار دهد، اقدامات وزارت نفت، از ذخیره ســازی هدفمند گرفته تا راه اندازی 
ســامانه های پشتیبان، باعث شــد کوچک ترین اختلالی در زنجیره تأمین ایجاد نشــود. بسیاری از کارشناسان 
خارجی در همان مقطع اذعان کردند که ایران با انعطاف در نحوه بارگیری، توسعه مسیرهای جایگزین حمل و 
 نقل و اســتفاده بهینه از منابع انسانی متخصص، موفق شد نه تنها مانع توقف صادرات شود بلکه میانگین روزانه

 صادرات خود را افزایش دهد.

 نقش دیپلماسی نفتی و توافقات راهبردی با چین
دیپلماسی فعال انرژی ایران در سالیان اخیر بر سه محور اصلی بنا شده است: تداوم عرضه مطمئن، انعطاف در 
قرارداد و تضمین بازگشت ارز صادراتی. در توافقات ایران و چین، بهره مندی از مدل های جدید تجارت تهاتری و 
انعقاد قراردادهای بلندمدت، ثبات را به معاملات برگردانده است. تحلیلگران اقتصادی چین، اعتماد به نفت ایران 

را نتیجه پایبندی کشور به زمانبندی تحویل، کیفیت ثابت کالا و رویکرد منطقی در شرایط تنش برمی شمارند.
در گزارش اخیر مرکز مطالعات شین هوا آمده اســت: ایران موفق شد جایگاه خود به عنوان صادرکننده قابل 
اعتماد نفت تثبیت کند و ابتکارات لجستیک و تخفیف های هدفمند، سهم این کشور در بازار چین را به بالاترین 

سطح سه ماهه اخیر رسانده است.

 پیامدهای اقتصادی؛ رشد درآمد ارزی، ثبات بازار داخلی
افزایش فروش نفت، آن هم در بحبوحه جنگ و محدودیت های بانکی بین المللی، مزیت های بی بدیلی برای اقتصاد 
ایران به همراه دارد. کارشناسان انرژی، رشد ارزآوری صنعتی مانند نفت، نه تنها ذخایر ارزی بانک مرکزی را تقویت 
می کند، بلکه یک لنگر ثبات برای مدیریت نرخ ارز و تعادل بازار کالایی ایجاد می کند. در شرایط فشرده جنگی، 
هر دلار صادراتی نقش محافظ امنیت اقتصادی را برعهده دارد و ایران با مهارت توانسته این امتیاز را حفظ کند.

 تطبیقی با دیگر کشورهای بحران زده
کارشناسان با مقایسه وضعیت ایران با عراق و سوریه در سال های گذشته، یادآور می شوند که بسیاری از کشورهای 
نفت خیز در جریان جنگ و درگیری، بخش مهمی از ظرفیت صادراتی خود را از دست داده اند. اما ایران، بر خلاف 

این کشورها همزمان با بحران، موفق به حفظ و حتی افزایش تولید شده است.
افزایش صادرات نفت و دستاوردهای مدیریتی در سال ۲۰۲۵ برای اقتصاد ایران نه تنها دستاورد مالی مستقیم 
رقم زده بلکه باور سرمایه گذاران داخلی و خارجی به دوام پذیری اقتصاد ملی را تقویت کرده است. تحلیلگران اعتقاد 
دارند اگر همین رویکردهای فناورانه، مدیریت ریسک، و دیپلماسی اقتصادی ادامه یابد، ایران بزودی می تواند جایگاه 

خود به عنوان یکی از سه صادرکننده بزرگ نفت به آسیا را تثبیت کند.
مجموعه تحولات و پیشــرفت های فوق نشــان می دهد که سیاستگذاران حوزه انرژی لایق بالاترین قدردانی 
هستند؛ چراکه در شرایط غیرعادی موفق به حفظ روند رشد صادرات و تثبیت جایگاه ایران در بازارهای جهانی 
شدند. تولید بیش از سه و نیم میلیون بشکه در روز، عبور صادرات نفت به چین از ۱.۷ میلیون بشکه، و مدیریت 
بحران جنگ ۱۲ روزه، همگی به اسمارت مدیریت و توان اجرایی کشور گره خورده است. انتظار می رود با تداوم 
این روند و هم افزایی میان وزارت نفت، شرکت های زیرمجموعه و دستگاه های دیپلماسی و تجاری، آینده ای روشن 
و پرامید برای اقتصاد ملی رقم زده شود؛ آینده ای که نفت همچنان رکن تاب آور، پویا و محرک توسعه اقتصادی 

ایران باقی خواهد ماند.

 مجری پروژه احداث تلمبه خانه ها و پایانه های جدید پالایشگاه آبادان از آغاز عملیات 
اجرایی این پروژه خبر داد و گفت که با راه اندازی این تلمبه خانه ها، ظرفیت انتقال فرآورده ها 
در پالایشــگاه آبادان از 3۵۰ هزار بشــکه کنونی به صورت پایدار به ۶۰۰ هزار بشکه در 
روز افزایش می یابد.به گزارش از وزارت نفت، غلامرضا سالاروند در تشریح پروژه احداث 
تلمبه خانه ها و پایانه های جدید پالایشگاه آبادان به عنوان یکی از زیرساخت های کلیدی 
در چارچوب طرح توسعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان در قالب فاز ۲.۲ اظهار داشت: 
ایــن پروژه نقش موثری در ارتقای توان انتقال خوراک پالایش، جابه جایی فرآورده های 
نفتی و کاهش ناترازی انرژی کشــور خواهد داشــت و هدف از اجرای این پروژه، ایجاد 
تلمبه خانه هایی است که بتوانند هر نوع خوراک پالایشی از نفت خام و فرآورده های تولیدی 

پالایشگاه را به مناطق صنعتی و مصرفی کشور ازجمله اهواز و ماهشهر منتقل کنند.
وی با بیان اینکه بخشی از این پروژه به نوسازی و بهسازی تجهیزات موجود و فرسوده 
اختصاص دارد، ادامه داد: با راه اندازی این تلمبه خانه ها، ظرفیت انتقال فرآورده های پالایشگاه 
آبادان به ویژه در بازه زمانی پس از توسعه پالایشگاه آبادان به روزانه ۶۰۰ هزار بشکه نفت 

خام به صورت پایدار می رسد.

 3 پایانه نفتی، 6 خط لوله و 6 مرکز انتقال نفت جدید
مجری پروژه احداث تلمبه خانه ها و پایانه های جدید پالایشــگاه آبادان در پاســخ به 
مشــخصات فنی و گســتره عملیات اجرایی این پروژه، تصریح کرد: بر اساس این پروژه، 

عملیات اجرایی احداث ســه پایانه نفتی، ۶ خط لولــه جدید هر خط به طول حدود ۲ 
کیلومتر در محوطه پالایشگاه آبادان از ضلع شمال شرقی به شمال غربی، اجرای ۶ مرکز 
انتقال نفت جدید )تلمبه خانه( برای تجمیع انتقال فرآورده ها و افزایش ســرعت و دقت 
عملیاتی اتصال به خطوط موجود شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران در دستور 

کار قرار گرفته است.
ســالاروند در پاسخ به اینکه این پروژه در ســال ۱3۹۴ تعریف و مراحل اجرایی آن 
آغاز شده و به پیشرفت ۵۰ درصدی رسیده بود، گفت: در سال ۱3۹۹ به دلایل مختلف 
ازجمله تحریم های ظالمانه اجرای این پروژه متوقف شــد و هم اکنون این پروژه با هدف 

تکمیل بخش های باقی مانده دوباره فعال شده و در نقطه صفر عملیات اجرایی قرار داریم 
و پیش بینی می کنیم این پروژه ظرف ۱٨ ماه آینده به بهره برداری برسد.

وی با اعلام اینکه سرمایه مورد نیاز این پروژه چهار هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده است که در آینده نزدیک پیش پرداخت ها برای خرید تجهیزات داخلی و خارجی آغاز 
می شود، گفت: یکی از چالش های مهم پروژه، تامین ۲۷ دستگاه پمپ اصلی پروژه است که 
این موضوع از سوی شرکت ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران در حال پیگیری است

 تأمین ۹۵ درصد تجهیزات از منابع داخلی
مجری پروژه احداث تلمبه خانه ها و پایانه های جدید پالایشگاه آبادان، در زمینه نقش 
توان داخلی در پیشبرد این پروژه بیان داشت: حدود ۹۵ درصد کالا و تجهیزات این پروژه 
از منابع داخلی تامین می شود و بخش وارداتی فقط مربوط به تجهیزات ابزار دقیق است 
که حجم مالی قابل توجهی در مقیاس پروژه ندارد و این سیاست سبب ارتقای توان تولید 

داخل و حمایت از سازندگان ایرانی می شود.
سالاروند با بیان اینکه پروژه احداث تلمبه خانه ها به عنوان زیرمجموعه طرح توسعه و 
تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان تعریف شده است و تحت نظارت شرکت ملی مهندسی 
و ســاختمان نفت ایران اجرا می شود، یادآور شد: در قالب این طرح، اقدام های مرتبط با 
مسئولیت اجتماعی نظیر توسعه آموزشی، درمانی و زیست محیطی منطقه نیز در دستور 

کار قرار دارد.

ظرفیت انتقال فرآورده ها در پالایشگاه آبادان افزایش می یابد

با وجود ظرفیت های عظیم معدنی، کرمان از کمبود شدید تسهیلات رنج می برد و پروژه های 
تولیدی بی رمق مانده اند. اســتان کرمان با برخورداری از منابع عظیم معدنی، ظرفیت های 
صنعتی قابل توجه و زیرساخت های تجاری رو به توسعه، یکی از قطب های اقتصادی ایران 

محسوب می شود.
با این حال، مسیر سرمایه گذاری در این استان پر چالش است و یکی از اصلی ترین موانع، 

دسترسی دشوار به تسهیلات بانکی و منابع مالی است.
در حالی که کرمان نقش مهمی در تولید و اشتغال کشور ایفا می کند، سهم ناچیز آن از 
تسهیلات کلان، به ویژه در قالب تبصره های بودجه ای یا منابع داخلی بانک ها، عملااً بسیاری 
از پروژه های بزرگ و حتی طرح های کوچک مقیاس را با کمبود نقدینگی مواجه کرده است

فعالان اقتصادی استان کرمان، از مسئولان انتظار دارند فرآیندهای تخصیص منابع شفاف 
سازی شده و با رویکردی توسعه محور، موانع بانکی و اداری رفع شود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه گذاری صمت استان کرمان گفت: تسهیلات یکی از مشکلات 

کلیدی است که وزارتخانه در سطح ملی مطرح می کند ناترازی در تأمین منابع مالی است.مریم 
کلانتری افزود: جالب است که در استان کرمان با این حجم فعالیت در بخش های معدنی، 
صنعتی و تجاری، امسال شاهد یک مورد تبصره ۱٨ بودیم که هنوز مربوط به قانون بودجه 
۱۴۰۲ است.وی اظهار کرد: در مجموع رقم تسهیلات در شمال استان کرمان ۲۰۴ میلیارد 
تومان است که ۱۰۰ میلیارد تومان آن باید در بخش ثبات یعنی سرمایه گذاری خرید ماشین 
آلات و تجهیزات هزینه شود و ۱۰۰ میلیارد هم مربوط به بخش در گردش شامل مواد اولیه 
برای تولید است که در سه بانک توسعه تعاون، ملت و صنعت و معدن تقسیم شده است.وی 
افزود: برای این منظور ۵۰ میلیارد در یک بانک، 3۲ میلیارد در یک بانک و ۱٨ میلیارد هم در 
یک بانک داریم.کلانتری، بیان کرد: با توجه به طرح هایی که در استان کرمان اجرا می شود، این 
عدد بسیار ناچیز است و با این میزان تسهیلات پروژه های بزرگ اصلااً به سمت ما نمی آیند

معاون برنامه ریزی و ســرمایه گذاری صمت اســتان کرمان ادامه داد: طرح های فرآوری 
کوچک مقیاس هم چند ده میلیارد برای باقیمانده و تکمیل طرحشــان نیاز دارند که این 

آمار را جمع بندی و به وزارتخانه ارســال کردیم تا در صورت امکان از سهمیه ملی برایشان 
تسهیلات دریافت کنیم.وی گفت: یک مدل دیگر تسهیلات تحت عنوان رونق تولید داشتیم 
که تا ۱۴۰۰ اجرایی بود و به سمت و سویی بود که واحدهای نیمه فعال و راکد هم بتوانند از 
آن استفاده کنند، اما چون این تسهیلات از منابع داخلی بانک ها است؛ ظرف دو سال گذشته 
هیچ پرداختی نداشتیم و بانک ها اعلام می کنند که منابع و مصارفشان اجازه پرداخت نمی دهد

وی گفت: کار بسیار خوبی که برای بالا بردن منابع ملی در استان کرمان انجام شده این 
است که گردش حساب شرکت های بزرگ به کرمان بیاید.

وی ادامه داد: از سنوات گذشته در هر جلسه شورای معادن این مساله پی گیری می شود 
و در برنامه ششم قانون شد، هر چند عملااً تاکنون اتفاق خاصی در این زمینه رخ نداده است

معاون اقتصادی استاندار کرمان با اشاره به سال »سرمایه گذاری برای تولید« عنوان کرد: 
تمام ظرفیت های استان کرمان باید برای تحقق این شعار بسیج شود و بانک ها و دستگاه های 

اجرایی باید به حوزه سرمایه گذاری نگاه توسعه محور و جهادی داشته باشند.

معدن خیز اما بی رمق؛ سهم ناچیز کرمان از سفره تسهیلات
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ایران زمین 

زیرساخت های بانکی باید امن و نفوذناپذیر باشد
  عرشیا حسن پور  -  جنگ تحمیلی ۱۲ روزه رژیم صهیونیستی علیه ایران، تنها نظامی نبود و افزایش حمله های سایبری به کشور، نشان از جنگ ترکیبی تمام عیار این 

رژیم علیه ایران داشت. در این میان حمله سایبری به زیرساخت های مالی پررنگ تر بود و در نهایت هم دو بانک و همچنین نوبیتکس به عنوان بزرگترین صرافی رمزارز کشور به 
عنوان اهداف اصلی این تجاوزها، هک شدند که منجر به ایجاد اختلال در اینترنت بانک، موبایل بانک، سامانه های پرداخت حقوق و خدمات خودپرداز و همچنین سرقت رمز ارز از 

نوبیتکس شد. 

تامین اجتماعی 
محور توسعه رفاه 
عمومی شود

کارشناســان معتقدند اتفاقات اخیر، هشداری جدی برای نوسازی به موقع امنیت سیستم 
بانکی کشور است و باید علاوه بر ریشه یابی دلیل آسیب پذیری زیرساخت های مالی، به دنبال 
ارتقای امنیت سایبری این سیستم ها باشیم چراکه با توجه به افزایش میزان حملات هکری، اگر 
امنیت سایبری بالا نرود، زیرساخت های حیاتی کشور در دوران صلح نیز آسیب پذیر خواهند بود

 از ضعف های ساختاری تا گام های عملی
کارشناســان حوزه فناوری اطلاعات و متخصصان ســایبری، این آسیب پذیری ها را نشانه 
برخی ضعف های ساختاری در سیستم مالی کشور می دانند و معتقدند بی توجهی به موضوعاتی 
همچون به روزرسانی منظم نرم افزارهای امنیتی و همچنین استفاده از فناوری های فرسوده که 
دیگر تاب آوری لازم را در برابر حملات پیچیده و هدفمند ندارند، راه را برای مهاجمان سایبری 
هموارتر می کند. این متخصصان، البته نبود تجهیزات پیشرفته امنیت سایبری به دلیل تحریم ها 
و اختلال  در اینترنت و محدودیت های داخلی را نیز به دلیل کاهش سرعت پاسخگویی، در این 
امر دخیل می دانند. به اعتقاد متخصصان امنیت بانکداری، باید با بازنگری کامل در سامانه های 
بانکی و مهاجرت به زیرساخت های مدرن ابری و رمزنگاری شده، برای ارتقای امنیت سایبری، 
گام های عملی برداشته شود و دولت هم با سرمایه گذاری جدی، برای ایجاد زیرساخت های امنیت 
اطلاعات ملی، با بخش خصوصی همکاری کند.برخی دیگر از کارشناسان هم آغاز امنیت سایبری 
را نقطه پشتیبان می دانند و معتقدند نسخه ای که به سیستم آلوده متصل است، »پشتیبان« 
نیســت، بلکه کپی همان ضعف امنیتی است. این متخصصان، سه دلیل مشترک در حملات 
سایبری به بانک ها را»بکاپ گیری متصل«، »استفاده از تجهیزات بدون لایسنس و نرم افزارهای 
دستکاری شده« و »تست نکردن بازیابی واقعی« می دانند. به گفته آنان، بکاپ فقط زمانی ارزش 
دارد که از مسیر حمله »جدا« باشد درحالی که در بسیاری از سازمان های ایران، بکاپ دقیقااً در 

کنار هدف نگهداری می شود.

 ارتقای امنیت سایبری با هوش مصنوعی
مهیار خدادادی، از فعالان حوزه فضای مجازی، امنیت سایبری را سنگ بنای اعتماد در فضای 
دیجیتال می داند که نقشی حیاتی در صیانت از داده های حساس کاربران، زیرساخت های حیاتی 

کشور و سیستم های کلیدی دولتی و اقتصادی ایفا می کند.

 این کارشناس امنیت سایبری دراین باره به »ایران« می گوید: »همزمان با تشدید رقابت های 
ژئوپلیتیکی و افزایش تنش های فناورانه میان کشــورها، دامنه و شــدت حملات سایبری به 
بخش های مختلف از جمله بانک ها و صرافی های ارزهای دیجیتال نیز رشد چشمگیری یافت و 
همین امر، لزوم بازنگری و تقویت راهبردهای دفاعی کشور در حوزه امنیت دیجیتال را ضروری تر 
از گذشته کرده است.خدادادی، راهکار مقابله مؤثر با این تهدیدات را اتخاذ یک رویکرد چندلایه و 
یکپارچه در حوزه امنیت سایبری می داند و می افزاید:» یکی از اصلی ترین رویکردهای کارآمد برای 
 )AI( ارتقای امنیت سایبری بانک ها و سایر زیرساخت ها، استفاده از فناوری های هوش مصنوعی
و پیاده سازی مدل های اعتماد صفر )Zero Trust( است چرا که هوش مصنوعی با توان پردازش 
سریع و تحلیل داده های کلان، امکان شناسایی الگوهای مشکوک، تهدیدات نهان و همچنین 

اقدامات مخرب در مراحل اولیه را فراهم می کند.«
این فعال حوزه ســایبری، شناسایی زودهنگام تهدیدات سایبری را در گرو وجود ابزارهای 
مبتــنی بر یادگیری ماشیــن)ML( می داند که می توانند حملاتی همچون فیشینگ یا نفوذ به 
شــبکه های داخلی را به صورت آنی شناسایی کرده و با پیش بینی تهدیدات آینده، سامانه های 
دفاعی را به طور خودکار به روزرسانی و تقویت کنند. وی می افزاید: »سیاست های »اعتماد صفر«، 
فرض را بر بی اعتمادی می گذارند مگر آن که خلافش اثبات شــود و در این مدل، هیچ کاربر یا 
دســتگاهی حتی درون سازمان، مجاز به دسترسی به منابع نیست مگر آن که هویت، اعتبار و 
نیازمندی دسترسی اش به صورت دقیق احراز شده باشد. این رویکرد، تا حد زیادی از گسترش 

تهدیدات داخلی یا نفوذهای چندمرحله ای جلوگیری می کند.«
این کارشناس البته اعتقاد دارد ارتقای امنیت سایبری زیرساخت های بانکی و... در کشور با 
موانعی مواجه است و باید مسئولان با رفع این موارد، به افزایش تاب آوری زیرساخت ها در برابر 
مهاجمان سایبری کمک کنند. خدادادی، یکی از موانع اصلی در مسیر ارتقای امنیت سایبری 
کشــور را نبود انســجام و تمرکز نهادی می داند و می افزاید: » در حال حاضر مدیریت فضای 
سایبری در ایران بین نهادهای مختلف تقسیم شده است؛ نهادهایی که گاه کارهای مشابه انجام 
می دهند یا مسئولیت های شان با یکدیگر تداخل پیدا می کند. از این نهادها می توان به مرکز ملی 
فضای مجازی، سازمان فناوری اطلاعات، افتا و نهادهای تنظیم گر نیز اشاره کرد. این تعدد مراکز 
تصمیم گیر، در عمل موجب بروز ناکارآمدی در زمان واکنش به بحران های سایبری شده و روند 

تدوین و اجرای سیاست های مؤثر را با چالش مواجه کرده است.«

تهدیدها به واقعیت پیوست؛ سایه شوم جنگ پدیدار شد، تجاوزی آشکار! ترس و 
ناامنی در منطقه گسترش یافت. مردم هم مجبور به ترک موقت محل زندگی شان شدند. 
در این شرایط پرتنش، مدیریت استان مازندران با وجود غافلگیری های طبیعی ناشی از 
حمله، با بسیج امکانات و تصمیم گیری های سریع، توانست بر کمبودهای احتمالی غلبه 
کرده و از اختلال گسترده در زیرساخت های حیاتی جلوگیری کند. نقش مازندران در 
حفظ آرامش کشور، نقشی کلیدی بود که شاید در هیاهوی جنگ دیده نشد. در دوره 
مسافرت اجباری هموطنان به این استان، در صورتی که زیرساخت ها آماده پاسخگویی 
به موج تقاضا در حوزه های انرژی، غذا و اسکان نمی بودند، بحرانی ثانویه شکل می گرفت 
که می توانســت ابعاد فاجعه را به سطح ملی گسترش دهد. مازندران نشان داد که از 
قابلیت ذاتی برای مقاومت و پایداری برخوردار اســت که می تواند یک مزیت رقابتی 
مهم برای توسعه استان در نظر گرفته شود. به نحوی که نه تنها می تواند بسیار فراتر از 
پناه مطمئن برای مهاجران باشد؛ بلکه می تواند ستون فقرات اقتصاد کشور در روزهای 
سخت باشد. در شرایطی که نهادهای اقتصادی و خدماتی کشور تحت فشارند، آنچه که 
دوام و بقای یک ساختار منسجم را تضمین می کند، تنها منابع مالی یا نظامی نیست، 
بلکه ظرفیت واقعی برای تولید داخلی، مقاومت اقتصادی و تاب آوری تکنولوژیکی است

 اگر دقیق تر نگاه کنیم، مازندران می تواند به منطقه ای کلیدی برای پشتیبانی و تداوم 
عملکرد اقتصاد ملی تبدیل شود؛ جایی که با اتکا به ظرفیت های انسانی، جغرافیایی و 
تکنولوژیکی، در خط مقدم تولید و مدیریت بحران می ایستد و زیرساخت های حیاتی 

را سر پا نگه می دارد.
ظرفیت این اســتان برای تبدیل شدن به یک پایگاه راهبردی اقتصادی در شرایط 

بحرانی، بویژه با تکیه بر تکنولوژی و زیرساخت های هوشمند، بی نظیر است.
کافی است نگرش خود را از مصرف محوری به تولیدمحوری تغییر دهیم تا دریابیم 
چگونه می توان از ظرفیت های مازندران برای هدایت اقتصاد کشور در روزهای سخت 
استفاده کرد. چهار محور کلیدی در این مسیر قابل توجه اند که با بهره گیری از ابزارهای 
تکنولوژیکی و تفکر پیش دستانه، می توانند آینده ای متفاوت برای مازندران رقم بزنند

۱. مازندران و چابکی اقتصادی
در شرایط جنگی

در فضای بحرانی امروز، کشور نمی تواند همچنان به صنایع بزرگ، سرمایه بر، کند 
و متمرکز مانند فولاد، خودروســازی یا نفت و گاز متکی باشد. مزیت امروز در دست 
صنایع کوچک، چابک، چندمنظوره و فناورانه است؛ صنایعی که قابلیت واکنش سریع 
به نیازهای متغیر و اضطراری را دارند. خصوصیات این صنایع این است که می توانند 
در کارگاه های کوچک، پارک های علم و فناوری یا حتی مناطق روستایی مستقر شوند 
و در صورت حمله یا تخریب، خســارت کمتری می بینند و ســریعااً قابل جایگزینی 
هســتند. از سویی با ســاختار پراکنده و انعطاف پذیر خود، ریسک تمرکز و وابستگی 

را کاهش می دهند.
اقتصاد در دوران جنگ ، به تولید ســریع، متنوع و مقاوم نیاز دارد. تولید تجهیزات 
اضطراری، لوازم پزشکی و سیستم های انرژی قابل حمل با استفاده از ابزارهایی مانند 
چاپگرهای ســه بعدی، فناوری نانو و انرژی هــای تجدیدپذیر، می تواند مازندران را به 

پشتیبان استراتژیک قابل اتکا و ایمن برای کشور تبدیل کند.
در این چشم انداز، سیاست حمایت از صنایع سبک فناورانه برای مازندران نه یک 

انتخاب، بلکه ضرورتی راهبردی است. 

 ۲. تجربه تاریخی و قدرت تکرارپذیری
مازندران پیش تر نیز چنین تجربه ای را از سر گذرانده است. در دوران دفاع مقدس، 
شــهرهایی که مســتقیمااً درگیر جنگ نبودند، نقشی حیاتی در تأمین اقلام امدادی، 
بســته بندی مواد غذایی و تولید تجهیزات ســبک نظامی ایفا کردند. این تولیدها در 
فضاهای کوچک مانند کارگاه ها، مســاجد و مدارس تعطیل شــده شکل می گرفتند و 
پراکنــدگی جغرافیــایی آنها، مقاومت در برابر حملات دشــمن را بالا برد. این مدل، 
الگویی تکرارپذیر برای شــرایط امروز اســت؛ مدلی که با تلفیق آن با ابزارهای نوین 

می تواند کارآمدتر نیز باشد.
3. تکنــــولــــوژی: ســــتون اصلــــی

اقتصاد مقاومتی
در چنین مدلی، نقش تکنولوژی اساسی و تعیین کننده است: چاپگرهای سه بعدی از 
تولید ماسک و شیلد گرفته تا تجهیزات تنفسی و پنل های اسکان اضطراری در زمانی 
کوتاه و با حداقل وابستگی به زنجیره های تأمین سنتی، امکان تولید را فراهم می کنند. 
اســتفاده از فناوری نانو کمک می کند از پارچه های ضدباکتری تا فیلترهای پیشرفته 
تصفیه آب و رنگ های مقاوم به حرارت و مواد شیمیایی، در دسترس مردم قرار گیرد. 
در شرایطی که شبکه برق دچار اختلال است، پنل های خورشیدی، باتری های لیتیومی 
و توربین های بادی کوچک می توانند انرژی مستقل کارگاه ها، درمانگاه ها و اردوگاه های 
اســکان را با استفاده از انرژی های تجدیدپذیر تأمین کنند. چنین فناوری هایی امکان 

تداوم حیات و فعالیت اقتصادی را حتی در دل بحران فراهم می کنند. 
۴. آینده ای که امروز آغاز می شود

اگر مازندران از امروز، بر اســاس یک نقشه راه فناورانه و تاب آور پیش برود، نه تنها 
در برابر تهدیدها مقاوم می ماند، بلکه می تواند به مرکز نوآوری، تولید و بازسازی ملی 

در دوران بحران تبدیل شود.
برای رسیدن به چنین جایگاهی، برنامه ریزی منســجم، سرمایه گذاری هوشمند و 

مشارکت فعال بخش خصوصی و عمومی ضروری است.

  گل گشتی خاطره انگیز در خنکای شهرستان دنا
 روزهای واپسین تیرماه که گرما و شرجی تابستان در بسیاری از نقاط کشور به اوج رسیده است اما خنکای هوای شهرستان دنا کهگیلویه و بویراحمد، با جاذبه های متنوع از غارشگفت انگیز ده شیخ تا طبیعت بکر کوه گل را مقصدی دلنشین و خنک برای 
تابستانگردی تبدیل کرده است.در این سرزمین نغمه دلنشین آب چشمه ها ، گوش هر گردشگری را نوازش می دهد و آب گوارای آن هر خسته و تشنه ای را سیراب می کند ، اینجا در گوشه گوشه شهرستان دنا سرسبزی درختان جنگلی و نغمه های پرندگان، 
محیطی دلنشین برای گردشگران فراهم کرده است.بهشت سرسبز استان که براساس گزارش هواشناسی کهگیلویه و بویراحمد در روزهای اخیر کمینه دمای هوای ۱۶ درجه صبحگاهی و بیشینه دمای میانه روز 3۵درجه سانتیگراد را ثبت کرده است از مناطق 

خوش وآب هوای چهار فصل کهگیلویه و بویراحمد در تابستان است.
شهرستان دنا که از شمال با شهرستان لردگان چهارمحال و بختیاری، از شرق با شهرستان سمیرم استان اصفهان، از جنوب و جنوب غربی با شهرستان بویراحمد و از غرب با شهرستان مارگون همسایه است این روزها میزبان گردشگرانی است که خسته 

از ترافیک و دود و دم آلودگی هوا و گرمای طاقت فرسا به دنبال خنکایی برای سیر و سیاحت هستند.
شهر »سی سخت « مرکز شهرستان دنا با ارتفاع ۲هزار و ۲۵۰ متر از سطح دریا، پس از شهرهای فریدون شهر ، سمیرم ، داران در استان اصفهان ،کوهرنگ در چهارمحال و بختیاری ، صفاشهر در استان فارس و بافت در استان کرمان هفتمین شهر مرتفع 

ایران زمین به شمار می رود به علت وجود تفرجگاه های زیبای مانند »چشمه میشی«، »آبشار بهرام بیگی«، »کوه گل«، »چشمه نمک« در کنار باغ های میوه های هسته دار تابستانی تجربه ای متفاوت از گردشگری در جنوب کشور محسوب می شود.
این روزها فصل برداشت میوه های هسته دار تابستانی در شهر سی سخت است و تماشای میوه های هلو ، زردآلو و آلبالوهای رنگارنگ بر شاخساران درختان تجربه خاطره انگیز برای مسافرانی است که این گوشه از ایران زمین را برای سیر و سیاحت انتخاب کرده اند

آب چشمه های شهرستان دنا در این تابستان داغ آنچنان سرد است که برخی از مسافران میوه هایشان را در طبقی گذاشته و پس از ساعتی شاهد خنک شدنش هستند.

  تأثیر نوسانات قیمت گندم بر آینده 
صنایع آرد در آذربایجان شرقی

فعالان حوزه صنایع غذایی در آذربایجان شرقی، 
تفاوت قیمت های داخلی و جهانی گندم را عاملی 
بــرای کاهش قدرت رقابت صنایع مبتنی بر آرد 
دانســته و خواســتار تعیین نرخ ثابت برای این 
محصول و تسهیل واردات گندم به سرمایه گذاران 
بخش خصوصی هستند. این در حالی است که 
افزایش قیمت داخلی گنــدم و تاخیر در اعلام 
قیمت هــای تضمینی، چالش هــای جدی برای 
کشاورزان و تولیدکنندگان به همراه داشته است

 نــرخ جهانی گندم و نــرخ داخلی آن تحت 
تاثیر عوامل مختلفی قــرار دارد که می تواند بر 
بازار صنایــع غذایی مبتنی بر آرد مانند کیک و 
ماکارونی در داخل کشــور و به ویژه آذربایجان 

شرقی تاثیر بگذارد.
قیمت جهانی محصول راهبردی گندم تحت 
تاثیر عوامل مختلفی مانند شرایط آب و هوایی، 
عرضه و تقاضا، سیاســت های تجاری و نوسانات 
ارزی قرار دارد و قیمت داخلی نیز تحت تاثیر این 
عوامل و سیاست های حمایتی دولت، هزینه های 
تولید و میزان تولید داخلی اســت که در ســال 
جاری به علت شرایط تحریمی و جنگ تحمیلی، 
چالش هایی را برای فعالان صنایع غذایی ایجاد 

کرده است.
تاخیر در اعلام قیمت تضمینی خرید گندم و 
آرد چالش هایی را برای کشاورزان و تولیدکنندگان 
محصــولات مبتنی بــر آرد ایجــاد می کند و 
آسیب هایی مانند کاهش سطح زیرکشت به همراه 
می آورد و کشــاورزان محصــولات دیگــری را 

جایگزین گندم می کنند.
رییس کمیسیون صنایع غذایی اتاق بازرگانی 
تبریز در جلسه کارگروه شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی استان آذربایجان شرقی گفت: 
دولت نرخ آرد را در پایان اردیبهشــت ماه اعلام 
و اجرای آن را از ابتدای اردیبهشــت ماه لحاظ 
کرده است و مابه التفاوت آن را از خریداران گندم 
اخذ می کند که منجر به متضرر شدن بسیاری 
از واحدهای صنایع غذایی مرتبط با گندم و آرد 

شده است.
رضا جعفری، با اشاره به تفاوت نرخ آرد برای 
ماکارونی و نان، می افزاید: آذربایجان شرقی از این 
موضوع به شــدت متضرر می شود چرا که نان 
قوت اصلی مردم بوده و بر ماکارونی ارجح است 
بنابراین درخواست صریح و صادقانه، تعیین نرخ 

ثابت و مشخص برای گندم و آرد است.
وی بــا بیان اینکه باید اجازه واردات گندم )با 
سرمایه شخصی( به سرمایه گذاران داده شود تا 
مصرف مورد نیاز واحد خود را از این طریق تهیه 
کنند، اظهار کرد: با ادامه روند فعلی کارخانه های 
تولید کیــک اقدام به اخذ مجوز تولید ماکارونی 

خواهند کرد.
رییس کمیسیون صنایع غذایی اتاق بازرگانی 
تبریز خاطرنشان کرد: به دلیل شرایط تحریم ها و بر 
اساس کارشناسی های انجام شده در کشور، قیمت 
تمام شده  محصولات داخلی تا ۱۵ درصد بیشتر از 
قیمت جهانی است و اگر در شرایط کنونی قیمت 
گندم در کشور بیشتر از قیمت جهانی باشد، به  
خصوص در صنعت مبتنی بر آرد قدرت رقابت را 

از دست خواهیم داد.
جعفری با بیان اینکه یکی از دلایل مخالفت 
سیستم حاکمیتی با واردات گندم توسط بخش 
خصــوصی، این اســت که امــکان دارد بخش 
خصوصی گندم خارجی را وارد کشــور کرده و 
به دولت بفروشــد، ادامه داد: سامانه های موجود 
می توانــد این موضوع را شفاف ســازی کند و یا 
واردات این محصول بعد از فصل خرید انجام شود

وی یادآور شد: مخالفت با واردات گندم توسط 
بخش خصــوصی موجب خروج کارگر و کاهش 
تولید می شود و این وضعیت تاثیر منفی به صنایع 

مبتنی بر آرد استان می گذارد.
رییس اداره بازرگانی اداره کل صنعت معدن 
و تجارت آذربایجان شرقی نیز با بیان اینکه یکی 
از دلایــل اصلی محدودیــت در واردات گندم، 
ملاحظات امنیتی اســت، می گوید: در گذشته 
مواردی از واردات گندم های آلوده به کشــور و 
حتی به استان گزارش شده بود و همین تجربه 
باعث شــده که دولت نسبت به واردات گندم با 

حساسیت بیشتری عمل کند.
حسن پاشائی، با اشــاره به طرح دولت برای 
واردات گنــدم می افزاید: ایــن کار در عمل به  
سختی امکان پذیر شده و ریشه اصلی آن مربوط 
به ضرورت رصد و کنترل کیفیت محصول وارداتی 

است تا از ورود گندم های آلوده جلوگیری شود.
وی اظهار کرد: اگر پیشنهاد مشخصی از سوی 
بخش خصوصی یا تشکل های تخصصی ارایه شود، 
به طور قطــع اداره کل صمت نیز در چارچوب 
اختیارات خود پیگیری های لازم را در این زمینه 

انجام می دهد.
معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
آذربایجان شرقی نیز با اشاره به کاهش میزان تولید 
گندم در سال جاری می گوید: امسال تولید گندم 
در استان حدود 3۲۰ هزار تن پیش بینی شده بود 
اما به دلیل نگرانی های کشاورزان و ذخیره سازی 
آن برای مصرف خانوار در مناطق روستایی، این 

رقم کاهش یافته است.
صادق نادری، با بیان اینکه بهترین گزینه برای 
واردات گندم، بخش خصوصی است، افزود: اکنون 
قیمت جهانی گندم با قیمت داخلی فاصله زیادی 
ندارد و واردات خارج از فصل از مهر یا آبان می تواند 

به نفع استان باشد.
وی با اشاره به تفاوت نرخ آرد برای ماکارونی 
و نان، اظهار کرد: هر نوع یارانه ای می تواند منشا 
فساد باشد و با توجه به اینکه نان، قوت غالب مردم 
است نباید ماکارونی از نظام یارانه گندم جدا شود

 اســتاندار فارس، با تاکید بر جایگاه تامین اجتماعی در ســاختار کلان دولت و تحولات اجتماعی، خواســتار بازاندیشی در شیوه های تامین رفاه عمومی و تقویت نقش این نهاد در 
پاسخ گویی به نیازهای روز جامعه شد.

 حسینعلی امیری در آستانه روز تامین اجتماعی )۲۵ تیرماه( در دیدار با مدیر کل و جمعی از معاونان سازمان تامین اجتماعی فارس افزود: این نامگذاری نشانه گستره اثرگذاری، 
فراگیری اجتماعی و پیوند تاریخی این نهاد با نیازهای مردم و حامل نوعی هویت تاریخی است.

وی، با اشاره به تاریخچه حمایت اجتماعی در حیات طیبه امام علی)ع( و روند تحول ساختار تامین اجتماعی، ادامه داد: اندیشه تکامل یافته این مجموعه به عنوان یک نهاد اجرایی 
و اداری، نقش دولت را در هدایت و ساماندهی جامعه تکمیل می کند.

نماینده عالی دولت در فارس، به اهمیت تامین اجتماعی در نظام حقوقی کشور نیز اشاره کرد و گفت: اسناد منتشر شده از سوی این نهاد در فرآیندهای اجرایی، اسناد رسمی تلقی 
می شود و این جایگاه قانونی نشانه ای روشن از توجه قانونگذار به ابعاد راهبردی این حوزه است.

مازندران؛ پایگاه تاب آوری ملی در بحران

  لزوم بازنگری ساختار حکمرانی سایبری
این کارشــناس امنیت سایبری معتقد اســت موضوع مهم، بازنگری در ساختار 
حکمرانی سایبری و تمرکز وظایف راهبردی در یک نهاد مرکزی مقتدر و پاسخگو 
اســت چراکه چنین نهادی می تواند به عنوان مرجع ملی امنیت سایبری، هماهنگی 
بین دستگاهی را بهبود بخشد؛ همچنین سیاست گذاری کلان را با انسجام بیشتری 
هدایت کند تا بتوان هنگام مواجهه با حملات سایبری، پاسخ سریع و مؤثرتری ارائه داد

خدادادی، ارتقای امنیت دیجیتال بانک ها و ســایر زیرساخت های کشور را بدون 
تقویت بنیان های زیرساختی و انسانی آن ممکن نمی داند و از ایجاد مراکز تخصصی 
پیشرفته مانند آزمایشــگاه های کشف تهدید، توسعه و اســتقرار تجهیزات بومی، 
به روزرسانی قوانین و آیین نامه های سایبری مطابق با تحولات جهانی و از همه مهم تر، 
سرمایه گذاری هدفمند بر نیروی انسانی متخصص به عنوان گام های کلیدی در این 
مسیر یاد می کند. این فعال حوزه سایبری می افزاید: »جلوگیری از مهاجرت نخبگان 
حوزه امنیت اطلاعات و فراهم  کردن بســتر مشــارکت و ماندگاری آنان یک اقدام 

استراتژیک به شمار می رود.«
این کارشناس معتقد اســت، همکاری فعال با کشورهایی که در برابر تهدیدات 
پیچیده سایبری، تجارب موفقی داشــته اند نیز می تواند بخشی از خلأهای فناورانه 
و دانشی را پوشــش دهد. در این زمینه، مشــارکت های فناورانــه و تبادل دانش با 
 قدرت های ســایبری مانند چین و روسیه، فرصتی مناســب برای انتقال تجربیات

 کاربردی خواهد بود.
  

 الزامات کلیدی امنیت سایبری برای بانکداری
سجاد عابدی هم به عنوان یک فعال حوزه سایبری در این باره به »ایران« می گوید

» تغییراتی که در بخش بانکداری دیجیتال رخ داده، منجر به ظهور تهدیدات سایبری 
مختلف در این صنعت شده به گونه ای که فعالیت های اصلی و کلیدی دپارتمان های 

مالی می تواند بر اثر تهدیدات پیش بینی نشده سایبری، به طور کامل مختل شود.«
 این کارشناس با اشاره به اینکه به موازات دیجیتالی شدن اکثر فرآیندهای کاری 
و همچنین تنش های ژئوپلیتیکی، مؤسســات مالی نیازمند ارائه پاسخی قدرتمند 
به تهدیدات ســایبری هســتند، می افزاید: »در چنین فضایی، مدیریت تهدیدات و 
پروتکل های امنیت شبکه، اهمیت بسزایی دارد و تیم های اجرایی باید از امنیت عملیات 
تجاری، انطباق با مقررات و استانداردها و همچنین اثربخشی زیرساخت های امنیت 
شبکه اطمینان حاصل کنند.« این فعال حوزه سایبری با توصیه به مؤسسات مالی 
برای اتخاذ رویکردی که در آن شــبکه و امنیت در یک راهکار واحد ارائه می شوند، 
می افزاید: »این رویکرد یکپارچه، تأثیر بســزایی در مقابله مؤثر با چالش های مربوط 
به امنیت ســایبری دارد.« عابدی با اشــاره به الزامات کلیدی امنیت سایبری برای 
بانکداری، ویژگی های حیاتی یک راهکار امنیتی ایده آل را »نظارت جامع بر کل سطح 
حملات«، »مکانیسم های دفاعی در برابر تهدیدات پیچیده« و »یکپارچگی در ساختار 
هوشمند آی تی« می داند و می افزاید: » با توجه به »بانکداری نوین«، »یکپارچگی با 
IoT« و همچنین استفاده از »محیط ابری« )Cloud(، حفظ نظارت بر شبکه اهمیت 
خاصی پیدا می کند.«این فعال حوزه امنیت ســایبری با بیان اینکه دوره استفاده از 
راهکارهای امنیتی چندگانه و مجزا به پایان رسیده اســت، امنیت سایبری مدرن را 
نیازمند راهکارهای یکپارچه ای می داند که می توانند اتوماسیون را گسترش داده و نیاز 

به نظارت مداوم را کاهش دهند. 

 وی معتقد است، راهکار امنیتی
 policy as code یکی از روش های دستیابی به این هدف است که از اجرای مداوم 

و خودکار سیاست های امنیتی در سراسر شبکه، اطمینان حاصل می کند.
عابدی می افزاید: »ســاختار متنوع آی  تی که شــامل محیط های فیزیکی و ابری 
)cloud( می شود، به کنترل امنیتی سریعی نیاز دارد تا بتواند پاسخگوی شرایط متغیر 
و تهدیدات در حال تحول باشد. همان طور که مؤسسات مالی، پیچیدگی های فراوانی 
را تجربه می کنند، راهکارهای امنیتی آنها مانند policy as code نیز باید قابل انطباق 
بوده و این اطمینان حاصل شــود که سیاســت های امنیتی با تغییرات زیرساخت، 

هماهنگ هستند.
وی، عنصر انســانی را نیز یکی از فاکتورهای اســاسی در ارتقای امنیت سایبری 
زیرساخت های بانکی می داند و می افزاید: »مؤسسات مالی به متخصصان ماهر نیاز دارند 
تا بتوانند از پتانسیل پلتفرم ها و سیستم های جدید استفاده کنند. محدود بودن تعداد 
متخصصان در برخی حوزه های خاص و همچنین ناکافی بودن دانش مرتبط، چالش های 
بیشتری ایجاد می کند، بنابراین در شرایط فعلی باید به این موضوع توجهی ویژه داشت.«

به اعتقاد وی، با تکامل هر چه بیشتر بانکداری در فضای دیجیتالی، ایجاد تعادل 
بین نوآوری، تهدیدات امنیت سایبری و انطباق با مقررات بسیار مهم است و پذیرش 
این المان های ســه گانه می تواند فرصت های بی نظیری ایجاد کند تا از تأمین امنیت 

سایبری بانک ها و مؤسسات مالی، اطمینان حاصل شود.
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۷
ستاره ها در تبریز خاموش می شوند؟

  عرفان حمیدی  -  تراکتور تبریز نقل و انتقالات بیست و چهارمین دوره لیگ برتر را با توپ پر شروع کرد و در نهایت ستاره هایی که کمتر 
کسی باورش می شد را به تبریز منتقل کرد.

  استقلال در ترکیه به مصاف قهرمان 
اردن می رود

تیم فوتبال استقلال که برای برگزاری اردوی 
تدارکاتی راهی ترکیه شده است فردا )سه شنبه( 
در اولین بازی دوســتانه خود به مصاف الحسین 
اردن قهرمان فصل گذشته این کشور خواهد رفت

تیم فوتبال اســتقلال برای برگزاری اردوی 
تدارکاتی راهی کشور ترکیه شده است.

آبی پوشــان تهرانی زیر نظر ریکاردو ساپینتو 
در دو نوبت صبح و بعد از ظهر به انجام تمرینات 

بدنسازی و تاکتیکی می پردازد.
آبی پوشــان تهرانی در اولین دیدار تدارکاتی 
خــود در اردوی ترکیه، فردا )سه شــنبه( برابر 
الحسین اردن قهرمان فصل گذشــته این کشور 

به میدان می رود.

  مذاکره پرسپولیس و تراکتور بر سر 
پرونده بیرانوند

مدیران باشگاه پرســپولیس قصد دارند باب 
مذاکره مجدد با مدیران باشگاه تراکتور را بر سر 

پرونده علیرضا بیرانوند باز کنند.
 جلســه هیات مدیره باشگاه پرسپولیس در 
حالی به پایان رسید که مصوب شد رضا درویش 
اختیار دارد در راستای منافع باشگاه پرسپولیس، 
جهت جذب بازیکنان مورد نیاز از باشگاه تراکتور 
وارد مذاکره شده و نتیجه آن را حداکثر ظرف یک 
هفته جهت تصویب در هیات مدیره اعلام کند و  
در غیر این صورت، رسیدگی به پرونده، همچون 
گذشته با جدیت تمام از طریق مراجع داخلی و 

در صورت لزوم مراجع خارجی پیگیری شود.
یعنی حالا رضا درویش از سوی هیات مدیره 
پرســپولیس این اختیار را دارد تا باب مذاکره با 
باشگاه تراکتور را باز کند و در ازای توافق بر سر 
پرونده علیرضــا بیرانوند، یک بازیکن از تراکتور 
به پرسپولیس بیاید اما پرسش این است که آن 

بازیکن کدام یار تراکتور خواهد بود؟
در روزهــای اخیر نام های زیــادی همچون 
مهدی ترابی و دانیال اســماعیلی فر مطرح شده 
اما بررسی های ایســنا نشــان می دهد مدیران 
باشــگاه پرســپولیس قصد دارند در این زمینه 
با وحید هاشــمیان صحبت کنند و بر اســاس 
تصمیم او، از بین بازیکنان تراکتور یک بازیکن را 

به خدمت بگیرند.

 تمرکز هاشــمیان بــرای خط قرمز 
کشیدن روی نام چند بازیکن پرسپولیس

ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس قصد کنار 
گذاشتن چند بازیکن فعلی را از این تیم دارد.

 تمرینات پیش فصل پرسپولیس به طور جدی 
در کمپ ورزشی شهر ارزروم ترکیه ادامه دارد تا 
این تیم تمرینات بدنسازی و هوازی را پشت سر 
بگذارد. سرمربی پرسپولیس که بخش بدنسازی را 
به طور کامل به په په لوسادا دستیار اسپانیایی خود 
سپرده است هنگام کار با توپ فعالیت بازیکنان را 

زیر نظر دارد تا شرایط آنها را بسنجد.
سرمربی پرســپولیس پس از بررسی تمام و 
کمال عملکرد بازیکنــان در اردوی پیش فصل 
تصمیــم دارد روی اســم بازیکنــان جوانی که 
نتوانستند انتظار او را برآورده کنند خط بکشد. این 
بازیکن ها گرچه در اردوی پیش فصل پرسپولیس 
حضور دارند اما بعید نیست با توجه به ترافیک در 
برخی پست ها و همچنین دوری از شرایط مطلوب 

از پرسپولیس جدا شوند.
سرمربی پرسپولیس بدون توجه به لیست مجاز 
سازمان لیگ برای بازیکنان با توجه به محدودیت 
سنی که دارند تصمیم دارد نفرات آماده را حفظ 
کند و هیچ بازیکنی را برای پرکردن لیست تیم 

نگه نخواهد داشت.

 بلاتکلیــفی یک بازیکــن و مذاکره 
استقلال با مهاجم جدید

باشگاه اســتقلال تهران به دنبال جذب یک 
مهاجم اســت تا خط حمله این تیم برای فصل 

آینده تقویت شود.
 در حالی که تمرینات تیم فوتبال اســتقلال 
زیر نظر ریکاردو ساپینتو در کشور ترکیه دنبال 
می شــود، هنوز وضعیت ادامه همکاری مهرداد 
محمدی با این تیم مشــخص نشــده است. این 
وینگر - مهاجم تکنیکی که فصل گذشته به دلیل 
مصدومیت طولانی مدت نتوانست برای آبی پوشان 
به میدان برود، اکنون در انتظار اعلام نظر نهایی 

کادر فنی برای تمدید قراردادش است.
ریکاردو ساپینتو هنوز تصمیم قطعی خود را 
درباره ادامه حضور محمدی در اســتقلال اتخاذ 
نکرده و به نظر می رسد شرایط بدنی و پزشکی این 
بازیکن یکی از عوامل اصلی در این تصمیم گیری 
خواهد بود. محمدی علاقه مند اســت که فصل 
جدید را هم با پیراهن استقلال آغاز کند اما همه 
چیز به نظر نهایی سرمربی پرتغالی بستگی دارد

در سوی دیگر، پس از جدایی احتمالی جوئل 
کوجو و بازگشت این مهاجم به فوتبال ازبکستان، 
مسئولان استقلال در حال فراهم کردن مقدمات 
جذب یک مهاجم جدید هســتند تا جای خالی 
این بازیکن خارجی در خط حمله پر شود. گفته 
می شــود چند گزینه در لیست باشگاه قرار دارد 
و مذاکــرات اولیه با یکی از مهاجمان مدنظر نیز 

انجام شده است.
استقلال در فصل گذشته در بخش هجومی 
عملکرد مطلوبی نداشــت و تقویت خط حمله 
یکی از اهداف اصلی کادر فنی برای فصل بیست 

و پنجم لیگ برتر به شمار می رود. 

همه چیز زیر سر 
سردار آزمون بود

در حالی که یک ســال از اولین شکایت باشگاه پرسپولیس از علیرضا بیرانوند و 
باشــگاه تراکتور به خاطر فســخ غیرقانونی قرارداد این بازیکن با پرسپولیس و البته 
اغوای او توســط باشگاه تراکتور می گذرد و همچنان رأی نهایی کمیته استیناف در 
این پرونده اعلام نشده، شایعات مبنی بر توافق مدیران دو باشگاه برای خاتمه دادن 

به این پرونده رسمیت یافته است.
 دیروز بعد از برگزاری جلسه هفتگی هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس رسانه رسمی 
این باشگاه از محتوای این جلسه خبر داد و نوشت: مدیرعامل باشگاه، گزارشی از دیدار 
با مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال و محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتورسازی 
ارائه کرد. هیأت مدیره ضمن تشــکر از مدیرعامل و به جهت حمایت همه جانبه از 
منافع و حقوق باشگاه، به رضا درویش اختیار داد تا در راستای منافع باشگاه بزرگ 
پرســپولیس، جهت جذب بازیکنان مورد نیاز از باشگاه تراکتور وارد مذاکره شده و 
نتیجه آن را حداکثر ظرف یک هفته جهت تصویب در هیأت مدیره اعلام نماید. در 
غیر این صورت، رسیدگی به پرونده، همچون گذشته با جدیت تمام از طریق مراجع 

داخلی و در صورت لزوم مراجع خارجی پیگیری شود.
با این اعلام رسمی مشخص شد پرسپولیس و تراکتور رسمااً وارد معامله شده اند 
تا پرونده بیرانوند با جذب بازیکنان مورد نیاز از لیست قهرمان فصل قبل لیگ برتر 

بسته شود.
۱۲ تیرماه رضا درویش و محمدرضا زنوزی مالک تراکتور جلسه ای برگزار کردند 
که بعد از این جلسه شــایعاتی درباره توافق طرفین پیرامون بستن پرونده بیرانوند 
شنیده شد اما هیچ کدام از طرفین این مسأله را تأیید نکردند. حتی دیروز مصطفی 
لشــگری سخنگوی باشگاه پرســپولیس تأکید کرد:  )دوشنبه(هیأت مدیره جلسه 

داشــت و تأکید شد که باشگاه در زمینه این پرونده نهایت پیگیری شود. ما منتظر 
هســتیم تا فدراسیون رأی را اعلام کند اما تأکید هیأت مدیره و هواداران این است 

که از منافع پرسپولیس دفاع کنیم.
این صحبت های لشگری در حالی مطرح شد که دقایقی بعد رسانه رسمی باشگاه 
پرسپولیس رسمااً اعلام کرد این باشگاه می خواهد از تراکتور بازیکن بگیرد و اگر این 

اتفاق بیفتد شکایت از بیرانوند پیگیری نخواهد شد.
قبل تر مهدی تاج هم در لابه لای صحبت های خود خبر توافق تراکتور و پرسپولیس 
در این خصوص را به گونه ای اعلام کرده بود که حالا مشخص شد درست بوده است. 
در واقــع با توجه به حضــور بیرانوند در تیم ملی و اینکه قلعه نویی تأکید کرده او را 
می خواهد، فدراسیون فوتبال هم مثل باشگاه تراکتور از محروم نشدن بیرانوند بشدت 

اً همه خوشحال و راضی هستند! استقبال می کند و ظاهرا

 ترابی و دانیال هدف پرسپولیس؟
در شرایطی که هیأت مدیره یک هفته به درویش وقت داده تا از تراکتور بازیکنان 
مد نظر کار فنی را جذب کند خیلی زود نام مهدی ترابی و دانیال اسماعیلی فر به 
عنوان اهداف ســرخ ها مطرح شده است. پرسپولیس بعد از ناکامی در جذب فلورن 
اً این  هادرجونای ســراغ گزینه ازبکی به نام خوجه اکبــر علیجونوف رفت که ظاهرا
بازیکن هــم می خواهد در پاختاکور بماند. از طرفی بعد از انتقال صادق محرمی به 
تراکتور حالا باشــگاه تبریزی چهار مدافع راست سابق سرخ ها را در اختیار دارد؛ از 
اً  مهدی شیری و دانیال اسماعیلی فر گرفته تا فرشاد فرجی و صادق محرمی که اخیرا

به تراکتور پیوستند.
در این میان اینکه پرسپولیس برای جذب دانبال اسماعیلی فر با توجه به کمبودش 
در پست دفاع راست اقدام کند طبیعی و منطقی است کما اینکه با ترافیک ایجاد شده 

در دفاع راست تیم تراکتور شاید دانیال هم از این پیشنهاد استقبال کند.
از سوی دیگر انگشت گذاشتن روی مهدی ترابی کمی عجیب  و غیرمنطقی  است. 
هر چند ترابی یکی از بهترین و باکیفیت ترین بازیکنان لیگ برتر به حساب می آید 
و پرســپولیس از غیبــت او لطمه دید اما همین حــالا درباره تعدد وینگر و هافبک 
تهاجمی در فهرســت پرســپولیس دعواســت و اصلااً یکی از دلایل قهر و استعفای 

حمید استیلی همین بود.
در واقع بهتر اســت پرســپولیس بــرای پســت های مورد نیــازش مثل دفاع 
میــانی و هافبک دفــاعی تلاش کند که البتــه در این دو پســت بازیکنی که در 
 فهرســت تراکتور باشــد و به کار هاشــمیان بیاید یا دیده نمی شــود یا بعید است

از این تیم جدا شود.

در شــرایطی که استقلالی ها بعد از گذر از هفت خوان رستم این روزها در ترکیه 
اردو زده اند، سیدحسین حسینی چهره نام آشنای چندفصل اخیر آبی ها غایب اصلی 
این اردو اســت. دروازه بان شماره یک و کاپیتان اســتقلال در روزهایی که آینده اش 
 بیــش از هــر زمان دیگری مبهم اســت، حالا در آســتانه یک تصمیــم بزرگ قرار

 دارد؛ ماندن یا رفتن.
در حالی که اکثر بازیکنان باتجربه تیم در روزهای اخیر با مدیران باشگاه به توافق 
رسیده و قرارداد خود را تمدید کرده اند، حسینی که بزرگتر تیم اســت همچنان در 
دوراهی گیر کرده است که به نظر می رسد اصلی ترین دلیل تردید او مسائل مالی است. 
حسینی که سال ها وظیفه حفاظت از دروازه استقلال را برعهده داشته، حالا انتظار دارد 
که بعد از ۱۵ سال وفاداری به پیراهن آبی ها، باشگاه رقمی به مراتب سنگین تر از فصل 
قبل به او بدهد. طبق شــنیده ها حسینی از قرارداد سال های قبل خود راضی نبوده و 
حالا با توجه به عملکرد خوبش در آسیا انتظار رقم بالاتری از باشگاه دارد؛ رقمی که 
مدیران باشگاه تا به امروز حاضر به پرداخت آن نشده اند و حسینی هم حاضر به پایین 

آمدن از موضع خود نیست تا همچنان آینده اش نامشخص باشد.
اً به استقلال بازگشته و به دنبال حیات  از طرفی ریکاردو ســاپینتو که حالا مجددا
دوباره این تیم اســت، درباره حسینی کاملااً پشت دست باشگاه بازی می کند و اعلام 

کرده اســت که در پروسه ماندن یا رفتن حسینی نظر مدیران باشگاه اهمیت دارد و 
این جویباری اســت که تصمیم نهایی را می گیرد. صحبت های مرد پرتغالی به خوبی 
نشــان می دهد که او برخلاف بعضی بازیکنان، تأکید ویژه ای به ماندن حسینی ندارد 
و در این باره کاملااً ۵۰-۵۰ اســت. بنابراین به نظر می رسد ساپینتو قصد دخالت ویژه 
در این موضوع را ندارد و سرنوشــت این دروازه بان به مذاکرات او با مدیران باشگاه بر 

سر مسائل مالی بستگی دارد.
در این میان فضای هواداری هم چندان به نفع حسینی نیست. در شرایطی که عده ای 
از کارشناســان معتقدند حسینی به رغم روزهای تاریک خط دفاع و بحران استقلال 
در فصل قبل عملکرد قابل قبولی داشته و اگر او نبود، تیم شکست سنگین تری را در 
بعضی بازی ها متحمل می شد، اما نظر سکوها چیز دیگری بود و از همان اواسط فصل 
قبل کارزارهایی تحت عنوان اخراج حسینی علیه کاپیتان استقلالی ها به راه افتاد که 
حــالا همچنان ادامه دارد و بسیاری از هواداران در فضای مجازی معتقد هســتند او 
در بازی های بزرگ اشــتباهات پرشماری داشته و دیگر نمی تواند ستون مطمئنی در 

چهارچوب دروازه آبی ها باشد.
امــا در این میان حسینی هم گزینه هایی روی میز دارد و شــنیده ها حاکی از آن 
اســت که در صورت جدایی او از استقلال، باشــگاه گل گهر سیرجان یکی از مقاصد 

جدی او برای لیگ بیســت و پنجم است؛ تیمی که فصل قبل عملکرد بهتری نسبت 
به اســتقلال داشــت اما به نظر نمی رســد در فصل جدید بتواند به لیگ قهرمانان 
 آسیــا راه پیــدا کند کــه همین موضوع هــم می تواند تهدیدی بــر آینده حسینی

 در تیم ملی باشد.
هرچه که هست به نظر می رسد حسینی فرصت چندانی برای تصمیم گیری ندارد 
چرا که با ورود ساپینتو به ایران این مربی بیشتر از این نمی توانست تیمش را معطل 
تصمیم گیری حسینی کند و حالا آبی پوشان اولین اردوی خود زیر نظر سرمربی جدید 
را در ترکیه شــروع کرده اند. بنابراین اگر در روزهای آینده حسینی با مدیران باشگاه 
اً راهی ترکیه شده و به تیم ملحق می شود اما در غیر این صورت،  به توافق برسد، فورا
پروژه عبور از حسینی کلید خواهد خورد و با نظر ساپینتو باشگاه به سراغ جذب گلر 
خارجی می رود تا در کنار حبیب فرعباسی خط دروازه فصل جدید استقلال تکمیل شود

در فوتبال ایران مسائل مالی و منطق همیشه بر احساسات و تعصب به باشگاه غلبه 
می کند. بنابراین هیچ بعید نیست که حسینی و مدیران استقلال بر سر مسائل مالی 
به توافق نرسیده و بعد از ۱۵ ســال به جدایی فکر کنند. حالا باید دید آیا حسینی 
حاضر می شود به خاطر مسائل مالی قید سال ها حضور در استقلال را بزند یا او به رقم 

پیشنهادی مدیران استقلال راضی خواهی شد.

ستاره بگیر، رضایت بده

کاپیتان آبی ها در محاق

سایت اماراتی سردار آزمون را دلیل اصلی حضور رضا غندی پور در لیگ فوتبال امارات دانست.
 رضا غندی پور یکی از پدیده های آینده دار فوتبال ایران است که به احتمال خیلی زیاد به زودی پیراهن تیم ملی فوتبال ایران را هم می پوشد. او تنها ۱۹ سال دارد و گرچه 
فصل قبل در لیگ برتر با پیراهن ملوان به میدان رفت ولی بازیکن پیکان بود. این بازیکن جوان علاوه بر مشتریان داخلی چند مشتری اروپایی هم داشت اما در نهایت راهی 
لیگ امارات شــد تا پیراهن شــباب الاهلی را به تن کند.ســایت اسپورت 3۶۵ امارات از نقش پررنگ ســردار آزمون در این انتقال خبر داد و نوشت: غندی پور بازیکنی جوان و 
آینده دار است که فصل بعد با پیراهن شباب الاهلی به میدان خواهد رفت. او از لیگ فرانسه و روسیه پیشنهاد داشت اما تصمیم گرفت که راهی شباب الاهلی شود. غندی پور 

با سردار آزمون تماس گرفت و آزمون شباب الاهلی را تیمی مناسب برای این بازیکن دانست و به همین خاطر او ترجیح داد که راهی لیگ امارات شود.
شــباب الاهلی در فصل پیش رو با ســه بازیکن ایرانی به میدان خواهد رفت. ســردار آزمون، سعید عزت اللهی و رضا غندی پور بازیکنانی اند که شباب الاهلی امیدوار است با 

درخشش آنها به ویژه در لیگ نخبگان آسیا نتایج خوبی را کسب کند.

ســتاره هایی مثل علیرضا بیرانوند، مهدی ترابی و... از تیم های لیگ برتر و 
بازیکنان ستاره خارجی که درخشش آنها در بیست وچهارمین دوره لیگ برتر 
کاملااً مشخص بود، راهی تبریز شدند تا در نهایت تراکتور به آنچه که سال ها 

انتظارش را می کشید، دست پیدا کند.
تراکتور در سال های گذشته تا نزدیک ترین نقطه به جام رفته بود، اما دستش 
به جام قهرمانی لیگ برتر نرسید تا اینکه این تیم با اندوخته ای که در نقل و 

انتقالات پیش از فصل قبل جمع کرده بود، بالاخره به قهرمانی لیگ برتر رسید و انتظار هوادارانش 
را برآورده کرد. این تیم آن قدر خوب بود که توانســت در حضور مدعیانی مثل سپاهان، پرسپولیس 
و... خیلی زودتر از آن چیزی که مدعیان فکر می کردند، به قهرمانی برســد و دو هفته مانده تا پایان 

رقابت ها قهرمانی این تیم قطعی شده بود.
این شرایط آن قدر برای تبریزی ها شیرین و رؤیایی بود که انگار حالا هم در فصل نقل و انتقالات 
بیســت و پنجمین دوره لیگ برتر همان اتفاق و شــاید چیزی فراتر از آن در حال رخ دادن است. در 
حالی که بسیاری از تیم ها حتی تیمی مثل ســپاهان با مشکلات فراوانی دست و پنجه نرم می کنند 
و ســپاهان حتی به خاطر شرایط این روزها، سرمربی خارجی تیمش را از دست داده است، تراکتور 
نه تنها بیشتر بازیکنان مؤثر و ستاره فصل گذشته تیمش را حفظ کرده است، بلکه همچنان سرمربی 

قهرمان را در تیمش دارد و دغدغه های برای فصل پیش رو ندارد.
اما کار تراکتوری ها به همینجا ختم نشده و همان طور که اشاره شد باشگاه تراکتور فراتر و بیشتر 
از نقل و انتقالات فصل بیســت وچهارمین، در این دوره از نقل و انتقالات هم ســنگ تمام گذاشته و 
ستاره های بی نظیری را به تیمش ملحق کرده است. باشگاه تراکتور در حالی که تقریبااً همه ستاره های 
فصل گذشته تیمش را حفظ کرده است، در اقدامی جسورانه همچنان به دنبال بازیکنان ستاره داخلی 
و خارجی اســت و توانســته مهره های بسیار خوبی را جذب کند. این اقدام تراکتوری ها باعث شده تا 
حالا تبریز به شهر ستاره ها تبدیل شود و باشگاه تراکتور برای فصل پیش رو در هر پستی چند بازیکن 

بسیار خوب و ستاره را خواهد داشت.
در حقیقت تراکتور در مسیر جذب ستاره ها اول از همه به سراغ باشگاه پرسپولیس رفت و توانست 
بسیاری از بازیکنان ستاره این تیم را به خدمت بگیرد و در حال حاضر چندین بازیکن ستاره و قدیمی 
پرســپولیس در تبریز حضور دارند که محرمی هم جدیدا به آنها اضافه شــده است. بازیکنانی مثل 
علیرضا بیرانوند، دانیال اسماعیلی فر، صادق محرمی، مهدی شیری، فرشاد فرجی، شجاع خلیل زاده، 
محمد نادری، مهدی ترابی و... که ســابقه بازی در پرســپولیس را دارند، حالا جزو ستاره های تبریز 
هســتند. این اتفاق شاید برای طرفداران فوتبال آشنا به نظر برسد، جایی که در سال های نه چندان 
دور باشگاه استیل آذین در جذب ستاره ها فوق العاده عمل کرد و توانست بسیاری از ستاره های فوتبال 
و بویژه پرسپولیس را جذب کند و در نهایت اتفاقی که کسی فکر نمی کرد برای استیل آذین رخ داد 
و این تیم در حالی که ۵هفته اول لیگ را با قدرت شــروع کرده بود، در نهایت کارش به پنجمی و 

حتی سقوط ختم شد.
 به طور حتم شــرایط باشــگاه تراکتور متفاوت از استیل آذین اســت و این تیم ریشه در فوتبال و 
فرهنگ تبریز دارد، اما به هر حال آنچه که قبلااً در فوتبال رخ داد، امکان تکرارش وجود دارد و شاید 

روزی ستاره ها در تبریز خاموش شوند.

بی توجهی به وضعیــت فوتبال پایه و 
شــرایط آکادمی ها در فوتبال کشــور بر 
کسی پوشیده نیســت اما شــرایطی که 
فدراسیــون فوتبال ایران در ماه های اخیر 
ایجاد کرده، باعث شــده وضعیت فوتبال 
پایه و پرورش اســتعداد در فوتبال ایران 
نگران کننده تر از همیشــه باشــد. پس از 
برگزاری مســابقات زیر ۲۰ سال آسیا در 
ماه اسفند و حذف شاگردان حسین عبدی 
در مرحله یک چهــارم نهایی مقابل ژاپن، 
تیم ملی جوانــان ایران فرصت حضور در 
رقابت هــای جام جهانی به میزبانی شیلی 

را از دســت داد تا عملااً خبری از برگزاری اردو در این رده ســنی از طرف فدراسیون نباشد و به جای تیم ملی ایران، تیم زیر ۲۰ 
سال سپاهان به عنوان نماینده ایران در مسابقات کافا به قهرمانی برسد. درست است که تیم ملی زیر ۲۰ سال ایران تا رقابت های 
انتخابی جام جهانی و قهرمانی آسیا ۲۰۲۷ تقویمی در پیش ندارد اما تعطیل شدن فعالیت بازیکنان در این رده سنی و رقابت آنها 
با بازیکنان باتجربه تر برای رسیدن به پیراهن تیم امید، می تواند سرنوشت یک نسل مستعد را تغییر دهد؛ از سویی، مانند دوران 
تعطیلی تیم امید، هیچ صحبتی مبنی بر انتخاب کادر فنی جدید برای تیم جوانان ایران وجود ندارد. در رده نوجوانان نیز که تیم 
فولاد به عنوان نماینده ایران در کافا حاضر شــد، هنوز تکلیف کادر فنی و ســرمربی تیم پس از ناکامی بزرگ با عباس چمنیان 
در رقابت های زیر ۱۷ سال قهرمانی آسیا مشخص نیست و زمان زیادی تا برگزاری رقابت های آسیایی باقی نمانده است؛ چرا که 
مسابقات جام جهانی نوجوانان از این به بعد به طور هر ساله در قطر با حضور ۴٨ تیم برگزار می شود و برگزاری اردوهای پیوسته 
در این رده سنی اجباری به نظر می رسد اما تاکنون اقدامی برای انتخاب سرمربی جدید تیم ملی نوجوانان صورت نگرفته است. با 
توجه به اینکه در سال های اخیر چندان خبری از کمیته فنی و کمیته جوانان فدراسیون فوتبال در بحث تیم های پایه نبوده، باید 
گفت ما بدون هیچ شکی، شاهد یک بی توجهی سیستماتیک به رده های سنی و تیم های پایه در فدراسیون فوتبال ایران هستیم 
و این موضوع در شرایطی که کشورهای آسیایی به سرعت در حال توسعه هستند، آینده تاریکی را برای فوتبال ایران رقم می زند

فدراسیون فوتبال ازبکستان و مسیری 
که طی سال های اخیر برای تبدیل شدن 
بــه یکی از قطب های فوتبــال آسیا طی 
کرده، می تواند برای فوتبال هر کشور در 
حال توسعه ای سرمشق مناسبی باشد. از 
حضور در جام جهانی رده های سنی گرفته 
تا صعود به المپیک پاریس برای اولین بار 
در تاریخ این کشــور تا حضور ستارگان 
بین الملــلی در باشــگاه هایی چون رم و 
منچســترسیتی، باعث شده تا ازبکستان 
بــدون تردید در جمــع بهترین تیم های 
فوتبال آسیا جای بگیرد. چهار بازی بدون 
شکست این تیم مقابل ایران در مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶، نشان داد که اگر ما در برنامه ریزی ها درجا بزنیم، کشورهایی مانند 
ازبکســتان از ما ســبقت خواهند گرفت و حالا این کشور، در آستانه یک گام بزرگ برای تبدیل شدن به یک تیم ملی در کلاس 
جهانی قرار گرفته اســت. پس از استعفای سرچکو کاتانچ سرمربی اهل اسلوونی ازبکستان که نتایجی درخشان روی نیمکت این 
تیم کسب کرده بود، تیمور کاپادزه اسطوره فوتبال این کشور کار ناتمام وی را تکمیل کرد و موفق شد برای اولین بار، ازبکستان 
را به جام جهانی فوتبال برساند. با این حال، انتظار نمی رود که ازبکستان با این سرمربی داخلی پا به جام جهانی فوتبال بگذارد و 
فدراسیون فوتبال ازبکستان، به دنبال یک نام بزرگ برای هدایت تیم ملی این کشور در جام جهانیست. درهمین راستا، فدراسیون 
فوتبال ازبکســتان مذاکراتش را با لوو آغاز کرده اســت و آنها امیدوار هســتند که بتوانند با او که پیش از این سابقه کسب عنوان 
قهرمانی جام جهانی ۲۰۱۴ با تیم ملی آلمان را دارد به توافق برســند. لوو از زمان کناره گیری از هدایت تیم ملی آلمان در ســال 
۲۰۲۱، هدایت هیچ تیمی را برعهده نگرفته است. با این حال، به  نوشته سایت Championat.Asia، او ممکن است حالا به  عنوان 
بخشی از یک پروژه بزرگ بین المللی دوباره روی نیمکت بنشیند. گزارش ها حاکی از آن است که در صورت پذیرش پیشنهاد از 
سوی لوو، تیمور کاپادزه به کادر فنی او خواهد پیوست. همچنین تصویری از لوو در تاشکند در حال دست  دادن با مالک باشگاه 

پاختاکور منتشر شده است و این نشانه ای قوی از پیشرفت مذاکرات او با فدراسیون فوتبال ازبکستان به حساب می  آید.

بی توجهی سیستماتیک به فوتبال پایه دوئل قلعه نویی و لوو در کافا!
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   مرتضی اکبری- در میان موج تولیدات کمدی شبکه نمایش خانگی که اغلب به تکرار تیپ ها و موقعیت های آزموده شده دل بسته اند، »اجل 
معلق« به نویسندگی حمزه صالحی و کارگردانی عادل تبریزی، تجربه ای متمایز و در عین حال محتاطانه به شمار می آید؛ سریالی که با بهره گیری 

از تم ماورایی و چاشنی طنز، تلاش کرده روایتی سرگرم کننده، متفاوت و البته مردمی خلق کند.
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کرده است.

 » اجل معلق« طنز بدون خنده 
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  بازگشت مهران مدیری با »شیش ماهه« 
به تلویزیون

مهران مدیری با آغاز تصویربرداری سریال جدید 
خود به نام »شیش ماهه« به صداوسیما بازگشت. 
عنوان شده که این سریال به تازگی در لوکیشنی واقع 
در خیابان فرشته تهران کلید خورده است. در خبری 
از سیمافیلم؛ جواد رضویان، علیرضا خمسه، سحر 
زکریا، حسن معجونی، نیما شعبان نژاد، ناهید مسلمی 
و... به عنوان بازیگران سریال مدیری معرفی شده اند. 
ســریال تازه مهران مدیری به تهیه کنندگی جواد 
فرحانی برای پخش در نیمه دوم سال تولید می شود.

 رضا بهبودی بــا نمایش »قرمز« روی 
صحنه می آید

نمایشنامه »قرمز« نوشته جان لوگان، این روزها 
هم زمان روی دو صحنه متفاوت دیده می شــود؛ 
این نمایش در ســالن شــماره ســه تئاتر لبخند 
تهــران به کارگردانی مهــرداد قیومی و بازی رضا 
بهبودی و دانیال نوروش روی صحنه است و نسخه 
فیلم برداری شده اش با بازی آلفرد مولینا از طریق 
پلتفرم »تئاتر ملی در خانه« منتشر شده است. این 
تلاقی، فرصتی برای مخاطبان هنر نمایش در ایران 
و جهان فراهم کرده است تا بازتابی از مفهوم اصالت 

در هنر را در دو بستر به تماشا بنشینند.

 دنیای دایناسورها اسکارلت جوهانسون 
در چین

طبق آمار چین، »تولد دوباره دنیای ژوراسیک« 
بــرای دومین آخر هفتــه، صدرنشینی خود را در 
گیشــه سینماهای چین حفظ کرد و از ۱۱ تا ۱3 
جولای)۲۰ تا ۲۲ تیر(، ٨۰.۲ میلیون یوان )۱۱.۱ 

میلیون دلار( دیگر بلیت فروخت.
به این ترتیــب این فیلم بزرگ دایناســوری 
محصول یونیورســال اکنون پس از ۱۲ روز اکران، 
۶۲.٨ میلیون دلار فروش کرده است. در این فیلم 
اسکارلت جوهانسون، ماهرشالا علی، جاناتان بیلی، 
روپرت فرند، مانوئل گارسیا-رولفو و اد اســکرین 

ایفای نقش کرده اند.

 برگزاری نشست های »جهانِ نوجوان«
مدیر دفتر ادبیات داستانی مرکز آفرینش های 
ادبی حوزه هنری از برگزاری سلسله نشست های 
تخصصی با هدف بهبود کیفیت رمان های نوجوان 
در کشور خبر داد و گفت: این جلسات با همکاری 
نویســندگان، پژوهشــگران و روانشناسان برگزار 
می شــود تا پاســخگوی نیازهای واقعی نوجوانان 

ایرانی باشد.
 بهزاد دانشگر، مدیر دفتر ادبیات داستانی مرکز 
آفرینش های ادبی حوزه هنری در گفت وگویی به 
کمبود آثار داستانی مناسب برای نوجوانان ایرانی 
اشــاره کرد و گفت: بسیاری از کتاب های موجود 
در بازار یا ترجمه هســتند و متناسب با فرهنگ 
خارجی نوشته شده اند، یا اگر تألیفی باشند، اغلب 
به مسائلی می پردازند که با دغدغه های نوجوان امروز 

ایران فاصله دارد.
او تصریح کرد: ادبیات و به صورت ویژه داستان و 
رمان به عنوان یکی از مؤثرترین ابزارهای تأثیرگذاری 
بــر نوجوانــان و همین طور یــکی از محصولات 
فرهنگی پرمصرف در میان این قشر، ابعاد و زوایای 
متنوعی دارد که کنکاش پیرامون آنها می تواند به 

هوشمندانه تر شدن تولیدات منجر شود.
دانشگر خاطرنشان کرد: دفتر ادبیات داستانی 
حوزه هنری تصمیم گرفته است سلسله نشست هایی 
با عنــوان »جهان نوجوان« برگــزار کند. در این 
جلسات، نویسندگان، روانشناسان و پژوهشگران به 
بحث و تبادل نظر می پردازند تا راهکارهای مناسبی 
برای خلق رمان های جذاب و تأثیرگذار ارائه دهند

او توضیح داد: در هر نشست، یکی از رمان های 
نوجوان که به مسئله ای اجتماعی یا روان شناختی 
پرداخته اســت، انتخاب می شود و نویسنده اثر در 
مــورد انگیزه ها و روش پرداختــن به آن موضوع 
صحبت می کنــد. هم زمان، یک روان شــناس یا 
محقق نیز ابعــاد مختلف آن مســئله را بررسی 
می کند تا نویسندگان با دید گسترده تری به خلق 

آثار جدید بپردازند.
مدیــر دفتر ادبیات داســتانی حــوزه هنری 
خاطرنشان کرد: این جلسات تفاوت اصلی شان با 
نشســت های معمول نقد کتاب، حضور هم زمان 
صاحب نظران مختلف و حتی خود نوجوانان است 

تا بتوان مسائل را از زوایای گوناگون بررسی کرد.
او تصریح کرد: سلســله نشست های تخصصی 
معطوف به رمان نوجوان با عنوان جهان نوجوان، 
بنا دارد با دعوت از نویسندگان و فعالان و مؤثرین 
حــوزه ادبیات نوجــوان به واکاوی مشــکلات و 
معضلات و وضعیت رمان و رمان نویســان نوجوان 

در کشور بپردازد.
دانشــگر افزود: هدف این برنامه در کنار ایجاد 
شناخت بیشــتر از اهم مسائل نوجوان در جریان 
تولید اثر برای نویســندگان، ترویج ادبیات سالم و 
روشن و راهگشا برای ورود به سبد مصرف نوجوان 

و خانواده است.
او در پایان ابراز امیدواری کرد این برنامه ها بتواند 
به رشد کیفی ادبیات نوجوان در ایران کمک کند و 
نویسندگان را به سمت خلق آثاری سوق دهد که 
هم از نظر ادبی ارزشــمند باشند و هم پاسخگوی 

نیازهای واقعی نوجوانان امروز ایران قرار بگیرند.
 این نشســت ها قرار است به صورت ماهانه با 
همکاری دفتر داستان حوزه هنری و مرکز فرهنگی 
کارستان بهارستان برگزار شود و اولین نشست آن 

روز چهارشنبه ساعت ۱٨ برگزار خواهد شد.

ترکیب موضوع مرگ با طنز، چالشی دشوار است؛ چرا که با مفاهیم دینی، 
فلسفی و گاه خط قرمزهای عرفی و اعتقادی جامعه پیوند می خورد. تجربه های 
تلویزیونی در ایران در مواجهه با ژانر ماورایی بیشتر به سمت درام های جدی و گاه 
متافیزیکی رفته اند؛ از »او یک فرشته بود« و »اغما« تا »احضار«. اما »اجل معلق« 
نخستین تلاش جدی در قالب کمدی موقعیت ماورایی است که ریسک ورود به 

جهان پس از مرگ را با طنز موقعیت پیوند می زند.
نویسنده )حمزه صالحی( و کارگردان )عادل تبریزی( با انتخاب یک قهرمان 
طبقه کارگر که در میانه کما و زندگی، به ارتباط با »اجل« دست پیدا کرده، 
توانسته اند به نوعی طنز تلخ اجتماعی دست پیدا کنند که در عین مفرح بودن، به 

دغدغه های اقتصادی، ناامنی شغلی و ترس های روزمره زندگی ایرانی نیز اشاره دارد
قهرمان سریال، »داوود سعیدی« با بازی رضا عطاران، بازآفرینی تیپ آشنای 
مرد میانسال ساده دل، بی پول و کمی فرصت طلب است که در اغلب کمدی های 
محبوب دهه ٨۰ دیده ایم. عطاران که در سریال هایی چون »کوچه اقاقیا«، »بزنگاه« 
و »خانه به دوش« این تیپ را نهادینه کرده، بار دیگر نقش مشابهی را ایفا می کند؛ 

با این تفاوت که این بار، او با »مرگ« وارد تعامل می شود.
این بازگشت به تیپ محبوب، هم یک نقطه قوت است و هم یک خطر. از 
یک سو، تماشاگر به سرعت با شخصیت داوود ارتباط برقرار می کند، اما از سوی 
دیگر، خطر افتادن در چرخه تکرار و کم رمقی طنزهای پیش بینی پذیر وجود دارد. 

خوشبختانه حضور عنصر »اجل« به عنوان مکمل کمدی، توانسته بخشی از این خطر را مهار کند
اگر رضا عطاران نقطه اتکای تضمین شده سریال است، بهزاد خلج در نقش »اجل« را باید 
کشف طلایی این سریال دانست. خلج که پیش تر در قالب های جدی و حقوقی )همچون سریال 
»آقای قاضی«( دیده شده بود، این بار در نقشی کاملااً متفاوت ظاهر شده و توانسته با ترکیب چهره 
عبوس، زبان خشک و گیر افتادن در موقعیت های کمدی، لحظاتی مفرح اما هوشمندانه خلق کند

تغییر تدریجی اجل از یک موجود بی احساس ماورایی به موجودی دارای حس کنجکاوی، 
دلبستگی و حتی شوخ طبعی، به خوبی با بازی خلج پرداخت شده و یکی از نقاط قوت اصلی 

روایت است.
سریال با ساختار نیمه اپیزودیک حرکت می کند. هر قسمت، حول محور مرگ فردی جدید 
شکل می گیرد که داوود با روح او ارتباط گرفته و سعی دارد از این وضعیت منفعت مالی ببرد. 
این فرمول در قسمت هایی چون پیرمرد سکه دار به خوبی جواب داده و موقعیت هایی بامزه و 
تأثیرگذار خلق می کند. اما در بلندمدت، این ساختار تهدیدی برای تعلیق کلی روایت و توسعه 
شخصیت ها محسوب می شود. نبود داستان های فرعی مؤثر یا شخصیت های مکمل عمیق تر، 
می تواند سریال را به ورطه تکرار و افت جذابیت بکشاند؛ خطری که در قسمت پنجم سریال 

تا حدی حس می شود.
موفقیت »اجل معلق« در عبور از خطوط قرمز، نه تنها به خاطر محتوا، بلکه ناشی از لحن 
سنجیده آن است. شوخی ها هرگز به سخره گرفتن مرگ یا دین نمی انجامد، بلکه از طریق نمایش 
تضاد بین دستورهای اجل و بداهه کاری های داوود، طنزی موقعیت محور و بی خطر شکل می گیرد. 
حتی تمایل اجل به تجربه زندگی انسانی یا عشق ورزی نیز در محدوده قابل قبول اجرا شده و 

برخلاف آثار شعاری، با ظرافت و بدون تحمیل پیام اخلاقی خاصی پیش می رود.
کارگردانی عادل تبریزی در »اجل معلق« فاقد خودنمایی های بصری است و بیشتر در خدمت 
قصه و بازی ها عمل می کند. ضرباهنگ روایت در پنج قسمت نخست قابل قبول است و تدوین 
سریع و طراحی میزانسن های ساده اما کاربردی، به انسجام اثر کمک کرده است. تبریزی که 
پیش تر در آثار سینمایی اش گرایش به کمدی اجتماعی داشته، در اینجا توانسته ریتم مناسبی 
برای چنین داستانی با عنصر ماورایی خلق کند؛ بدون آن که کمدی به هجو بی مایه سقوط کند 

یا فضای ماورایی رنگ تصنعی بگیرد.
یکی از هوشمندی های فیلمنامه، پیوند موقعیت ماورایی با دغدغه های عینی جامعه است. 
داوود، یک مرد طبقه کارگر است که با اخراج از کار، دغدغه نان زن و بچه اش را دارد. دلالی، 
تورم، ناتوانی در تأمین مسکن و حتی اضطراب از آینده مبهم فرزندان، در لایه های طنزآلود 
روایت حاضر است. انتخاب یک قهرمان مردمی و ملموس، باعث همذات پنداری مخاطب با قصه 

شده و خطر انتزاعی شدن تم مرگ را کاهش داده است.
اجل معلق نه یک شاهکار ژانری است و نه جسورانه ترین کمدی ممکن. اما در قالب اثری 
بی ادعا، توانسته در چند محور جسارت کند: نزدیک کردن تماشاگر به موضوع مرگ با زبان طنز، 
انتخاب تیپ های آشنا در موقعیت های تازه و ساختن یک فضای روایی نو در بستری پلتفرمی

قوس  کرده،  تقویت  را  فرعی  داستان های  آینده،  قسمت های  در  بتوانند  سازندگان  اگر 
اپیزودیک فرمول های  تکرار  از  و  بپرورانند  بیشتری  جزئیات  با  را  اجل  و  داوود   شخصیتی 

 پرهیز کنند، »اجل معلق« می تواند به نقطه عطفی در مسیر سریال سازی کمدی-ماورایی در 
ایران بدل شود.
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صادراتی این 
کشورها نیز منجر 

می شود.

 
اینفوگرافیک 

رمان »شما با سم تماس  گرفته اید« برای نوجوانان و 
رمان »نلِی پرستار هیولچه ها« برای کودکان منتشر شد

 رمان »شــما با ســم تماس گرفته اید« نوشــته 

داســتین تائو با ترجمه فاطمه ثابتی در ۲۹۶ صفحه 
با شــمارگان ۱۰۰۰ نسخه و قیمت 3۴۹ هزار تومان 
برای نوجوانان  بالای ۱۶ سال در نشر پیدایش منتشر 
شــده است.در نوشته پشــت جلد کتاب آمده است: 
جولی در آســتانه فارغ التحصیلی از دبیرستان است 
که زندگی اش دستخوش طوفانی سهمگین می شود. 

او که ناگهان دوستش را از دست داده است، درمانده 
و مأیوس با دوست از دست رفته اش تماس می گیرد 
و تماسش به طرز معجزه آسایی پاسخ داده می شود. 
جــولی مسیری طولانی در پیش دارد. در این مسیر 
او یــاد می گیرد که اثری که ما در زندگی عزیزانمان 

می گذاریم همیشگی است. 

رمان هایی برای کودکان و 
نوجوانان

»من سال هاست در این حرفه فعالیت می کنم. اینکه این همه سال سؤال کنکور 
می فروشم و کلاهبرداری نمی کنم، کارم را تضمین می کند.« این ادعای ادمین یک 

کانال تلگرامی است که سؤال های آزمون سراسری ۱۴۰۴ را می فروشد. 
کنکوری که قرار است، پنجشنبه و جمعه ۲۶ و ۲۷ تیرماه برگزار شود. ادمین این 
کانال فروش سؤالات کنکور سراسری با اطلاعیه ای در کانال خود شرایط خرید سؤالات 
را طوری اعلام می کند که انگار یک ماجرای خیلی ساده و معمولی است. شعارشان بالای 
کانال پین شده: »سال هاست در خدمت شماییم. برای آرامش خانواده ها سؤالات کنکور 
می فروشیم. حتی اگر می خواهید مطمئن شوید که ما واقعااً سؤال کنکور می فروشیم، 
می توانید به کانال سال قبل ما مراجعه کنید.« اما خرید از این کانال تلگرامی مذکور، 
مانند بسیاری از کانال های دیگر در فضای مجازی که با یک جست و جوی ساده با عنوان 
خرید سؤال کنکور بالا می آیند، قوانین خاص خودشان را دارند. مهم ترین قانونی که 

باید رعایت کنید تا سؤال ها به دست تان برسد، این است که صبر کنید تا 
۱۲ساعت قبل از روز کنکور. نکته دیگر که اهمیت زیادی دارد، محدودیت فروش 

سؤال های هر رشته است. 
ادمین این کانال می گوید:» برای رشته ها ظرفیت گذاشته ایم تا امنیت رابط خود 

در ]...[ را حفظ کنیم.« البته دقیق نمی گوید منظورش چیست؟
 اگر این شرایط را قبول کنید، وارد مرحله احراز هویت می شوید. »باید اول احراز 
هویت شوید یعنی عکس صفحه اول شناسنامه خود را برای ما ارسال کنید، سپس 

پول را واریز و در نهایت سؤالات را دریافت کنید.«
این کانال شرط خرید و رزرو را هم این گونه توضیح می دهد: »اگر قصد خرید و 
رزرو سؤالات را داشته باشید، ظرفیت محدود است و به محض پر شدن ظرفیت امکان 
خرید سؤال وجود ندارد.« حتی قیمت رزرو را از ۱۰ تا ۱۵ میلیون تومان بیان می کند. 
اگر این مبلغ به عنوان بیعانه واریز شود، آنها به داوطلب دو هفته وقت می دهند تا کل 
هزینه را پرداخت کند. حتی خیلی جدی این اطمینان را به داوطلب می دهند که اگر 
پول رزرو را بدهند خیالشان از بابت دریافت سؤال راحت است و دیگر نگران پر شدن 
ظرفیت خرید نخواهند بود.ظرفیت برای دریافت سؤال های کنکور هم متفاوت است. 

این کانال ادعا می کند ظرفیت بندی را برای کیفیت بهتر و نتیجه گیری درست تر در 
نظر گرفته و چنان کار را تمیز و اخلاقی جلوه می دهد تا بتواند اعتماد کاربران خود را 
جلب کند. مثلااً ظرفیت خرید سؤال های رشته تجربی ۲٨ نفر، ظرفیت رشته انسانی 

۱٨ نفر و ظرفیت رشته ریاضی ۱٨ نفر است.

 خرید سؤال از ۱۰۰ میلیون تا 4۰۰ میلیون
قیمت کل سؤال های تجربی طبق گفته ادمین این کانال،۴۰۰ میلیون تومان است، 

اگر سؤالات تک درس بخواهید باید ۱۰۰ میلیون تومان پرداخت کنید. 
نکته جالب اینجاست که با پرداخت این مبلغ می توانید سؤال های درس زمین شناسی 
را هم به صورت جایزه خرید بسته و به طور رایگان دریافت کنید. البته برای پیش 

پرداخت هم باید ۱۹۰ میلیون تومان بپردازید.
برای خرید سؤال های رشته انسانی 3۵۲ میلیون، دو درس علوم انسانی ٨٨ میلیون 
و پیش پرداخت علوم انسانی ۱۴۰ میلیون تومان بپردازید. همچنین قیمت سؤال های 
رشته ریاضی 3۷۵ میلیون، قیمت تک درس ریاضی ۱۲۵ میلیون و پیش پرداخت 

ریاضی ۱۵۰ میلیون تومان است.

 پرداخت وجه به صورت رمزارز
طبق گفته ادمین این کانال تلگرامی در پروسه فروش سؤال های کنکور سراسری، 
بهتر است مبلغ با انتقال رمز ارز انجام شود، یعنی اگر رمز ارز داشته باشید می توانید 
۱۰ درصد هم تخفیف بگیرید. البته واریز وجه سؤال ها به صورت کارت به کارت یا 

انتقال از طریق شبا هم امکانپذیر است.

 هیچ دانش آموزی با خرید این سؤال ها دانشجو نمی شود
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور به داوطلبان هشدار می دهد هرچه سریع تر 
از این کانال های سودجو و کلاهبردار خارج شوند. رضا محمدی در نشست خبری روز 
گذشته خود در پاسخ به سؤال »ایران« درباره کانال های فروش سؤال های کنکور و 

ادعای ارتباط آنها با »سازمان « که گمان می رود سنجش باشد، می گوید:» باوجود 
اطلاع رسانی سازمان، هنوز هم کسانی هستند که در این کانال ها عضویت دارند. آنها 

مبالغ سنگینی به سودجویان می دهند و فریب این کانال ها را می خورند. 
اینکه این کانال ها مدعی ارتباط با سازمان هستند، باید بگویم که مهم ترین سرمایه 
ما در ۵۰ سال گذشته، سرمایه اجتماعی و انسانی معین است. به همین دلیل ادعای 
ارتباط این کانال ها با سازمان سنجش کذب محض است و آنها می خواهند از این طریق 
داوطلبان را فریب دهند. حتی یک دانشجو را هم نمی توان پیدا کرد که از طریق این 

کانال های تلگرامی و فروش سؤال به دانشگاه راه پیدا کرده باشد.«
محمدی در ادامه می گوید:» کاری که ما می توانیم انجام دهیم اطلاع رسانی است. 
ما اطلاع رسانی می کنیم که این افراد هیچ ارتباطی با ما ندارند. دوم اینکه، افرادی 
که عضو این کانال ها هستند باید سریعااً از آن خارج شوند. تمام این کانال ها توسط 
نیروهای متولی امر رصد خواهند شد. از طرفی پاسخ نامه آنها راستی آزمایی شده و 

پس از معرفی به مراجع قضایی مجازات سنگینی برایشان در نظر گرفته می شود.«
از سهمیه برای داوطلبان آسیب دیده جنگ ۱۲ روزه تا امنیت آزمون سراسری

محورهای مهم مطروحه در نشست خبری دیروز رئیس سازمان سنجش آموزش 
کشور: سهمیه برای داوطلبان آسیب دیده از جنگ ۱۲ روزه: برای خانواده شهدا و 
جانبازان جنگ ۱۲ روزه، سهمیه ای در نظر گرفته شده که قوانین خاص خودش را 
دارد. سازمان سنجش مکاتباتی با مقام وزارت علوم و آموزش و پرورش انجام داده، 
همچنین مکاتبه با بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز انجام شده تا اطلاعات دقیق تری 

از خانواده شهدا و جانبازان برای سازمان ارسال شود.
   تمهیدات امنیتی حوزه های کنکور: در حوزه امنیت آزمون به مسئولان اجرایی 
و حفاظت آزمون ها آموزش های تخصصی داده شده، همچنین پاکسازی محل آزمون 
و گیت های دستی در حوزه ها نیز اعمال شده است. علاوه بر این استفاده از نسل سوم 
آشکارساز کاوا برای حفاظت از آزمون استفاده می شود تا افراد محدودی که درصدد 
سوءاستفاده هستند، شناسایی شوند. بعد از آزمون تمامی پاسخ نامه ها با استفاده از 

الگوهای تقلب بررسی خواهند شد.

رمــز ارز بدهید، دانــــشجو شوید!


